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بــه ایــن حــوزه را بــه صــورت روزانــه منتشــر و در اختیــار عمــوم عاقــه منــدان قــرار خواهــد داد. مدیــران عامــل محتــرم ســازمان هــا و شــرکت هــا و 
 همچنیــن مدیــران محتــرم روابــط عمومــی بانــک هــا، بیمــه هــا و بــورس مــی توانند اخبــار مهــم مرتبط بــا واحــد متبــوع خــود را بــرای درج در ســایت خبری
 »بورس وبانک« ارســال کنند تا پس از بررســی های معمول نســبت به انتشــار آن اقدام شــود. عاقمندان می توانند اخبار و گزارش های خود را به آدرس تلگرامی
  boursebankmonthly@ ارســال و در صــورت لــزوم برای کســب اطاعات بیشــتر با شــماره تلفن 86073662 تمــاس حاصل فرمایند. آدرس ســایت خبری

 بورس و بانک www.bourse-bank.com است.
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 صنعت بیمه
و اقتصاد پایدار 

سرمقاله 

بدون   تردید بیمه ازمؤلفه های مهم تسهیل و رونق فعالیت های اقتصادی در جوامع بوده و این صنعت در اقتصادهای پیشرفته 
جهان؛ یکی از مقوله های پیشرو و اثرگذار است.بیمه ها در کنترل و خنثی کردن فشارهای بخش های مختلف و تحقق  اقتصاد 
مقاومتی؛ نقش ضروری  دارند و با ایجاد ظرفیت های پایدار و توانمند، حتی می توانند ضربه های وارده را به فرصت تبدیل کنند.
پر واضح است برای اجرای راهبردهای اقتصاد مقاومتی باید بر تولید داخلی کشور و خودکفایی  تکیه و این حوزه را  تقویت و 

حمایت کرد و ماموریت بیمه ها نیز بر همین اصل قابل تعریف است.
در واقع هر چه ســهم صنعت بیمه در تولید ناخالص داخلی و ضریب نفوذ آن در آحاد مردم بیشــتر باشد؛ اقتصاد آن جامعه 
مترقی تر و توسعه  یافته تر خواهد بود. هدف اصلی بیمه ها کاهش ریسک پذیری است؛ زیرا هرچه احتمال ریسک بیشتر شود، 
احتمال اینکه در آن فعالیت و کسب وکار سرمایه گذاری صورت گیرد، کمتر است. بیمه ها را می توان در یک تقسیم بندي کلی 
به دو گروه بیمه های اجتماعي و بازرگاني تقسیم کرد؛ بیمه های اجتماعی  که به بیمه های ناشی از قانون نیز معروف هستند، 

در مورد اقشار جامعه صدق پیدا مي کند.
بیمه های بازرگاني که به »بیمه های خصوصی یا تکمیلی یا آزاد واختیاری« هم معروف هستند؛ در آن بیمه گذار به میل خود و 
آزادانه به تهیهٔ انواع پوشش های بیمه ای اقدام می کند. در بیمه های بازرگاني، بیمه گذار و بیمه گر در مقابل هم متعهد هستند. 
بیمه گر در مقابل دریافت حق بیمه از بیمه گذار، تأمین بیمه ای در اختیار وی قرار می دهد. در این نوع از بیمه ها، محاسبه حق 
بیمه متناسب با خطر بیمه شده تعیین و کلا از بیمه گذار اخذ  می شود.پیشرفت بیمه در کشور می تواند منجر به حفظ ثروت ملی 
و تشکیل سرمایه های بزرگ شود و در ارتباطی متقابل با رشد و توسعه اقتصادی؛ افزایش مبادلات و توسعه سرمایه گذاری ها 
می  باشــد. در واقع صنعت بیمه با توجه به نقش آن به عنوان یک نهاد ســرمایه گذار و تعهدش در جبران خسارت؛ می تواند بر 

فعالیت های اقتصاد کلان و نیز در رشد اقتصادی کشور تأثیر بسزایی داشته باشد.
از منظر دیگر می توان گفت با توجه به اینکه انجام  سرمایه گذاری های جدید موتورمحرکه  توسعه و رشد اقتصادی هر کشور 
است؛ تأمین امنیت سرمایه ها در تداوم این رشد از اهمیت خاصی برخوردار بوده و فقط در صورتی که سرمایه گذار یقین کند 
خطری سرمایه اش را تهدید نمی کند؛ اقدام به سرمایه گذاری جدید می کند. در این شرایط  بیمه نگرانی از وقوع خطر را بسیار 

کاهش می  دهد.
مطابق آمار سال 97 حق بیمه سرانه به 5/5 میلیون ریال رسیده و بدین ترتیب شاخص مذکور نسبت به سال گذشته بیش از 
یک میلیون ریال افزایش یافته است. شاخص حق بیمه سرانه در کشور طی سال های  اخیر روند صعودی داشته است. با این 
وجود مقدار حق بیمه سرانه در دنیا به مراتب از کشور ما بالاتر بوده و حق بیمه سرانه در کشور ما به مقدار منطقه نزدیک تر 
اســت. بر اســاس آخرین آمارهای بین المللی؛ جایگاه بین المللی کشور از حیث شاخص حق بیمه سرانه رتبه 64 و در منطقه 

حائز رتبه 8 بوده است. 
طبق آمار منتشــره، اگرچه میزان ضریب نفوذ بیمه در دنیا به مراتب از کشــور ما بالاتر است )2/6 برابر در سال 97( اما میزان 
این شاخص در کشور ما طی چند سال اخیر از سطح منطقه بالاتر رفته است. جایگاه کشور ما از حیث ضریب نفوذ بیمه طی 

دو سال اخیر با 3 پله صعود از رتبه 57  به رتبه 54 صعود کرده است.
با توجه به اهمیت و نقش بسیار زیاد صنعت بیمه در رشد و توسعه اقتصادی و اجتماعی کشورهای پیشرفته اگرچه این صنعت 
طی سال های اخیر در کشور ما تحولات نسبی داشته است، اما بدون تردید تا رسیدن به نقطه ایده آل و نقش آفرینی مطلوب 
و اثربخش تر در جامعه، راه طولانی در پیش دارد؛ به ویژه صنعت بیمه می بایست در زمینه ابزارسازی مالی و حمایت از بخش 

تولید برنامه های جامع و دست یافتنی را تدوین و عملیاتی کند.
طی سال های اخیر نقش بیمه ها در اقتصاد کشور پر رنگ تر شده است. امروزه بیمه ها با ارائه خدمات متنوع و گوناگون نقش 
بسزایی در امنیت و آسایش مردم دارند و همین موضوع سبب شده است که همواره مورد توجه دولتمردان و مسئولان ذیربط 
قرار گیرد. بر همین اساس روز 13 آذر ماه در تقویم جمهوری اسلامی ایران به نام روز صنعت بیمه نامگذاری شده است و به 
همین مناسبت همایش ها و نشست های تخصصی برگزار شده و فعالان و دست اندرکاران این صنعت گردهم جمع شده و به 
ارائه دستاوردهای مهم صنعت بیمه می پردازند. امید می رود که این همایش ها نتایج خوبی برای رشد صنعت بیمه و افزایش 

ضریب نفوذ بیمه در کشور به همراه داشته باشد.

 نعمت اله شهبازی
صاحب امتیاز و مدیر مسئول
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دکتر غلامرضا سلیمانی رئیس کل بیمه  مرکزی در خصوص محورهای 
اصلی کیش اینوکس 2۰19 تاکید کرد: نقش بازار ســرمایه در رونق 
تولید، هدایت نقدینگی های سرگردان به سمت تولید، معرفی ابزارها و 
روش های نوین تامین مالی، معرفی فرصت های سرمایه گذاری کشور 
در حوزه های اســتراتژیک، گســترش ارتباطات تجاری و اقتصادی با 
کشورهای همسایه، همجوار و کشورهای دوست، توسعه سرمایه گذاری 
و کارآفرینــی در مناطق آزاد، جذب ســرمایه گذاری خارجی در ابعاد 
منطقه ای و جهانی و نقش صنعت بیمه در توســعه اقتصادی کشور از 
جمله محورهای اصلی کیش اینوکس 2۰19 است.وی در ادامه افزود: 
هر چه جامعه پیشرفته تر باشد؛ صنعت بیمه نقش مهمتری را بر عهده 
خواهد گرفــت و در ایران هم باید این اتفاق ملموس تر رخ دهد.دکتر 
ســلیمانی اعلام کرد: میزان رشد ســرمایه گذاری در کشور و تضمین 
آن توسط شــرکت های بیمه ای زمینه ساز اطمینان پایدار در اقتصاد 
می شــود.وی تصریح کرد: در گذشته شاهد بودیم که در دوره ای تنها 
4 شرکت بیمه وجود داشت، اما در حال حاضر 32 شرکت بیمه ای در 

ایران فعال هستند.
رئیس شــورایعالی بیمــه در خصوص تبدیل اوراق بیمــه ای به اوراق 
بهادار بیمه ای اظهارداشت: تبدیل اوراق بیمه ای به اوراق بهادار بیمه ای 
هدف گذاری تازه بیمه مرکزی اســت که از مدت ها قبل اجرایی شدن 
آن در دســت اقدام است.وی در ادامه با بیان اینکه صنعت بیمه کمک 
قابل توجهی به بازارهای مالی کشــور می کنــد، افزود: علاقه مندیم در 
بورس بین الملل به عنوان هیات موسس حضور داشته باشیم.رئیس کل 
بیمه مرکزی افزود: صنعت بیمه به بازار سرمایه کمک می کند؛ به طوری 
که با جمع آوری پول های خرد و ســرمایه گذاری آن در بازار ســهام که 
مجــوز 4۰ درصدی نیز در این  میان وجود دارد؛ در توســعه و بازدهی 
این بازار سهیم بوده است .دکتر سلیمانی درباره پوشش ریسک نوسان 
قیمت سهام در بورس از طریق بیمه گفت: در رابطه با نوسان قیمت که 
در بورس ایجاد می شود؛ بحث هایی مطرح و برخی اقدامات کارشناسی 
در دستور کار قرار گرفته است.وی عمده نوسانات قیمت سهام در بورس 
را ناشــی از مسائل سیاسی و بین المللی دانست و  افزود: کمتر می توان 
ایجاد نوســانات قیمتی در بورس را به مســائلی مانند عوامل اقتصادی 

ربط داد.
رئیس کل بیمه  مرکزی یادآور شــد: در بررســی های اولیه که از سوی 
بیمه مرکزی صورت گرفت؛ پاســخ ما منفی بــود و در وضعیت کنونی 
آمادگی بیمه نوسانات قیمت ســهامی که در بورس معامله می شود را 

نداریم.وی اظهار داشــت: اکنون روش هایی را در نظر گرفته و در حال 
مذاکره با ســازمان بورس هستیم تا بتوانیم با همکاری یکدیگر به این 
نتیجه برســیم که فقط می توان خارج از بحث بین المللی و سیاسی که 
موجب نوسان قیمت ســهام در بورس می شود؛ سهام را تحت پوشش 

بیمه قرار دهیم.
رئیس کل بیمه مرکزی در ادامه گفت: بهترین فرصت در جوامع پیشرفته؛ 
بیمه زندگی پس انداز است که هم اکنون 11 میلیون نفر در ایران از این 
بیمه اســتفاده می کنند که البته باید بیشتر شــود؛ به طوری که باید 
از پرتفوی 14.5 درصدی به 6۰ درصدی برســد تا به اســتانداردهای 
جهانی دســت پیدا کنیم.دکتر ســلیمانی با بیان اینکه یکی از راه های 
افزایش درصد نفوذ؛ بیمه زندگی پس انداز اســت، تصریح کرد: صنعت 
بیمه در سال گذشته 44۰  هزار میلیارد دلار ریسک را پوشش داد. پاسخ 

بیمه مرکزی به بیمه سهام در مقابل نوسانات قیمتی؛ منفی است
وی گفت: بر اساس بررســی های انجام شده؛ بیمه  مرکزی در وضعیت 
کنونی آمادگی بیمه نوســانات قیمت ســهامی کــه در بورس معامله 
می شود را ندارد.رئیس شورایعالی بیمه در خصوص اینکه افزایش قیمت 
بنزین تا چه میزان می تواند در کاهش صدور بیمه شخص ثالث و بدنه 
تاثیرگذار باشــد، گفت: این موضوع ممکن اســت در کوتاه مدت یعنی 
حداکثر چهار ماه در صدور این دو بیمه نامه تاثیر داشته باشد، اما پس از 
مدتی افرادی که به دنبال خرید خودرو هستند؛ با وجود افزایش قیمت 
بنزین مجبور به خرید می شــوند که باید به طور حتم خودروی خود را 

تحت پوشش بیمه قرار دهند.
دکتر سلیمانی یادآور شد: زمانی که وضعیت دوره گذشته سهمیه بندی 
بنزین را مورد بررســی قرار دادیم؛ متوجه شــدیم که بیشتر صاحبان 
خودرو خود را با میزان سهمیه تعیین شده بنزین تنظیم  و مشکلشان 
را با این موضوع حل کرده اند. وی افزود: تنها درصد کمی از افراد بودند 
که بیش از میزان تعیین شــده مصرف داشتند؛ بنابراین افزایش قیمت 
بنزین و سهمیه بندی آن نمی تواند در بلندمدت تاثیر چندانی در میزان 
تولیدوفروش خودرو و نیز صدور بیمه شخص ثالث و بدنه داشته باشد.

رئیــس  کل بیمه  مرکزی به تاثیر تحریم  ها بر حوزه بیمه اشــاره و بیان 
کرد: تحریم ها در بحث بیمه اتکایی تاثیرگذار بوده اســت؛ به این معنا 
که شــرکت های بیمه اتکایی که با آمریکا در ارتباط بودند؛ رابطه خود 
را با شــرکت های بیمه ایرانی قطع کردند، اما برخــی از آنها از طریق 
شــرکت های بیمه ایرانــی و بیمه اتکایی جهانی که بــا آمریکا ارتباط 

نداشتند؛ همچنان در حال همکاری با ایران هستند.

 دکتر سلیمانی رئیس کل بیمه مرکزی اعلام کرد:

 هدف تازه بيمه مرکزی
 تبديل اوراق  بيمه ای 

به اوراق بهادار 
رئیس کل بیمه مرکزی و رئیس شورایعالی بیمه در آئین گشایش یازدهمین 
نمایشگاه فرصت های سرمایه گذاری و ششمین نمایشگاه بورس، بانک، بیمه 
و خصوصی سازی )کیش اینوکس 2۰19( گفت: حضور 6۰ درصدی صنعت 
بیمه در نمایشگاه امسال نشــاندهنده آن است که شرکت های بیمه ای با 

پتانسیل تقریبا کاملی در این رویداد حاضر شده اند.
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رئیس پژوهشکده بیمه گفت: زمانی بیمه گسترش پیدا می کند که شرکت های 
بیمه سرویس مناسبی ارائه کرده و مردم انگیزه پیدا کنند.

دکتر حمید کردبچه رئیس پژوهشکده بیمه گفت: بیست  وششمین همایش 
ملی بیمه وتوسعه با موضوع »افزایش ضریب نفوذ بیمه؛ چالش ها و راهکارها«؛ 
12 و 13 آذر ماه 98 در دو بخش نشســت های علمی و نشســت های عمومی 
صنعت بیمه برگزار می شود.رئیس پژوهشکده بیمه اظهارداشت: نشست های 
علمی ایــن همایش دوازدهم آذرمــاه جاری با حضور رئیــس کل و اعضای 
هیات عامل و مدیران بیمه مرکزی، دبیرکل و هیات  رئیسه سندیکای بیمه گران 
ایران، مدیران عامل و اعضای هیات مدیره شرکت های بیمه، رؤسای انجمن های 
صنعت بیمه، محققان و استادان پژوهشکده صنعت بیمه و دانشگاه ها در مرکز 
همایش های بین المللی دانشــگاه الزهرا )س( برگزار می شــود.دکترکردبچه 
افزود: در روز نخســت همایــش مجموع مطالعات و مقالات مــورد تائید در 
کمیتــه علمی در قالب 9 پنل تخصصی ارائه و بررســی خواهد شــد. اعضای 
این پنل ها متشکل از اعضای هیات عامل بیمه مرکزی، مدیران و صاحبنظران 
صنعت بیمه، استادان و پژوهشگران دانشگاه و پژوهشکده بیمه هستند.رئیس 
پژوهشکده بیمه خاطرنشان کرد: در روز نشست های علمی پنل های تخصصی 
موضوعات »ضریب نفوذ بیمه، حقایق و واقعیت های آماری«، »نقش فرهنگ 
در ضریب نفوذ بیمه«، »نقش محرک های انگیزشی، بازاریابی و رضایتمندی 
مشــتریان در ضریب نفوذ بیمه«، »نقش قیمت تمام شــده، سیاســت های 
قیمتی و خدمات پــس از فروش بر ضریب نفوذ بیمه«، »محصولات بیمه ای، 
نیازســنجی و انطباق محصولات بیمه ای با نیازهای مشتری- بیمه های اموال 
و مسئولیت«، »محصولات بیمه ای، نیازسنجی و انطباق محصولات بیمه ای با 
نیازهای مشتری- بیمه های اشخاص«، »نقش ساختار بازار و نهادها در ضریب 
نفوذ بیمه«، »نقش توســعه برون مرزی، ارتباطات بین المللی و رونق تولید در 
ضریب نفوذ بیمه« و »نقش فناوری اطلاعات در ضریب نفوذ بیمه« بررســی 
خواهد شــد.وی ادامه داد: نشست های صنعت بیمه سیزدهم آذرماه در سالن 
همایش های برج میلاد برگزار می شود. برنامه صبح همایش طبق روال سالانه 
در بخش نخست به سخنرانی مقامات عالیرتبه و معرفی چهره ماندگار سال 98 
صنعت بیمه اختصاص دارد و در بخش دوم گزارشــی از حقایق آماری ضریب 

نفوذ بیمه ارائه خواهد شد.
رئیس پژوهشــکده بیمه تصریح کــرد: برای اولین بار در همایش ســالجاری 
برنامه هــای ویژه ای برای طرح و بررســی موضوعــات حرفه ای وفنی صنعت 
بیمه در قالب 8 پنل حرفه ای در بعدازظهر روز دوم در نظر گرفته شــده است. 
برنامه ریزی محتوایی و اجرایی این پنل ها توسط سندیکای بیمه گران و انجمن 
حرفه ای صنعت بیمه صورت گرفته است.دکتر کردبچه همچنین اظهارداشت: 
پنل های تحــت مدیریت ســندیکای بیمه گران ایــران در قالب موضوعاتی 
مانند »شــبکه فروش و چالش های آن در توســعه بیمه و ضریب نفوذ بیمه؛ 
نمایندگان شرکت های بیمه«، »شبکه فروش و چالش های آن در توسعه بیمه 
و ضریب نفوذ بیمه؛ شــبکه کارگزاری بیمه«، »فرصت ها و چالش های توسعه 
بیمه زندگی و افزایش ضریب نفوذ«، »ارزیابی ریســک، خسارت و اکچوئری 
در بیمه« برنامه ریزی شــده است.رئیس پژوهشکده بیمه ادامه داد: همچنین 
پنل های تحت مدیریت انجمن حرفه ای به موضوعاتی مانند »تحول دیجیتال 
و افزایش ضریب نفوذ بیمه«، »اصلاح ســاختار و افزایش ضریب نفوذ بیمه«، 
»حفــظ حقوق بیمه گــذاران عامل افزایش ضریب نفــوذ« و »نوآوری فنی و 

افزایــش ضریب نفوذ بیمه«اختصاص دارد.وی اعلام کرد: ضریب نفوذ بیمه از 
1.1 درصد در ســال 88 به 2.38 درصد در سال 97 رسید که نشان می دهد با 
شرایط اقتصادی ایران صنعت بیمه رشد 8 درصدی داشته است.دکتر کردبچه 
با اشــاره به فاصله ضریب نفوذ کنونی با رقم تعیین شده 7 درصدی در پایان 
برنامه ششــم تاکید کرد: برای رســیدن به این رقم دست کم نیاز به 15 سال 
زمان با رشــد کنونی صنعت بیمه داریم.وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه 
ظرفیت بیمه کشور تا چه حد آماده رسیدن به ضریب نفوذ 7 درصد است؟ بیان 
کرد: باید به آینده و شرایط بیمه امیدوار بود، اما با توجه به شرایط حال حاضر 
زیرساخت ها و فرآیندهای بیمه ای کشور شاید تا 15 سال آینده هم به این عدد 
نرســیم. اما باید توجه داشته باشید که ضریب نفوذ بیمه طی سال های اخیر 
سالانه 8 درصد رشد داشته که همین امر نویدبخش رسیدن به ضریب نفوذ 7 
درصد است. چنانچه نتوانیم به عدد 7 درصد برنامه ششم برسیم؛ امیدواریم به 

4 یا 5 درصد دست یابیم.
بیمه های زندگی تحت تاثیر ثبات اقتصادی

دکتــر کردبچه تاکیدکرد: بیمه هــای زندگی تحت  تاثیر ثبــات اقتصادی و 
تورم هاســت و در نتیجه هدف گزاری بیمه برای بیمه عمر در راستای افزایش 
ضریب نفوذ تاحدودی ســخت اســت؛ چراکه بیشتر ســرمایه گذاران در این 
بخش به دنبال کســب منفعت نیز هستند.رئیس پژوهشــکده بیمه با اشاره 
به ضرورت ایجاد ابرازهای مالی جدیــد در ادامه افزود: صنعت بیمه در حوزه 
ابزارسازی تا حدودی کند حرکت کرده است. به سبب نیاز ویژه این حوزه باید 
با سرعت مناسبی در ابزارسازی مالی حرکت می کردیم. خوشبختانه اقدامات 
خوبــی از جمله راه اندازی میزگرد های مناســب و فنی برای افزایش ابزارهای 
جذب پایه های مالی انجام شــده است.دکتر کردبچه تاکیدکرد: بیمه مرکزی 
فعالیت هایی بــرای افزایش ضریب نفوذ دارد که در حوزه پژوهش و صنعت با 
دقت ویژه ای رصد می شود. در حوزه های مختلفی از جمله ابزارسازی پروژه های 
کلانی به پژوهشگاه واگذار شده است.وی اضافه کرد: بیمه به شدت تحت تاثیر 
شرایط اقتصادی است. زمانی که شرایط اقتصادی از ورود سرمایه گذار خارجی 
جلوگیری می کند؛ قطعا بر بیمه نیز تاثیرگذار اســت، اما به این معنا نیســت 
که بیمه درجا زده و تلاشــی برای افزایش ضریب نفوذ نداشته است.این مقام 
مسئول با اشاره به سهم 14/5 درصدی بیمه عمر در پرتفوی صنعت بیمه ابراز 
کرد: پژوهشکده بیمه بر اساس پروژه های محول شده راهکارهایی ارائه می کند 

و نقش سیاستگذاری ندارد.

رئیس پژوهشکده بیمه تاکیدکرد:

 گسترش صنعت بیمه در گرو 
ارائه سرویس مناسب شرکت های بیمه
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صنعــت بیمه برای رشــد و توســعه بایــد از میان 
خانواده ها عبور کند. این جمله رئیس کل بیمه مرکزی 
را می توان نقشــه راه صنعتی دانســت که در آستانه 
هشت دهه فعالیت و بیش از چهار دهه نظارت به بلوغ 
کافی رسیده و حالا باید در معادلات کلان پولی ومالی 

کشور؛ نقش تاریخی خود را ایفا کند.
صنعت بیمه بــه این واقعیت تعیین کننده و حیاتی 
پی برده که با بهره گیری از ابزارهای فرهنگ سازانه 
و ساده سازی مفاهیم پیچیده بیمه برای کودکان و 
نوجوانان؛ می تواند ضریب نفوذ بیمه را- به خصوص 
در رشته  بیمه های زندگی- به استانداردهای جهانی 
نزدیک کرده و با سرمایه گذاری هوشمندانه و ورود 
منطقی به بازار ســرمایه؛ مسیر تازه ای را پیش پای 
این صنعت مادر قــرار دهد.در کارنامه صنعت بیمه 
نمره های درخشانی به چشم می خورد که برای اهالی 
این صنعت بســیار افتخارآفرین و غرورآمیز است. 
فعــالان این صنعت نه تنها از دل زلزله ها، ســیل ها 
و حوادث دیگر طبیعی ســربلند بیــرون آمده اند؛ 
بلکــه در رویارویی با تحریم های ناجوانمردانه نیز به 
موفقیت های چشمگیری دســت پیدا کرده اند و به 
گواه تولیدگران و ســرمایه گذاران؛ در آرامش بازار و 

فضای کسب وکار حرف اول و آخر را می زنند.
روز ملــی بیمه؛ بهانــه ای کوچک بــرای رونمایی 
از عملکــرد بزرگ صنعتــی بی حاشــیه، کم ادعا، 

آرامش بخش و اطمینان آفرین است.
بر اســاس آمار ســال 97؛ مقدار حق بیمه تولیدی 
شــرکت های بیمه مســتقیم به حدود 45/4 هزار 
میلیارد تومان رسیده اســت که در مقایسه با سال 
گذشــته حدود 33/5 درصد رشــد نشان مي دهد. 

طبق آمار ســال 97 میزان حــق بیمه تولیدی بازار 
بیمه کشور با رشــد 8/8 درصدی )بر پایه دلار( در 
مقایسه با سال گذشته؛ به  حدود 1۰/8 میلیارد دلار 
)454/4 هزار میلیارد ریال( رســیده است. بر اساس 
آخرین آمارهای منتشره در نشریه بین المللی زیگما؛ 
صنعت بیمه کشــور از منظر حــق بیمه تولیدی در 
جایگاه سی ونهم ایستاده است. همچنین جمهوری 
اسلامی ایران در بین کشورهای »منطقه چشمانداز« 

جایگاه سوم را کسب کرده است.
بر اساس آمار ســال 97؛ حق بیمه سرانه )نسبت حق 
 بیمه تولیــدی بازار بیمه به جمعیت کشــور( به 5/5 
میلیون ریال رسیده است. بدین ترتیب شاخص مذکور 
نسبت به سال گذشته بیش از یک میلیون ریال افزایش 
یافته اســت. شاخص حق بیمه ســرانه در کشور طی 
سال های  اخیر روند صعودی داشته است. با این وجود 
مقدار حق بیمه سرانه در دنیا به مراتب از کشور ما بالاتر 
بوده و حق بیمه ســرانه در کشــور ما به مقدار منطقه 
نزدیک تر اســت. بر اساس آخرین آمارهای بین المللی؛ 
جایگاه بین المللی کشــور از حیث شاخص حق بیمه 

سرانه رتبه 64 و در منطقه حائز رتبه 8 بوده است. 
طبق آمار نشــریه زیگما؛ اگرچه میزان ضریب نفوذ 
بیمه در دنیا به مراتب از کشــور ما بالاتر است )2/6 
برابر در سال 97( اما میزان این شاخص در کشور ما 
به ویژه طی چند ســال اخیر از سطح منطقه بالاتر 
رفته است. جایگاه کشور ما از حیث ضریب نفوذ بیمه 
طی دو سال اخیر با 3 پله صعود از رتبه 57  به رتبه 

54 صعود کرده است.
طبق آمار ســال 97؛ حق بیمههای رشته زندگی در 
کشور طی دو سال اخیر 1/2 برابر شده است.  سهم از 

پورتفوی بیمه زندگی در بازار بیمه نســبت به سال 
قبل حدود ۰/9 واحد افزایش نشان می دهد.

مهمترین اقدامات نظارتی  بیمه مرکزی:
همــکاری با ســازمانهای متولی کاهــش حوادث 
ترافیکی از جمله پلیس راهور ناجا، وزارت بهداشت، 
پزشکی قانونی و مجموعه وزارت راه وشهرسازی در 
راستای کاهش حوادث ترافیکی و تلفات ناشی از آن.
اعزام هیات هــای نظارتی برای بررســی میدانی و 
نظــارت بر روند پرداخت خســارت در اســتانهای 
ســیلزده گلســتان، مازندران، فارس، خوزستان و 
لرستان در جریان ســیل اسفند 97 و فروردین 98 
و پیگیری مستمر  برای تسریع در پرداخت خسارات 

به آسیب  دیدگان. 
اعزام هیات نظارتی برای بررســی میدانی و نظارت 
بر رونــد پرداخت خســارت در مناطــق زلزله زده 
اســتان آذربایجان شــرقی در آبــان 98 و پیگیری 
مستمر تســریع در پرداخت مناطق سیل زده کشور 
و همچنین اعزام هیات نظارتی در خصوص پیگیری 

پرداخت خسارتهای آتش سوزی در بازار تبریز.

مهمترین اقدامات اتکایی بیمه مرکزی:
انعقاد قرارداد مازاد خســارت ریســک رشــتههای 
آتشسوزی، مهندسی و پول، حوادث فاجعهآمیز در 
رشتههای آتشسوزی، ریسک و حوادث فاجعهآمیز، 
انعقــاد قرارداد مازاد خســارت ریســک و حوادث 
فاجعه آمیز برای قبولی های اختیــاری و قراردادی 
بیمه مرکــزی و همچنین تشــکیل کنسرســیوم 

آتش سوزی با مشارکت 13 شرکت بیمه
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همه دستاوردهای یک صنعت
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انعقاد قرارداد مازاد خســارت در رشته پی اندآی با 
راهبــری بیمه مرکزی برای موسســه بیمه متقابل 
کیش با حداکثر تعهد یک میلیارد دلار و همچنین 
بســتن قرارداد مازاد خسارت بیمه مرکزی در رشته 

پیاندآی با حداکثر تعهد 5۰ میلیون یورو
انعقاد قرارداد مازاد خســارت در رشــته پی اند آی 
با راهبری بیمه مرکزی برای موسســه بیمه متقابل 
اطمینان متحد قشــم با حداکثر تعهد یک میلیارد 

دلار
انعقــاد قــرارداد مــازاد خســارت بیمه مرکزی در 
رشــته های باربری و کشــتی با حداکثر تعهد 5۰ 

میلیون یورو
پالایشگاه های نفت سراسر کشور با سرمایه بیش از 

14 میلیارد یورو
پالایشــگاه های گاز سراسر کشور با سرمایه بیش از 

6 میلیارد یورو
پالایشگاه های  با سرمایه بیش از 28 میلیارد یورو

تاسیسات فراســاحلی گاز )پارس جنوبی( با سرمایه 
بیش از 9 میلیارد یورو

احداث و بهره برداری نیروگاه ها با ســرمایه بیش از 
1۰ میلیارد یورو

احداث و بهره برداری از پروژه های ریلی که سرمایه 
فاز یک آن بیش از 1/5 میلیارد یورو و فاز 2 آن بیش 

از 5 میلیارد یورو است
هواپیمایی ایران ایر با 54 فروند هواپیما و ســرمایه 

1/5 میلیارد یورو
هواپیمایی ماهان با 5۰ فروند هواپیما و سرمایه 1/3 

میلیارد یورو
هواپیمایی آســمان با 18 فروند هواپیما و ســرمایه 

63۰ میلیون یورو
هواپیمایی کیش ایر با 15 فروند هواپیما و ســرمایه 

43۰ میلیون یورو
حمل مسکوکات بانک  ملی با تعهد 25۰ میلیون یورو
حمل تجهیزات تلفن   مرکزی با تعهد 31۰ میلیون 

یورو
حمل فولاد ایران با تعهد 6۰۰ میلیون یورو

حمل تجهیزات نیروگاهی شــرکت مادر تخصصی 
بازرگانی ایران با حداکثر تعهد 69۰ میلیون یورو

ناوگان شرکت ملی نفتکش ایران با 63 فروند شناور 
و تعهد مسئولیت یک میلیارد دلار برای هر شناور

ناوگان شرکت کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران با 
13۰ فروند کشــتی و حداکثر تعهد مسئولیت یک 

میلیارد دلار برای هر کشتی
پوشش ناوگان شرکت نفت  خزر با 23 فروند کشتی و 

تعهد 1۰۰ هزار دلار

مهمترین اقدامات فناوری اطلاعات  و  ارتباطات:
بیمه  مرکزی جمهوری اســلامی ایران در راســتای 
وظیفه اصلی خود و کســب رضایــت آحاد مردم به 
صنعت بیمه کشور در سال 97 نسبت به ایجاد سامانه 
یکپارچه نظارتی و تسهیل امر نظارت در حوزه های 
نظارتی، تغذیه اطلاعاتی سامانه یکپارچه اطلاعات 
اقتصادی کشــور با داده های صنعت بیمه، طراحی، 
توسعه و پیاده سازی سرویس تعاملی کار پوشه ملی 
ایرانیان و ارائه خدمت الکترونیکی اســتعلام سوابق 
بیمه ای افراد برای بهره بــرداری در نرم افزار موبایل 

دولت همراه اقدام کرده است.
مهمترین اقدامات در حوزه توسعه فرهنگ بیمه:

اجرای طــرح زنگ بیمه در مدارس کل کشــور به 
صــورت همزمان و با همکاری تمامی شــرکت های 

بیمه 
گنجانــدن مفاهیــم بیمــه ای در کتــب درســی 
دانش آموزان )بیش از 86 عنوان مطلب  بیمه ای در 
کتاب های مقطع متوســطه که با این اقدام بیش از 
5 میلیون دانش آموز به صورت مســتقیم با مفاهیم 

صنعت بیمه آشنا می شوند(
برگزاری هفت دوره تخصصی آموزش بیمه ای برای 

خبرنگاران
انتشار 45 عنوان کتاب بیمه ای در سه سطح » بیمه 
برای کودکان«، » بیمــه برای همه« و  »بیمه برای 

مدیران و کارشناسان«
هماهنگی های لازم برای درج مطالب بیمه ای 

در مجلات رشد دانش آموزی
تهیه، تنظیم و انتشار و پخش مطالب بیمه ای 
)خبر، مصاحبه، گزارش و مقاله( درقالب های 

مختلف )اینفوگرافیک، اینفوموشن، اینفونیوز و 

انیمیشن( در رسانه های مختلف
تهیه، تولید و پخش تیزرهای متنوع بیمه ای از طریق 
شبکه های مختلف صداوسیما و رسانه های دیداری و 

شنیداری در فضای مجازی
حضور و مشــارکت جدی در رویدادهای فرهنگی و 
نمایشــگاهی )بورس، بانک و بیمه تهران، الکامپ، 

کیش اینوکس( و ... 
هماهنگی  هــای لازم برای تهیــه و تولید و پخش 
برنامه های تلویزیونی 52 قســمتی در شبکه سوم 

سیما
اجرای کمپین  هــای تبلیغاتی - فرهنگی با موضوع 

کاهش تلفات جاده ای
راه اندازی باشگاه اینترنتی نوآوران )ویژه کودکان(

برترین خدمات و دستاوردها:
پرداخت ســریع و دقیق خســارت های مربوط به 

خسارت های سیل
ایفای تعهــدات کامل  در خصــوص زائران اربعین 

حسینی
راه اندازی سیستم مکانیزه پاسخگویی بیمه مرکزی 

در ساعات غیرکاری و ایام تعطیل 
پرداخت سریع و دقیق خسارت های مربوط به زلزله 

)استان کرمانشاه و استان آذربایجان شرقی(
 جایــزه ملــی کیفیــت در حــوزه دســتگاه برتر

در ارائه خدمات الکترونیکی )بلوغ سازمانی(
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عملکرد سال 1397)2018(عملکرد سال 1396 )2017(واحد سنجشعنوان

حق بیمه تولیدی
340،518454،431میلیارد ریال

1010/8میلیارد دلار

حق بیمه سرانه
4/25/5میلیون ریال

123132دلار

2/32/38درصدضریب نفوذ بیمه

66/265/5درصدسهم بخش غیردولتی در بازار بیمه کشور

62/967/7درصدسهم بیمه های اختیاری در پرتفوی بازار بیمه کشور

13/614/5درصدسهم بیمه های زندگی در بازار بیمه کشور

آمار عملکرد صنعت بیمه در سال 1397 نسبت به سال قبل به شرح زیر است:
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دکتر سلیمانی رئیس کل بیمه مرکزی: 

 تعامل صنعت بیمه با بازار سرمایه
 راهگشا و مثبت است

با پیشــنهاد ســه   جانبه شــورای نگهبان، کمیســیون اقتصادی مجلس و 
بیمه مرکزی؛ فضای امنیت واطمینان، اشــکالات قانون بیمه حوادث همگانی 
در کشور گســترده تر رفع خواهد شد. افزایش ضریب نفوذ بیمه در کشور به 
مؤلفه های گوناگونی نیاز دارد که مهمترین آن آگاه سازی مردم از ظرفیت های 

این صنعت است. 
دکتر غلامرضا ســلیمانی رئیس کل بیمه مرکزی ضمــن بیان مطلب فوق  در 
خصوص اشکالات قانون بیمه حوادث همگانی؛ ایجاد کنسرسیوم های صنعت 
بیمه را زمینه سودآوری بیشتر فعالان این صنعت ارزیابی کرد و گفت: دولت به 
دنبال تصدی گری بیشتر نیست و فضا را برای فعالیت گسترده بخش خصوصی 
فراهم کرده اســت؛ بنابراین صنعت بیمه باید از این فرصت اســتفاده کند.وی 
اظهارداشت: رتبه بندی شرکت های بیمه به عنوان بهترین شاخص برای انتخاب 
بیمه گذاران اســت و شفاف سازی در صنعت بیمه ریشــه اعتماد مردم به این 
صنعت را مستحکم تر می کند.دکتر سلیمانی بزرگترین چالش صنعت بیمه را 
تقویت رشته بیمه های زندگی و سپرده گذاری دانست و افزود: شرکت های بیمه 
به توسعه بیمه های عمر نگاه ویژه ای دارند. علاوه بر شرکت هایی که در این حوزه 
به صورت تخصصی فعالیت می کنند؛ شرکت های دیگر نیز تمرکز خوبی در این 
حوزه دارند.وی یادآور شــد: جذب نقدینگی خرد مردم برای تامین آتیه آنان از 
اهداف جدی و اصلی رشته بیمه زندگی و پس انداز است.رئیس شورایعالی بیمه 
با تاکید بر این نکته که ضریب نفوذ بیمه باید از 4/2 به 7 درصد برسد، افزود: با 
توسعه بیمه های زندگی، فعالیت هدفمند استارت آپ ها، ورود نیروهای خلاق 
و تازه نفس و حضور گسترده صنعت بیمه در بازار سرمایه؛ این رشد پیش بینی 
شــده تحقق خواهد یافت.دکتر سلیمانی با ابراز خرسندی از حضور حداکثری 
صنعت بیمه در رویدادها و همایش های پولی و مالی؛ تعامل صنعت بیمه با بازار 
سرمایه را راهگشا و مثبت توصیف کرد و افزود: صنعت بیمه باید به تمام آحاد 
جامعه اطمینان بدهد که در صورت وقوع حوادث می تواند به اعتماد آنان پاسخ 
مطلوبی بدهد.وی در بخش دیگری از ســخنان خود به تشریح آخرین عملکرد 
بیمه  مرکزی در بخش بیمه های اتکایی اشاره کرد و گفت: تلاش کرده ایم تا در 
کنار اصلاح فرآیندها و کاهش تصدی گری بیمه مرکزی؛ اصلاح فرآیندها را به 
حد قابل قبولی برسانیم.رئیس شــورایعالی بیمه در پایان به بیمه راهپیمایی 
بزرگ اربعین اشاره کرد و گفت: صدور بیمه نامه ویژه اربعین برای صنعت بیمه 
توجیه اقتصادی ندارد؛ بلکه در راســتای انجام تکالیف قانونی و مسئولیت های 

اجتماعی صنعت بیمه صورت پذیرفته است.

مدیرعامل بیمه دی:

 بیمه دی سال گذشته 
چهارمین شرکت سودآور 

صنعت بیمه بوده است
همایش سراسری نمایندگان شرکت بیمه دی با حضور عضو هیات عامل 
و معــاون نظارت بیمه مرکزی، دبیرکل ســندیکای بیمه گــران ایران، 
مدیرکل حوزه ریاســت بیمه  مرکزی، مدیرکل نظارت بر شبکه خدمات 
بیمه ای بیمه  مرکزی، مدیرعامل، معاونان، مدیران و شبکه فروش شرکت 

بیمه دی برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی بیمه دی؛ محمدرضا کشــاورز مدیرعامل 
این شرکت بیمه با اشاره به اینکه مهمترین کانال فروش هر شرکت 
بیمه ای نمایندگان و کارگزاران آن هستند، افزود: هدف از برگزاری 
این همایش قدردانی از زحمات شــبکه فروش در توســعه اهداف 
شرکت است. نیروی جوان و کارآمد شرکت بیمه دی یکی از بازوهای 
اصلی شرکت برای نیل به چشم انداز های پیش بینی شده خواهد بود.
وی اظهارکرد: ما در مجموعه بیمه دی در ســال 97 توانســتیم به 
لحاظ سهم از بازار بیمه ای کشور در جایگاه سوم قرار بگیریم. شرکت 
بیمه دی جزو معدود شرکت هایی است که کارمزد نمایندگان خود 
را هر 1۰ روز یک بــار پرداخت می کند؛ چراکه معتقدیم این فرآیند 
می تواند در تشویق نمایندگان فعال و انگیزه یابی آنان تأثیر مطلوبی 
داشته باشد.مدیرعامل بیمه دی گفت: سال گذشته شرکت بیمه دی 
چهارمین شرکت سودآور صنعت بوده است. همه این نتایج مطلوب 
بر اســاس برنامه ریزی و دوراندیشی محقق شــده است. چشم انداز 
14۰۰ بیمه دی رســیدن به »پدیده محبوب مشــتریان« و تبدیل 
شدن به »پربازده ترین شرکت بیمه ای« است. سال گذشته بیمه دی 
توانست با دریافت تائیدیه کفایت ذخایر از بیمه  مرکزی مجمع خود را 
برگزار کرده و بعد از چند سال تلاش بی وقفه بین سهامداران شرکت 
ســود تقسیم کند.کشاورز اذعان کرد: شرکت با سیاست  گذاری  های 
جدید از جمله توســعه کمی و کیفی شــبکه فروش سعی بر ادامه 
روند رو به رشــد خود دارد. در بحث آمــوزش نمایندگان نیز با نظر 
مدیران استان کلاس  های متعددی برای ارتقاء دانش فنی همکاران 
برگزار شده است.وی با اشاره به کلیدواژه »خستگی  ناپذیری«، رشد 
و توســعه هر چه بیشــتر را در گرو توجه به این واژه دانست و بیان 
کرد: مرکز ارتباط با مشــتریان بیمه دی که اسفند ماه سال گذشته 
به بهره  برداری رســید؛ هم اکنون با میانگین پاسخگویی به بیش از 
1۰۰۰ تماس در روز توانسته است گام ارزشمندی در راستای کسب 
رضایتمندی مشتریان بر دارد و تصویری مطلوب از برند بیمه دی در 
ذهن مخاطب ایجاد کند که این مهم می تواند تأثیر به سزایی در روند 

بازاریابی شبکه فروش داشته باشد.
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با وجود این اما همچنان فاصله ضریب نفوذ بیمه در ایران با کشورهای 
پیشرفته آنچنان زیاد است که این رشد نمی  تواند نشانهای از موفقیت 
شرکت  های بیمه ای باشد. برای اینکه بتوانیم به رشد ضریب نفوذ بیمه 
با ضرب   آهنگی متناسب با توسعه جهانی برسیم؛ باید چند نکته مهم 

را در نظر داشته باشیم.
اولا باید بیش از همه به رویکرد ارائه خدمت با کاهش هزینه تمام  شده 
برای جامعه توجه شــود. بخشی از این مساله نیز به بازنگری قوانین و 
آئین  نامه ها مربوط می شود. به عنوان مثال مطالبه حذف  ارزش افزوده از 
محصولات بیمه ای و یا معافیت از مالیات در برخی محصولات بیمه ای؛ 
نفع اقتصادی را به طور مستقیم شامل حال شرکتهای بیمه ای نمیکند. 
این هزینه  های مالیاتی و ارزش افزوده متوجه دریافت کننده خدمات و 

در نتیجه افزایش دهنده هزینه تمام شده برای اوست. 
بنابراین تصمیم  گیران قوانین این چنینی بهتر است در نظر داشته 
باشــند که بیمه یک کالای مصرفی نیست؛ بلکه کالای اطمینانی 
اســت برای آینده  نگری و تضمین واحدهای اجتماعی و اقتصادی 
کشور و بخشی از عدم رغبت تهیه بیمه در کشور حادثه خیزی مانند 
ایران؛ قیمت تمام   شده برخی بیمه نامه هاست که این امر در نهایت 
زیانی  جدی را متوجه بخش دولتی می کند. همانطور که در حوادثی 
مانند سیل، زلزله و آتش سوزی فراگیر در بازارها و برخی واحدهای 
صنفی، چشم جبران نه به سوی صنعت بیمه؛ بلکه متوجه و متوقع 

از دولت است. 
وجــه مهم دیگر در رشــد ضریب نفود بیمه خود شــرکت  های بیمه 
هســتند که باید تلاش کنند با رفتار خــود فرهنگ و تلقی عمومی 
را به ســویی ســوق دهند که درک اجتماعی و بــاور جامعه در زمان 
بروز حوادث نســبت به کیفیت و کمیت پرداخت خســارت از سوی 

شرکت  های بیمه برآمده از اعتماد و ایفاء تعهدات باشد. 
رفتــار شــرکتهای بیمه را نیز نیروی انســانی و سیســتمهای ارائه 
خدمــات می ســازند. عواملی باید که بــرای آنها با صــرف زمان و 
هزینه ســرمایه گذاری کرد و نیروی انســانی را با آموزش کارآمد و 
زیرساخت های سیستم های صدور و پرداخت خسارت را در راستای 

الکترونیکی شدن مجهز ساخت. 
همچنین نکته  ای کــه در تربیت نیروی انســانی  صنعت بیمه نباید 
از آن غافل ماند؛ توجه به جانشــین پروری اســت. جوانانی که امروز 
تحصیلکرده بیمه هستند؛ اگر مجالی برای رشد و ترقی نبینند، دچار 
خمودگی خواهند شــد. به یاد داشته باشیم که پیشکسوتان بیمه در 
کنار نوگرایی جوانان است که میتوانند تحول و اتفاقی تازه را اول برای 

این صنعت و پس از آن برای اقتصاد کشورمان رقم زنند. 
اما مســاله دیگر در مورد شــرکت های بیمه به نگــرش آنها در مورد 
محصولات بیمه ای بازمیگردد. هر چند اکنون بســیاری از بیمه گران 
تــلاش دارند تا در ارائه بســته های محصولی  خود هدف خلق ارزش 
برای مشتریان را نیز در نظر داشته باشند، اما تغییر در این محصولات 
هنوز از نوآوری به دور بوده اســت. بســیاری از محصولات بیمه ای در 
میان شرکتهای بیمه هنوز از شرایط و پوششهای یکسانی برخوردارند 
و تنها قیمت اســت که میتواند عاملی بــرای ایجاد انگیزه برای خرید 
یک بیمه نامه باشــد. عاملی که متاسفانه موجب بی اخلاقیهایی مانند 
نرخ شکنی در صنعت بیمه هم شده است. همچنین در زمان طراحی 
و ارائه محصول باید مســاله رضایت و آسایش خاطر مدنظر قرار گیرد 
و بخشــی از ایجاد مزیت رقابتی در بیمه مدیون همین نکته اســت و 
در دنیا به عنوان یک بخش اســتراتژیک در شرکت های بیمه روی آن 

مطالعه و سرمایه گذاری می شود.
بنابراین تحولی اساسی در  فضای طراحی محصولات بیمه ای نیاز است 
و به نظر میرسد اصول مهمی مانند توجه به نیاز روز بازار، برنامه  ریزی 
بــرای محصولات جدید بیمه ای و به دنبــال آن ایجاد مزیت رقابتی؛ 
هنوز جای کافی و روشنی برای خود در اتاق فکر واحدهای بازاریابی و 

تحقیق و توسعه شرکتها باز نکرده است. 
کوتاه کلام آنکه نزیک شــدن صنعت بیمه در کشورمان با معیارهای 
جهانی و رشــد آن نیازمند همدلی قانونگــذاران با صنعت بیمه و نیز 
حرکت در مســیر بلوغ فکری و رفتاری بیمه گران است. باید از شعار 
دوری جســت و به جای تنبلیهــای فکری و اســتفاده از روش های 

غیرهوشمندانه؛ درون را متحول ساخت.

رشد ضریب نفوذ بیمه 
مساله ای در گرو 
 بازنگری قوانین
 و رفتار بیمه گران

توسعه اقتصادی و افزایش ضریب نفوذ بیمه لزوما هم راستا نیستند؛ چراکه دانش و فرهنگ آحاد جامعه اثر بیشتری در  اقتصاد دارد. همانطور که می دانید 
علیرغم آنکه طی چند ســال اخیر رشــد اقتصادی نداشته ایم، اما درصدی از رشد ضریب نفوذ بیمه در کشور را شاهد بودیم. این امر ناشی از چند عامل 
است که یکی از مهمترین آنها، افزایش آگاهی و شناخت مردم نسبت به بیمه و خدمات آن طی چند سال اخیر است. علت این تغییر نگاه و شناخت نیز 

ورود شرکت های بیمه خصوصی و رقابتی شدن بازار بیمه ای بوده است.

حسین کر یم خان زند، مدیرعامل بیمه نوین
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افزایش ضریب نفوذ بیمه در کشــور نیازمند شناسایی بازارهای جدید و طراحی 
بیمه نامه هــای نوین اســت و تا زمانی که این اتفاق نیفتــد؛ نمی توان حق بیمه 
جدیدی تولیــد کرد و به تبع آن در ضریب نفوذ بیمه تغییر محسوســی ایجاد 

نخواهد شد.
داریوش محمدی مدیرعامل بیمه میهن ضمن بیان مطلب فوق و با یادآوری دوران 
گذار از نظام تعرفه  ای به آزاد، با تأکید بر اینکه متأســفانه اصل اقتصادی»رهبری 
قیمت« در آن زمان رعایت نشــد؛ یکی از دلایل عدم افزایش ضریب نفوذ بیمه را 
متأثر از این موضوع دانست و گفت: حق بیمه در برخی رشته  ها به دلیل عدم رعایت 
اصل فوق و رقابت ناســالم نسبت به سال های قبل به جای افزایش؛ کاهش داشته 
است.مدیرعامل بیمه میهن در خصوص اینکه آیا اجباری  شدن برخی بیمه نامه ها 
کمکی به افزایش ضریب نفوذ بیمه می کند، گفت: باید نیاز را در جامعه ببینیم و بر 
اســاس نیاز بیمه نامه را طراحی کنیم. آن زمان است که فروش بیمه نامه حتی اگر 

اجباری نشود؛ به دلیل احساس نیاز با استقبال رو به رو می شود.
مقاومت حداکثری در برابر نرخ  شکنی داریم

محمدی با تاکید بر اینکه بیمه میهن وارد فضای نرخ شــکنی نمی شود و مقاومت 
حداکثری در برخورد با این مساله وجود دارد، تصریح  کرد: ارائه نرخ های غیرفنی در 
ابتدا جفا به ســهامداران یک شرکت بیمه است که این مساله برای بیمه مرکزی و 
بیمه گران اتکایی نیز مشکلاتی را ایجاد می کند.وی گفت: معتقدم نرخ های غیرفنی 
را آن دســته از شــرکت های بیمه ای ارائه می کنند که تفکر مدیریتی آن شرکت 
نمی تواند ســهم از بازار خود را احیا کند. از ســوی دیگر عدم ثبات مدیریتی هم 
سبب می شود که آن مدیر فقط به فکر بالا بردن فروش باشد و اجرای تعهدات را بر 
عهده مدیر بعدی بگذارد.مدیرعامل بیمه میهن با اشاره به اینکه طبق بررسی های 
صورت گرفته فروش در رشــته ثالث حداقل تا 5 دوره مالی بعد یک شرکت بیمه 
را تحت تاثیــر قرار می دهد،  گفت: به دلیــل عدم توجه به این موضوع؛ بیمه میهن 
درگیر تبعات فروش پرریســک ثالث در ســال های گذشته شده که البته با تلاش 
هیات مدیره شرکت طی یکسال گذشته بخش عمده ای از خسارت های معوق این 
رشته پرداخت شده است.وی گفت: پس از حضور خود در شرکت بیمه میهن؛ 1۰ 

سال گذشته این شــرکت را مورد بررسی و داده  کاوی قرار داده است تا رشته های 
بیمه ای زیان ده و سودده این شرکت را مشخص کند.مدیرعامل بیمه میهن با اشاره 
به طولانی شدن زمان پرداخت خسارت های معوق این شرکت گفت: با تلاش هایی 
که انجام شــد؛ این وضعیت بهبود پیدا کرد و در حال حاضر خســارت ها به موقع 
پرداخت می شود.محمدی طراحی حرفه ای داشبوردهای مدیریتی فروش را یکی 
از اتفاق های خوب بیمه میهن ذکر کرد و افزود: این داشــبوردها در اختیار رؤسای 
شعب قرار گرفت تا عملکرد فروش خود را به بهترین شکل رصد کنند. از سوی دیگر 
مدیریت های فنی نیز با دسترســی که دارند؛ فرآیند فروش و فعالیت شعب را در 
رشته خود بررسی و مورد پایش قرار می دهند.وی با تاکید بر اهمیت منابع انسانی و 
احیای فروش گفت: تیم مدیریتی این شرکت معتقد است که اگر درست )متوازن( 
بفروشیم و سهم از بازار خود را مجدداً احیا کنیم؛ بسیاری از مشکلات شرکت مرتفع 
خواهد شد.مدیرعامل بیمه میهن افزود: در گذشته صدور خسارت و مجوز فروش 
بیمه میهن در تهران متمرکز بود، اما حدود اختیارات را بازنگری و در حوزه فروش 
با اجتناب از پیچیدن نسخه یکســان برای رشد فروش؛ بودجه فروش شعب را به 
تفکیک و بر اساس پتانسیل های استانی مشخص کردیم؛ به گونه ای که در ابتدای 
ســال 98 مشخص شد که چه شعبه ای در چه رشــته ای و چه میزان باید فروش 
داشته باشد.مدیرعامل بیمه میهن با تاکید بر اینکه این شرکت بر خلاف سال  های 
گذشــته تمرکز بر ثالث فروشی ندارد و در حال حاضر سهم مناسبی از پرتفوی این 
شرکت در رشته ثالث اســت، گفت: پس از تصمیم نهاد ناظر در خصوص شرکت 
کارگزاری ســایپا؛ هیچگونه فروش ثالث به شرکت سایپا انجام نشده و مطالبات از 

شرکت کارگزاری سایپا وصول شده است.
طرح مهرانه میهن

وی در بخش دیگری از سخنان خود به طرح »مهرانه میهن« اشاره کرد و گفت: 
این طرح از اســفند ســال 97 آغاز شــد که در آن فقط فروش سازمانی داریم و 
تاکنون بیش از 3۰۰ تفاهمنامه ســازمانی در سطح کشور منعقد کرده ایم. این 
طرح با کمترین بروکراسی انجام می شود و پیش  بینی می کنیم که تا پایان سال 

فروش خوب و با ریسک مطلوب از محل قراردادهای منعقده انجام شود.
90 درصد خسارت  های سیل پرداخت شد

محمدی در مورد خســارت  های حادثه سیل اوایل سالجاری نیز گفت: بیمه میهن 
حدود 9۰ درصد خسارت های این سیل را پرداخت کرده است و 1۰ درصد باقیمانده 
نیز به علت در دســترس نبودن شماره حساب بیمه  گذاران به تاخیر افتاده که آن 
هم در حال انجام است.به گفته وی بیمه میهن حدود 94 هزار منزل روستایی در 
استان لرستان و 134 هزار منزل روستایی در استان خوزستان را بیمه کرده که در 
بهمن سال گذشته درصد اتکایی آنها را بازنگری و از 64 درصد به بالای 8۰ درصد 
افزایش داده است.محمدی تاکید کرد: بیمه  مرکزی در اوج مشکلات کمک بسیاری 
به بیمه میهن کرده است. به گونه ای که نگاه حمایتی بیمه مرکزی موجب شده تا 
جریان پرداخت خســارت های شرکت های بیمه به درستی و مناسب هدایت شود.
به گفته محمدی؛ بیمه میهن برای رسیدن به افزایش8۰ درصدی پرتفوی نیاز به 
فکر و ایده های نو داشــت؛ به همین دلیل تغییرات مدیریتی متناسب با این هدف 
در شرکت اتفاق افتاد که این تغییرات مبتنی بر اولویت های احیای فروش سودده و 
احیای سهم از بازار بوده است.مدیرعامل شرکت بیمه میهن معتقد است که با طرز 
تفکر5۰ سال قبل اتفاقات جدیدی در صنعت بیمه رخ  نمی دهد و ارتباطات بیرون 

از صنعت نیز می تواند به ارتقاء صنعت بیمه کمک کند.

مدیرعامل بیمه میهن تاکید کرد:

 افزایش ضریب نفوذ بیمه در کشور 
نیازمند شناسایی بازارهای جدید
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معاون نظارت بر بورس ها و ناشران ســازمان بورس واوراق بهادار گفت: اقدامات 
صورت گرفته از ســوی نهاد ناظر بازار سرمایه کشور به افزایش مستمر شفافیت 

بنگاه های تولیدی کمک ویژه ای کرده است.
حســن امیری عضو هیات  مدیره ســازمان بورس واوراق بهادار تهران 
در آئین گشــایش یازدهمین نمایشــگاه فرصت های سرمایه گذاری 
و ششــمین نمایشــگاه بــورس، بانــک، بیمه و خصوصی ســازی 
)کیش اینوکس 2۰19( با بیان اینکه اقدامات مناســب بازار سرمایه 
برای توسعه اقتصادی کشــور صورت گرفته است، اظهارداشت: بازار 
سرمایه دو نقش افزایش شفافیت و معرفی روش های سرمایه گذاری 

را برعهده دارد.
وی درباره تاثیر ارائه به موقع اطلاعات توســط شــرکت های بورسی 
گفت: با توجه به این موضوع شاخص ها ظرف چهار سال گذشته از 43 
درصد به 91 درصد افزایش یافته اســت. شاخص عدم ارائه اطلاعات 
شــرکت های حاضر در بورس از 34 درصد به 2 درصد کاهش یافته؛ 

یعنی اطلاعات به موقع ارائه شده است.
امیری  در ادامه افزود: شرکت های سرمایه  گذار سال گذشته از طریق 
بــورس 125 هزار میلیارد تومان تأمین مالی کردند که این رقم طی 
هشــت ماه سالجاری به 81.3  هزار میلیارد تومان رسیده است.عضو 
هیأت  مدیره سازمان بورس واوراق بهادار تهران گفت: متوسط روزهای 
تأخیر شرکت های بورسی در ارائه اطلاعات مالی نیز کاهش پیدا کرده 
اســت. امیری ضمن قدردانی از برگزارکننــدگان این رویداد عنوان 
کرد: این رویداد فرصت مهمی برای معرفی دستاوردهای سه صنعت 

بورس، بانک و بیمه است.
عضو هیات  مدیره سازمان بورس واوراق بهادار به نقش آفرینی نهاد ناظر 
بازار ســرمایه کشور در افزایش مستمر شفافیت بنگاه های تولیدی و 
طراحی ابزارهای نوین تامین مالی اشاره کرد و افزود: سازمان بورس 
همواره در بحث شفافیت پیشگام بوده و مهمترین برنامه های عملیاتی 
آن با چند شاخص کلیدی قابل بررسی است. وی ادامه داد: طی چهار 
سال گذشته شاخص ارائه به موقع اطلاعات از 43 درصد به 91 درصد 

رسید. 
شاخص ممانعت از ارائه اطلاعات نیز شرایط مناسبی نداشت و از 34 
درصد  به دو درصد رسید. تاخیر ارائه اطلاعات از سوی ناشران بورسی 
نیز از 13 روز به هشت دهم روز رسیده است.امیری ضمن بیان اینکه 
بهبود سه شاخص مذکور عامل افزایش شفافیت شرکت هاست، افزود: 
با افزایش شفافیت شرکت ها شاهد رشد معاملات سهام خواهیم بود.
عضو هیات  مدیره سازمان بورس واوراق بهادار با اشاره به اهمیت تامین 
مالی بخش مولــد اقتصاد گفت: برای مدت ها این موضوع مطرح بود 
که بازار مالی ما بانک محور است یا بازارمحور؟ این دو نگاه در ادبیات 
اقتصادی دنیا تغییر کرده و اکنون بستر قانون پایه شکل گرفته است. 
ما باید ســاختار مالی کشور را به گونه ای طراحی کنیم که قانون پایه 
آن باشــد. وی ادامه داد: با این نگاه دو بال مهم اقتصاد یعنی بانک و 
بازار ســرمایه در کنار هم رشد می کنند و محصول این پیوند فضای 

بهینه اقتصادی است.
معاون سازمان بورس واوراق بهادار با تاکید بر رشد اخیر بازار سرمایه 

عنوان کرد: شــرایط جدید بازار سرمایه به ویژه طی دو سال گذشته 
بــه گونه ای رقم خورد که ورود ابزارهای جدید را اجتناب ناپذیر کرد؛ 
بنابراین ابزارهای مختلفــی در بورس، فرابورس، بورس کالا و بورس 

انرژی پیش بینی و عملیاتی شد.
 وی ضمن بیان اینکه امکانات متعددی نیز برای تامین مالی شرکت ها 
از طریق بازار ســرمایه فراهم شــده اســت، افزود: ابزارهایی مانند 
اوراق ســلف موازی اســتاندارد در بورس کالا و انرژی و صندوق های 
سرمایه گذاری با درآمد ثابت، صندوق های مختلط یا سهام در بورس 
تهران و فرابورس از جمله امکانات بازار ســرمایه در حوزه تامین مالی 

بخش مولد اقتصاد است.
امیری ادامه داد: ما ابزارهای متنوعی با محور انتشــار اوراق طراحی 
کردیم که به دو دسته انتفاعی و غیر انتفاعی قابل تقسیم هستند. اوراق 
قرض الحســنه و اوراق وقف در دسته ابزارهای غیرانتفاعی نهایی و به 

تصویب شورایعالی بورس رسیده است.
 ابزارهای انتفاعی نیز از تنوع قابل توجهی برخوردار هســتند. اوراق 
مرابحه، اوراق اجاره، اوراق رهنی، اوراق خرید دین و سایر ابزارهای با 
درآمد ثابت انتفاعی در دســترس خانواده بازار سرمایه قرار دارد و هم 
دولت، هم بخش خصوصی و هم شــهرداری ها از این ابزارها استفاده 
کرده اند. وی افزود: اوراق مشارکت، اوراق منفعت، اوراق جعاله و اوراق 
وکالت نیز از ابزارهای انتفاعی با درآمد متغیر محســوب می شوند و 

دستورالعمل های آن نهایی شده و قابل استفاده هستند.
عضو هیات  مدیره ســازمان بورس از عملیاتی شدن صکوک ترکیبی 
با درآمد متغیر و صکوک چندبخشــی در ســالجاری خبر داد و ابراز 
امیدواری کرد که نقش بازار سرمایه در توسعه اقتصادی کشور افزایش 
پیدا کند. وی افزود: فرش قرمز نهاد ناظر بازار سرمایه پیش روی تامین 

مالی بخش مولد اقتصاد است.

امیری معاون نظارت بر بورس ها و ناشران سازمان بورس واوراق بهادار عنوان کرد:

 فرش قرمز سازمان بورس
 پيش روی بخش مولد اقتصاد
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مدیرعامــل ســازمان منطقــه آزاد کیش 
از راه انــدازی بــورس بین المللــی تا پایان 

سالجاری در این جزیره خبر داد.
غلامحســین مظفری مدیرعامل سازمان 
منطقه آزاد کیش در آئین گشایش یازدهمین 
نمایشــگاه فرصت های ســرمایه گذاری و 
ششمین نمایشــگاه بورس، بانک، بیمه و 
 )2۰19 )کیش اینوکس  خصوصی ســازی 
گفت: علیرغم تحمیل شــرایط ســخت به 
کشور ما و تحریم های ظالمانه؛ امروز اقتصاد 

ایران به ثبات نسبی رسیده است.
وی گفت: مقدمات تصویب بورس بین المللی 
ایران در دولت فراهم شــده است و تا پایان 

سال در جزیره کیش راه انداری می شود.
مدیرعامل ســازمان منطقــه آزاد کیش 
دربــاره ســرمایه گذاری بخش خصوصی 
در ایــن جزیره گفت: اجــرای 12۰ پروژه 
عمرانی و توســعه ای در کیــش به ارزش 
بیــش از 3۰ هزار میلیارد تومان نشــانگر 
توجه بخش خصوصی در سرمایه گذاری در 

این جزیره است.
وی ابرازداشــت: برنامه تولید ارز دیجیتال 
در جزیــره کیش به زودی اجرا می شــود 
که کمک قابــل توجهی  در رونق تجارت و 

دادوستد خواهد داشت.

بازار سرمایه؛ پیشران  اقتصاد
مظفری در خصوص تاثیر بازار سرمایه بر 
اقتصاد گفت: بازار سرمایه پیشران اقتصاد 
ایران اســت. در همین راستا رشد بورس 
طی سال گذشته و امسال قابل توجه بوده 
و سیاست های ضدتورمی بانک ها و اصلاح 
ساختاری تأثیر بیشــتری بر روی اقتصاد 
خواهد شد و می تواند زمینه های مناسبی 
از تامین مالی مناسب در صنعت را شکل 

دهد.
رشد 60 درصدی شاخص صنایع بانک ها

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش گفت: در 
این زمینه شاخص بخش صنعت بانکداری در 
کشور از رشــد بیش از 6۰ درصدی در بورس 
برخوردار بوده اســت که این امر نشاندهنده 
چشم انداز مناســب در خدمت تولید و رونق 

اقتصادی این گروه است.
وی در رابطه با نقش بیمه در توسعه اقتصادی 
کشور گفت: صنعت بیمه از رشد 1۰۰ درصدی 
در بورس برخوردار شــده و فرهنگ ســازی 
برای افزایش پوشــش بیمه ای و ریسک برای 
توســعه اقتصادی لازم است. مظفری از پروژه 
راه اندازی ترمینال جدید فرودگاه کیش خبر 
داد که ظرفیت پذیرش مســافر را به ســالانه 

شش میلیون نفر افزایش می دهد.

فرصت های سرمایه گذاری
مظفری اظهارداشت: تعریف و ارائه فرصت های 
کارآفرینی توسط بخش های متفاوت و بخش 
خصوصی و تلفیق با بازار سرمایه می تواند اتفاق 
مناسب را جهت دهی کند.وی گفت: کشورهای 
دنیا نباید نگران اتفاق های ســخت و زودگذر 
فعلی ایران باشــند و بایــد از فرصت های ویژه 
سرمایه گذاری در ایران استفاده کنند.مظفری 
اعلام کرد: منطقه کیش می تواند به روند جذب 
ســرمایه های خارجی در کشور کمک کند. در 
عین حال راه انــدازی بورس بین الملل تا پایان 
ســالجاری می تواند مبنای تعاملات بنگاه های 

داخلی با شرکت های خارجی شود.
پروژه 30 هزار میلیارد تومانی

بــه گفتــه وی با کمــک معاونــت علمی و 
فناوری ریاســت جمهوری؛ جزیره کیش به 
شهر هوشــمند و خلاق از نظر استارت آپ ها 
تبدیل می شــود و مرکز نــوآوری کیش برای 
اســتارت آپ ها راه اندازی شــده است.رئیس 
هیات  مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد 
کیش در پایان گفت: اجــرای همزمان 13۰ 
پروژه با مبلع 3۰ هــزار میلیارد تومان، تولید 
ارز دیجیتال و پرداخت های آینده از این طریق 
از جمله برنامه های منطقه آزاد کیش است که 

باعث رونق و کارآفرینی این جزیره می شود.

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش:

بورس بين المللی ايران در کيش 
راه اندازی می شود
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نائب رئیــس اتــاق بازرگانــی ایــران در آئین 
گشــایش یازدهمین نمایشــگاه فرصت های 
ســرمایه گذاری و ششــمین نمایشگاه بورس، 
بانک، بیمه و خصوصی ســازی )کیش اینوکس 
2۰19( از دلایــل تاب آوری اقتصــاد ایران در 
مقابل تحریم ها گفت: در شــرایط تحریمی از 
44 میلیارد دلار صادرات ایــران؛ 24 میلیارد 
دلار یعنی 54 درصد به کشــورهای همسایه و  

پیرامونی بوده است.
حسین ســلاح ورزی در خصوص  آمار تجارت 
ایران در ســال گذشته اظهارداشــت: ایران از 
مجموع 44 میلیــارد دلار صادرات؛ بالغ بر 24 
میلیارد دلار یعنــی 54 درصد از کل صادرات 
به کشورهای مختلف را به خود اختصاص داده 
اســت.وی در ادامه میزان واردات کشــورهای 
همسایه از دنیا را حدود یک هزار و 18۰ میلیارد 
دلار و صادرات آنها به دنیــا را حدود یک  هزار 
و 3۰۰ میلیارد دلار برآورد کرد و افزود: ســهم 
ایران از واردات این کشــورها 24 میلیارد دلار 
یعنی 2 درصد از حجم واردات آنهاست و برای 
اینکه رشد اقتصادی موفق تری داشته باشیم؛ 
ســهم ما از واردات دنیا بایــد حداقل 4 درصد 
یعنی به 48 میلیارد دلار برسد. نایب رئیس اتاق 
بازرگانی ایران همچنین افزود: آمارهای جهانی 
نیز نشــان می دهد که تنها کمتر از 2 درصد از 

صادرات کل کشــورهای دنیا مربوط به ایران 
بوده و این امر حاکی از آن اســت که ایران در 
مقایسه با دیگر کشورها همچنان سهم کمی از 

صادرات جهانی را بر عهده دارد.
 سهم 54 درصدی صادرات ایران

 به کشورهای همسایه و  پیرامونی
ســلاح ورزی ابراز داشــت: 34 اتاق استانی در 
اتاق بازرگانی با تمرکز بر کشــورهای همسایه 
مانند عــراق، ترکیه، عمان، اکراین، ســوریه، 

ترکمنستان و پاکستان ایجاد می شود.
وی با اشاره به اینکه در نظر داریم تا افق 14۰۰ 
صادرات ایران را به 48 میلیارد دلار برســانیم، 
گفت: امسال خوشبختانه اتاق بازرگانی ایران به 
عنوان نهاد ارشد بخش خصوصی ماموریت های 
بسیاری در زمینه صادرات به عهده گرفته است. 
در همین خصوص 22۰ تشکل ملی و 6۰ اتاق 
اقتصادی در حال فعالیت هستند که اتاق های 
مشترک ایران با دیگر کشورها طی زمان مزبور 

دستاوردهای بسیار درخشانی داشته اند.
ســلاح ورزی با تاکید بر لزوم افزایش صادرات 
ایران به کشــورهای مختلف بیان کرد: یکی از 
مهمتریــن مباحث اقتصادی ایــران در زمان 
تحریم ها؛ بحــث افزایش صــادرات و کاهش 
واردات است. آمار تجارت ایران نشان می دهد 
طی یک سال اخیر از مجموع 44 هزار میلیارد 

تومان صــادرات صورت گرفته؛ 9 هزار میلیارد 
تومان به کشــورهای همســایه بوده اســت.

نایب رئیس اتــاق بازرگانی ایران افزود: با توجه 
به اینکه تشــکل های مختلف بخش خصوصی 
عمــده اهداف خود را به ســمت کشــورهای 
همسایه سوق داده اند؛ اتاق های ایران - عراق و 
ایران - افغانستان سهم بسیاری از صادرات ایران 
را به ثبت رسانده اند.وی در ادامه بیان کرد: ارقام 
صادراتی ایران طی این مدت نشان می دهد که 
یکــی از دلایل تاب آوری اقتصاد ایران در زمان 
تحریم ها؛ حفظ بازارهای هدف توســط صنایع 

مختلف اقتصادی ایران بوده است.
 کیش اینوکس 2019؛ 
دریچه اقتصاد جهانی

ایــن مقــام مســئول همزمانــی برگــزاری 
کیش  اینوکس 2۰19 با هفته جهانی کارآفرینی 
که هر ســاله از 18 تا 24 نوامبر در 17۰ کشور 
دنیا با در برگیری 1۰ میلیون نفر برگزار می شود 
را حرکتی مثبت ارزیابی کرد و گفت: برگزاری 
چنین نمایشــگاه هایی موضوع مهمی اســت 
که می تواند نقش بســزایی در رشد اقتصادی 
کشور داشته باشــد. در این زمینه برنامه های 
بسیاری در اتاق های بازرگانی سراسر کشور در 
نظر گرفته شــده که می تواند نقطه عطفی در 

برنامه های آتی اقتصادی کشور باشد.

سلاح ورزی نائب  رئیس اتاق بازرگانی ایران مطرح کرد:

 صادرات ؛ عامل اصلی تاب آوری
 اقتصاد ايران در پيچ تحريم ها
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مدیرعامــل بورس اوراق بهادار تهــران با بیان اینکه 
بورس تهران در بین فدراســیون بورس های آسیایی 
اول شــده اســت، گفت: در حال حاضر 45 درصد از 
معاملات ســهام در بورس توسط افراد حقیقی انجام 

می شود.
علــی صحرایی مدیرعامل بورس تهران در نشســت 
خبــری خود در تالار منطقــه ای کیش در خصوص 
آخرین تغییــر و تحولات بین المللــی بورس تهران 
گفت: بورس تهران طی یک ســال گذشته در حوزه 
تفاهمنامه هــای مختلــف و مذاکــرات بین المللی؛ 
اقدامات ارزنده ای انجام داده اســت که در این میان 
تفاهمنامه بورس تهران و شــانگهای از جدیدترین 
تحولات این حوزه محسوب می شود.وی در خصوص 
این تفاهمنامه اظهارداشــت: با بورس شــانگهای به 
عنوان چهارمین بورس بــزرگ دنیا تفاهمنامه ای را 
در زمینه همکاری های متقابل به امضا رســانده ایم. 
بورس شــانگهای چین یکی از نزدیک  ترین بازارهای 
دنیــا به بــورس تهران اســت که در حــدود 16۰ 
میلیون نفر به صورت مستقیم در آن سرمایه گذاری 
کرده اند. مدیرعامل بورس تهــران در ادامه افزود: از 
دیگر اقدامات بین المللی بــورس تهران؛ مذاکرات با 
بورس کشــورهای عربی مثل بورس عراق و سوریه و 

بازدید مقامات بورس های اروپایی اتریش و سوئیس 
از این تالار است.صحرایی افزود: بورس تهران یکی از 
اعضای اصلی فدراســیون جهانی بورس هاست که به 
لحاظ افزایش ارزش بازار و بازدهی؛ رتبه نخســت را 
در ایــن نهاد بین المللی دارد. همچنین بورس تهران 
بزرگترین عضو فیاس از لحاظ ارزش بازار اســت که 
جایگاه دوم نیز به فرابورس ایران اختصاص داشته و 

جایگاه سوم نیز از آن بورس مصر است.
مدیرعامــل بــورس تهــران در ادامه با اشــاره به 
فعالیــت تالارهــای منطقه ای و به خصــوص تالار 
کیش اظهارداشــت: بورس کیش در بین تالارهای 
منطقــه ای رتبه نخســت را دارد و معمولا در حدود 
1۰ درصــد از کل معاملات بورس تهران در این تالار 
و در ایســتگاه های معاملات آن صورت می گیرد.وی 
در خصوص فعالیت های صندوق توســعه بازار گفت: 
بزرگ شدن صندوق توســعه بازار و صندوق تثبیت 
یکی از بزرگ ترین مزیت های بورس تهران در شرایط 
فعلی اســت که به این ترتیب هیچ سرمایه گذاری در 
نهایــت بیشــتر از دو روز در صف های خرید منتظر 
نخواهد ماند و پس از ثبت درخواست فروش؛ می تواند 
به نقدینگی مورد نیاز خود دســت پیدا کند. به این 
ترتیب یکی از الزامات جدید شرکت ها برای پذیرش 

در بورس تهران؛ حضور بازارگردان است تا به این نحو 
نقدشوندگی بتواند به راحتی در سهام شرکت پذیرش 
شــده جریان داشته باشد.صحرایی در ادامه ابزار آتی 
سبد ســهام را یکی از ابزارهای جذاب بورس تهران 
معرفی کرد که رویکردهای شرعی آن از نظر کمیته 
فقهی ســازمان بورس واوراق بهادار بررسی و تصویب 
شــده است. به این ترتیب  سرمایه گذارانی که به یک 
صنعت خاص علاقمند هســتند و بنابر تحلیل های 
معتبــر  حضور در ایــن صنایع را مفیــد می دانند یا 
ترندهای شــاخص را رصد می کنند؛ می توانند از این 

ابزار استفاده کنند.
وی در خصوص ابزار آتی سبد سهام خاطرنشان کرد: 
در این حوزه با چهار نماد این ابزار تاســیس شد که 
هم    اکنون تعداد این نمادها به عدد 7 رســیده است 
و شــاخص های آن نیز شــاخص صنعت بانکداری، 
فرآورده های صنایع پتروشیمی، صنایع فلزات اساسی، 
صنایع خودرو و قطعات، صنایع قندوشکر، کانه های 
فلزی و 3۰ شرکت بزرگ است.مدیرعامل بورس تهران 
در ادامه با ارائه گزارشی در خصوص معاملات این بازار 
اعلام داشــت: در خصوص شرکت هایی که بیشترین 
حجم معاملات را از ابتدای ســال به خود اختصاص 
دادند؛ می توان به بانک صادرات و بانک تجارت اشاره 
داشــت و رتبه سوم نیز در اختیار سایپا بوده است. از 
لحاظ وضعیت نمادهایی که در بازار اول و دوم فعال 
هســتند؛  در حال حاضر 135 نماد در بازار اول داریم 
و 196 نماد نیــز در بازار دوم قرار دارند که به جز دو 
نماد بانک انصار و آکنتور؛ باقی نمادها فعال هستند.

از ابتدای ســالجاری بیشترین حضور سهامداران در 
شرکت های صنایع سرمایه گذاری، محصولات غذایی 
و آشــامیدنی به ثبت رسیده است و بیشترین خروج 
سهامداران در خدمات فنی ومهندسی با خروج 164 
میلیارد تومان، فعالیت های کمکی به نهادهای واسط 
144 میلیارد تومان،  فلزات اساسی 98 میلیارد تومان 
و صنعت مخابرات 34 میلیــارد تومان مازاد فروش 
به خرید داشــتند. اما در شرکت های سرمایه گذاری 
384 میلیــارد تومان مازاد خرید بــه فروش وجود 
داشته است. صنعت انبوه سازی و املاک و مستغلات 
352 میلیارد تومان و  استخراج کانه  های فلزی 334 
میلیارد تومان هم رده های دوم و سوم را در این زمینه 
دارا هســتند.وی در ادامــه در خصوص فعالیت های 

مدیرعامل بورس اوراق بهادار تهران تشریح  کرد:

 اقدامات ارزنده بورس تهران 
در راستای بين المللی شدن 

وجود بازارگردان؛ الزام شرکت ها برای عرضه اولیه
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فرهنگ ســازی بورس تهران اظهارداشــت: 
بورس تهران بالــغ بر 22 تالار منطقه ای دارد 
که درگاه اتصال سرمایه گذاران با بازار سرمایه 
است. از ابتدای سال تا پایان مهر ماه در بورس 
تهران حدود 4 هزار و 776 ساعت فعالیت های 
آموزشی صورت گرفته اســت. کارگزاران در 
حدود 6۰ ســاعت آموزش ویژه داشــته اند و 
آموزش تالارهای منطقه ای در حدود 85 هزار 
ساعت بوده است. به این ترتیب به صورت کلی 
در تالار تهران و تمامــی تالارهای منطقه ای 
89 هزار و 833 نفر ســاعت دوره آموزشــی 
برگزار شــده اســت.وی در ادامه در خصوص 
گزارش های مالی بورس تهــران افزود: بهای 
تمام  شــده درآمدهای عملیاتی طی شش ماه 
ابتدایی ســال گذشته 16 هزار میلیارد تومان 
بوده اســت که در مدت مشــابه سالجاری به 
21 هزار میلیارد تومان رســیده و در کل سال 
97 نیز 3۰ میلیارد تومان بوده اســت. ســود 
هر سهم در شــش ماه 31 شهریور 97 مبلغ 
142 ریال بوده اســت و در شش ماه 98 مبلغ 
41۰ ریال تخصیص داده شــد.وی همچنین 
در مــورد امنیــت ســرمایه گذاری در بورس 
گفت: رویدادهای خوبی در ســالجاری انجام 
شده اســت. البته در دو هفته صف فروش در 
بورس وجود داشت، اما امنیت سرمایه گذاری 
در بورس به معنای نقدشوندگی است. در عین 
حال حضور صندوق توسعه بازار و صندوق های 
ســرمایه گذاری که برای نقدشوندگی کمک 
می کنند و اگر کســی بخواهــد از بازار خارج 

شود؛ حداکثر دو روزه پولش نقد می شود.
شرکت های در صف عرضه اولیه باید 

بازارگردان داشته باشند
مدیرعامل بورس اوراق بهادار تهران همچنین 
اظهارداشت: به شــرکت هایی که می خواهند 
عرضه اولیه سهام داشته باشند؛ الزام کرده ایم 
که حتمــا بازارگردان داشــته باشــند تا به 
نقدشوندگی سهام کمک شــود.وی در مورد 
تامین مالی 3۰۰ میلیارد تومانی از طریق اوراق 
صکوک و احداث ســالن دوم فرودگاه کیش 
گفت: این تامین مالی از طریق سرمایه گذاری 
بانک مسکن انجام می شود.صحرایی همچنین 
در مورد عرضه های اولیه اظهارداشــت: عرضه 
اولیه شرکت ســرمایه گذاری کوثر وابسته به 
بنیاد شهید که کار پذیرش آن انجام شده و به 
زودی در تالار بورس درج می شود و همچنین 
عرضه اولیه دو شرکت مجموعه گلرنگ یکی 
شــرکت غذایی کوروش که 25 درصد تولید 
روغن را بر عهده دارد و شرکت شوینده پدیده 
شــیمی  غرب از زیر مجموعه های گلرنگ به 
زودی عرضه اولیه می شوند.صحرایی در مورد 
حضور مردم در بازار سرمایه گفت: یک بخش 

از حضور این است که آموزش و فرهنگ سازی 
لازم صــورت گیرد. حضور در بازار ســرمایه 
نسبت به بازارهای رقیب اولویت دارد؛ چراکه  
ســرمایه گذاری در بازار ارز ممنوع است و در 
بازار مسکن نیز ریزش داشــته و برای خرید 
یک ملک با کوچک ترین ابعاد منابع زیاد مالی 
نیاز دارد، اما برای حضور در بورس با ســرمایه 
اندک می توان حضور پیدا کرد. در حال حاضر 
از طریق 17۰۰ ایستگاه معاملاتی و 22 تالار 
منطقه ای بورس به راحتی امکان حضور مردم 

در بورس فراهم است.
 سهامداران به شایعات توجه

 نداشته باشند
وی همچنیــن نقدشــوندگی و شــفافیت 
را از جذابیت هــای بازار ســرمایه ذکر کرد 
و گفت: امســال 34۰ هزار کــد اولیه وارد 
بازار ســرمایه شــده که از این محل 22۰۰ 
میلیارد تومان منابع جدید وارد بازار سرمایه 
شــده اســت.مدیرعامل بورس اوراق بهادار 
تهران همچنین اظهارداشــت: لازم نیست 
همه مردم بــرای ورود به بورس متخصص 
باشند یا شــاید وقت نداشته باشند که مدام 
بازار را رصد کننــد. بنابراین هم می توان از 
ابزارهای غیرمســتقیم مثــل صندوق های 
سرمایه گذاری اســتفاده کرد و هم از طریق 
مشاوران سرمایه گذاری که دارای شناسنامه 
و مجوز هستند؛ استفاده کرد. توصیه می کنم 
مردم تحت تاثیر شایعات فضای مجازی قرار 
نگیرند.صحرایی در پاسخ به پرسشی در مورد 
سهامداران شرکت پدیده شاندیز نیز گفت: 
این شــرکت در بورس تهران نیست و برای 
ســاماندهی آن دولت برنامه هایی دارد، اما از 
طریق بورس تهران چون ســهامدار نیست؛ 
نمی توان برای ســهامداران آن کاری انجام 
داد.وی همچنین در مورد حضور سهامداران 
حقیقی گفت: 45 درصد معاملات توســط 
سهامداران حقیقی انجام می شود و امروز 7۰ 
درصد افراد در ســمت خرید و 68 درصد در 
سمت فروش افراد حقیقی هستند. تالارهای 
منطقه ای و معاملات برخط، ابزارهای جدید 
و صندوق های ســرمایه گذاری باعث شده تا 
مشارکت مردم در بورس بالا رود. مدیرعامل 
بــورس اوراق بهــادار تهــران همچنیــن 
اظهارداشت: شــرکت های حاضر در بورس 
موظف هســتند گزارش عملکرد 6 ماهه و 3 
ماهه خــود را ارائه کنند و این ابزارها کمک 
کرده است که شفافیت شرکت های بورسی 
بیشتر شــود.صحرایی در پایان گفت: روش 
عرضه اولیه به عنوان ابزار منصفانه ای است 
که به روش سفارش خرید شرایط یکسان و 

منصفانه  ای برای همه فراهم می شود.

مدیرکل نظارت بر شبکه خدمات بیمه ای بیمه مرکزی 
تاکیدکرد:

 تقویت استارت آپ های بیمه ای
 نیاز صنعت بیمه 

اســتارت آپ های بیمــه ای در محورهای مختلــف می توانند به 
صنعت بیمه کشور کمک کنند.

مهــرداد رضایی مدیرکل نظارت بر شــبکه خدمــات بیمه ای 
بیمه مرکــزی ضمن بیان مطلــب فوق در نشســت تخصصی 
»نحوه سرمایه گذاری اســتارت آپ های بیمه ای به عنوان کانالی 
برای جذب ســرمایه گذاری« کــه در دومین روز از نمایشــگاه 
کیش اینوکــس 2۰19 برگزار شــد؛ از »تداوم فروش ســنتی 
بیمه نامه ها با سرعت بالا«، »امکان مقایسه پوشش های بیمه ای 
و حــق بیمه آنها«، »ارائــه تحلیل های آماری به شــرکت های 
بیمه ای«، »مشــاوره به بیمه گــذاران«، »ارائه خدمات در حوزه 
ارزیابی خســارت« و »ارائه خدمــات تلفیقی به صورت آنلاین« 
به عنوان محورهای ارائه خدمات بیمه ای توســط استارت آپ ها 
نام برد.رضایی با بیان ایــن مطلب که در حال حاضر و مطابق با 
آخرین اطلاعات کسب شــده از وزارت صمت 163 استارت  آپ 
در حوزه خدمات بیمه ای مشــغول به فعالیت هستند، گفت: این 
استارت آپ  ها در حوزه های اگریگیتوری، نمایندگی ها و ارزیابی 
خســارت به ارائه خدمــات تخصصی بیمــه ای می پردازند. وی 
در بخش دیگری از ســخنان خود با اشــاره به تصویب آئین  نامه 
مربوط بــه فعالیت اســتارت آپ های بیمه ای گفت: بــا تائید و 
تهیه دســتورالعمل های مختلف و تخصصی؛ در آینده ای نزدیک 
مجوزهای کارگزاری بیمه ای بر خط توســط بیمه  مرکزی صادر 
خواهد شــد.مدیرکل نظارت بر شبکه خدمات بیمه ای ادامه داد: 
پس از تصویب آئین نامه مرتبط با فعالیت های اســتارت آپی در 
شــورایعالی بیمه و با صدور فراخوان جــذب کارگزاران بر خط؛ 
تاکنون بیش از 4۰ مورد تقاضا برای صدور مجوز مربوطه ثبت نام 
کرده اند.رضایی از خدمات بیمه ای با نظارت بیمه مرکزی به عنوان 
مزیت کارگزاران برخط نسبت به استارت آپ های موجود نام برد 
و گفت: کســانی که مسیر آئین نامه را طی می کنند؛ می توانند با 
اطمینان بیشتری به ارائه خدمات خود بپردازند؛ چراکه با ارتباط 
این استارت آپ ها با ســامانه سنهاب، شائبه منفی ناشی از نحوه 
تعیین نرخ حق بیمه ها نیز از بین می رود. وی در خصوص میزان 
ســرمایه لازم برای راه اندازی استارت آپ های بیمه ای گفت: این 
سرمایه با توجه به شــرایط مختلف مانند نوع تخصص، حرفه و 
مباحث تکنولوژیکی متفاوت اســت.رضایی با بیان این نکته که 
صنعت بیمــه در حال حاضر ظرفیت و توانمنــدی لازم را برای 
فعالیت و تقویت اســتارت آپ های بیمــه ای دارد، گفت: رویکرد 
بیمه  مرکــزی به عنــوان مقام ناظر در این خصــوص رویکردی 
حمایتی اســت؛ چراکه اعتقاد بر این اســت که استارت آپ های 
بیمه ای مکمل فروشــندگان سنتی هستند و شبکه فروش بیمه 
بایــد خود را تجهیز کرده تا با اســتفاده از تکنولوژی  های جدید 
خدمات مناسب تر و سریع تری ارائه کند. مدیرکل نظارت بر شبکه 
خدمات بیمه  ای در بخش دیگری از ســخنان خود با اشــاره به 
اهمیت بازاریابی در صنعت بیمه کشور از نیاز به تدوین آئین  نامه 

نحوه فعالیت بازاریابان بیمه ای خبر داد.
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مدیرعامل گروه سرمایه  گذاری پتروشیمی 
ایرانیان )پترول( از راه اندازی و ورود به مدار 
تولید دو شرکت زیرمجموعه، مزایای حرکت 
به سمت صنایع پایین دستی و عرضه اولیه 

سه شرکت تابعه خبر داد.
رســول اشــرف زاده مدیرعامــل گــروه 
سرمایه گذاری پتروشیمی ایرانیان )پترول( 
در حاشیه ششمین نمایشگاه بورس، بانک، 
بیمــه و خصوصی ســازی )کیش اینوکس 
2۰19( بــا بیان اینکه طی ســالجاری دو 
شــرکت بزرگ ایــن مجموعــه راه اندازی 
می شــود، گفت: نخستین شــرکت اوره و 
آمونیاک لردگان است که ظرفیت تولیدی 
بالــغ بــر 1.6 میلیون تن خواهد داشــت. 
راه اندازی این شرکت در سه فاز تعریف شده 
که فاز اول شــامل خدمات جانبی آب، برق 
و بخار طبق برنامه در شهریور ماه سالجاری 
در مدار تولید قــرار گرفت.وی افزود: در فاز 
دوم هفته گذشــته گاز وارد مدار تولید شد 
و فرآیند های آن در  حال بررســی است که 
اواخر ماه بعد نیز در مسیر تولید قرار خواهد 
گرفت و فاز ســوم برای تولید آمونیاک در 
بهمن ماه به بهره برداری می رسد. همچنین 
شرکت الفین ایلام در چهار فاز تعریف شده 
و تا پایان سال در مدار تولید قرار می گیرد.
این مقام مســئول ادامــه داد: دو فاز اول و 
دوم به سرانجام رسیده و در مدار تولید قرار 
گرفته است. فاز ســوم برای تامین خوراک 

پلی اتیلن در مرحله پیش راه اندازی طی دو 
هفته گذشــته کوره آن روشن شد و بهمن 
ماه افتتاح رسمی می شود. با راه اندازی واحد 
الفین )5۰۰ هزار تن( ســولفات پتاسیم در 
ارومیــه )تا یک ماه دیگر در مدار تولید قرار 
می گیرد( جمعا 2.2 میلیون تن به ظرفیت 

محصولات پتروشیمی افزوده می شود.
راه اندازی دو طرح پایین دستی

اشــرف زاده با اشاره به دو طرح پلی پروپیلن 
ایلام به عنوان واحد پایین دســتی و صدف 
عسلویه برای تولید لاستیک مصنوعی گفت: 
این دو طــرح حدود 9۰ میلیون یورو منابع 
ارزی و بالغ بــر 1۰۰ و 18۰میلیارد تومان 
بــه صورت ریالــی نیاز داشــت که طی دو 
ماه گذشــته منابع ارزی و ریالی )از طریق 
موسسات بانکی( تامین شد. انتظار می رود 
از مــاه آینده با توجه به وجــود 1۰۰ و 7۰ 
درصد تجهیزات پلی پروپیلن ایلام و صدف 
عسلویه در داخل؛ عملیات نصب انجام و در 
دوره جهش سوم  پتروشیمی )سال 14۰۰( 

راه اندازی و در مدار تولید قرار گیرد.
وی گفت: برای تضمین آینده شرکت هایی 
که در مدار تولید قرار می گیرند؛ برنامه ای از 
سال گذشته آغاز و برای همه آنها واحدهای 
پایین دســتی تعریف شده اســت. تکمیل 
زنجیره ارزش یکی از مشــکلات اساســی 
صنعت پتروشیمی اســت، اما طی دو سال 
گذشته نگاه ها به این سمت حرکت کرده تا 

علاوه بر جلوگیری از خام فروشی؛ سودآوری، 
ارزش افزوده و اشتغال بیشتری فراهم شود.

مزایای حرکت به سمت صنایع 
پایین دستی

مدیرعامل پترول در ادامه با اشاره به مزایای 
حرکت به سمت صنایع پایین دستی گفت: 
حجم ســرمایه گذاری بســیار پایین، ورود 
ســهل الوصول بخش خصوصــی، افزایش 
اشتغال، کاســتن ورود محصولات وارداتی 
و تکمیل زنجیره ارزش را می توان از مزایای 
صنایع پایین دستی برشمرد. یکی از طرح های 
این مجموعه در صنایع پایین دستی پارک 
پلی پروپیلن ایلام است که بعد از راه اندازی 
طــرح پلی پروپیلن با 15۰ هزار تن ظرفیت 
وارد صنایع پایین دستی می شویم.اشرف زاده 
با اشاره به اینکه نرخ بازگشت سرمایه صنایع 
پایین دست بســیار بالاتر از بالادست است، 
گفت: اوره آمونیاک در داخل مصرف خاصی 
نــدارد و می توان با فناوری های خاص آن را 
به پایین دست تبدیل کرد که برای لردگان 
در دســت مطالعه است. پارک پلی پروپیلن 
ایلام، پارک لردگان و پارک ارومیه جزو سه 
برنامه اساسی »پترول« است که در فاز سوم 

اجرایی می شود.
تولید بنزین پیرولیز در ایلام

وی همچنین گفــت: برای تولیــد بنزین 
پیرولیز در ایلام هم با وزارت صنعت، معدن 
و تجارت هماهنگی های لازم صورت گرفته 
اســت تا  به محصولات ارزش افــزوده بالا 
تبدیل شــود که البته نرخ بازگشت سرمایه 
24 درصدی به همــراه ظرفیت 12۰ هزار 

تنی را به همراه دارد.
عرضه اولیه سه شرکت زیرمجموعه

اشرف زاده در پایان با اشاره به اخذ موافقت 
ســهامداران و در دســت اجرا بــودن امور 
ارزشگذاری پتروشــیمی ارومیه، از عرضه 
اولیه سهام این شــرکت در بورس طی سه 
ماهه نخست ســال آینده خبر داد و گفت: 
این شرکت از بدو راه اندازی زیان ده بود، اما 
با تغییراتی در فرآیند، مدیریت و احداث یک 
واحد کمکی طی چهار سال گذشته؛ در مدار 
سودآوری قرار گرفته است. همچنین برنامه 
ورود شــرکت پلی پروپیلن ایــلام و صدف 
عســلویه پس از راه انــدازی و طی مراحل 

قانونی به بورس در دستور کار قرار دارد.

اشرف زاده مدیرعامل گروه سرمایه گذاری پتروشیمی ایرانیان اعلام کرد:

عرضه اوليه سه شرکت زيرمجموعه پترول
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مدیرعامــل شــرکت صنایــع پتروشــیمی 
خلیج فارس از افزایش ســرمایه این شرکت 
از 915۰ میلیــارد تومان به 15 هزار میلیارد 
تومان از محل سود انباشته شرکت تا یک ماه 
آینده خبر داد و گفت: دو شرکت پتروشیمی 
تندگویان و ارومیه تا پایان سالجاری وارد بازار 

سرمایه می شوند. 
جعفــر ربیعــی مدیرعامل شــرکت صنایع 
پتروشــیمی خلیج فارس در حاشیه ششمین 
نمایشگاه بورس، بانک، بیمه و خصوصی سازی 
)کیش اینوکــس 2۰19( در خصوص آخرین 
فعالیت های این شــرکت در بازار سرمایه؛ با 
مطلوب توصیف کردن وضعیت این شرکت در 
زمینه تولید، فروش و صادرات گفت: در حال 
حاضر شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس 
4۰ درصــد صنعت پتروشــیمی کشــور را 
مدیریــت می کند کــه این موضوع ســبب 
شــده تا 4۰ درصد صادرات انواع محصولات 
پتروشیمی کشــور نیز از طریق شرکت های 
زیرمجموعه هلدینگ خلیج فارس انجام شود.

وی بــا اشــاره به تولیــد طیف وســیعی از 

محصولات پتروشــیمی در زیرمجموعه های 
ایــن هلدینگ گفــت: از آنجا که شــرکت 
پتروشیمی خلیج فارس نقش تعیین کننده ای 
در تامین نیاز صنایع پایین دست پتروشیمی 
دارد؛ حضــور خــود در بــورس کالا را نیــز 
افزایش داده تا جایی که شــاهد فزونی عرضه 
محصولات پتروشیمی نسبت به تقاضای آن 

در برخی روزها هستیم.
ربیعی با مناسب توصیف کردن روند تولید و 
صادرات در بزرگترین هلدینگ پتروشــیمی 
کشــور گفت: باوجود تحریم ها؛ امور صادرات 
بــه خوبــی انجام می شــود و بازگشــت ارز 
پتروشیمی ها به ســامانه نیما نیز سبب شده 
تا شــاهد آرامش در بــازار ارز باشــیم. وی 
در خصــوص عرضه ســایر زیرمجموعه های 
هلدینــگ خلیج فــارس در بــورس گفت: 
خوشــبختانه در سال گذشــته و جاری دو  
شرکت ســرآمد یعنی پتروشیمی »پارس« و 
»نوری« را در بورس عرضه کردیم که هم برای 
بازار سرمایه و هم سهامداران خاطره خوشی 

بر جای گذاشت.

ربیعــی افزود: البته از آنجایی که اســتراتژی 
هلدینگ خلیج فارس حضــور حداکثری در 
بازار سرمایه است؛ در نظر داریم دو پتروشیمی 
دیگر را تا پایان ســال وارد بازار سرمایه کنیم. 
در همین راســتا امور پذیرش پتروشــیمی 
»تندگویان« و »ارومیه« دو شــرکتی که قرار 
اســت تا پایان ســال به بورس وارد شوند؛ به 
خوبی انجام شده اســت. وی همچنین ابراز 
امیدواری کرد که پتروشیمی »آریاساسول« 

نیز تا  پایان سالجاری وارد بازار سرمایه شود.
ربیعی در خصــوص افزایش ســرمایه این 
شــرکت نیز گفت: همانطــور که در مجمع 
اخیر شرکت قول افزایش سرمایه طی دو ماه 
آینده را دادیم؛ اکنون اعلام می کنم که این 
پروژه قطعا تا یک ماه آینده انجام می شود و 
سرمایه شــرکت از 915۰ میلیارد تومان به 
15 هــزار میلیارد تومــان افزایش می یابد. 
گفتنی اســت این افزایش سرمایه از محل 
ســود انباشته بوده و تمام افرادی که در این 
زمان ســهامدار شرکت باشند؛ مشمول این 

افزایش می شوند.

ربیعی مدیرعامل شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس:

 پتروشيمی تندگويان و اروميه 
وارد بازار سرمايه می شوند
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پنل تخصصی »ابزارهای نویــن تامین مالی در خدمت رونق تولید« با حضور 
دکتر علیرضا هادی مدیرکل دفتر طرح ها و تامین مالی  وزارت صنعت، معدن 
و تجارت، دکتر فردوس باقری مدیرعامل پلتفرم سکوک و  نعمت اله شهبازی 

کارشناس بازار سرمایه در حاشیه کیش اینوکس 2۰19 برگزار  شد.
به گزارش خبرنگار ما؛ شــهبازی کارشناس بازار سرمایه در ابتدای این پنل با  
اشــاره به اینکه یکی از اهداف اصلی وزارت صمت در ســال 98  تامین منابع 
مالی و توسعه سرمایه گذاری بود، گفت: هدف از این رویکرد این بود که بتوانیم 
با جمعی از مدیران مالی تبادل نظر و همفکری داشته باشیم و  برای  نیازهای 
بخش صنعت، معدن و تجارت در زمینه مالی و  تنگناها و  مشکلاتی که در این 

بخش وجود دارد؛ از آنها کمک بگیریم. 
وی در ادامــه افزود: هدف از اســتفاده از ابزارهای تامیــن مالی نوین؛ تزریق 
نقدینگی بیشــتر به تمامی بخش هاست. در همین راستا و با توجه به اهمیت 
و نیاز ضروری این بخش؛ رویکرد وزارت صمت بر این اســت که اداره مستقلی 
برای مدیریت و راهبری ســرمایه گذاری و تامین مالی شــکل بگیرد. ابلاغیه 
وزیر صمت در این خصوص صادر شــده و به منظور تمرکز بازار مالی در حال 
شکل گیری است که به طور قطع در حل مشکلات مالی موجود در این بخش 
کمک بسزایی می کند. دکتر علیرضا هادی مدیرکل دفتر طرح ها و تامین مالی  
وزارت صنعت، معدن و تجارت هم در این پنل تخصصی با تاکید بر اینکه رونق 
تولید و اینکه چگونه از ابزارهای نوین مالی در رونق تولید استفاده کنیم، گفت: 
وضعیت بنگاه ها، نیازهایی که این بخش دارد، انتظاراتی که در بازار ســرمایه 
داریم و نهایتا چالش هایی که در این مســیر وجود دارد؛ از جمله دغدغه های 
وزارت صمت اســت. وی با تاکید بر اینکه بخش صنعت و معدن 16/5 درصد 
تولید ناخالص ملی کشــور را در بر دارد، گفت: وزارت صمت در سال 98هفت 
برنامه را در دســتور کار خود قرار داده اســت و معاونت های تخصصی در این 

خصوص فعال هستند. 
مدیرکل دفتر طرح ها و تامین مالی  وزارت صمت در تشــریح این هفت محور 
به مواردی چون »توســعه تولید و تعمیق ســاخت داخل«، »توسعه صادرات 
غیرنفتی«، »توســعه معادن و صنایع معدنی«، »توسعه فناوری و شرکت  های 
دانش بنیــان با تغییــر رویکرد از مونتــاژکاری به نوآوری« اشــاره کرد و در 
ادامه افزود: »مدیریت بازار و ســاماندهی لجســتیک تجاری«، »بهبود فضای 

کســب وکار مرتبط با بخش صنعت، معدن و تجــارت« و »تامین منابع مالی 
و توسعه ســرمایه گذاری« نیز از دیگر برنامه های وزارت صمت برای سال 98 
اســت.وی با تاکید بر اینکه عملکرد حوزه های مختلف در مجموع بر عملکرد 
وزارت صنعت، معدن و تجارت نیز تاثیر دارد، گفت: طی سال های اخیر تشکیل 
سرمایه ثابت در کشــور کاهش پیدا کرده و مهمترین رکن برای تامین مالی 
شــبکه بانکی بوده اســت. مطابق آمار موجود در ســال 9۰ حدود 32 درصد 
تسهیلات پرداختی شــبکه بانکی به بخش صنعت و معدن اختصاس داشته 
است که این ســهم در 4 ماهه ابتدای سالجاری به 27/5 درصد کاهش یافته 
اســت. در حالی که مطابق برنامه ششــم توسعه سهم بخش صنعت، معدن و 
تجارت با توجه به تاثیر بسزایی که بر روند تولید و اشتغالزایی دارد؛ باید به 4۰ 
درصد برسد. در واقع سهم بالایی از منابع اعطایی در قالب تمدید قراردادهای 

موجود بوده است.
دکتر هادی در ادامه با تاکید بر اینکه متوســط رشــد تســهیلات اعطایی طی 
سال های 9۰ تا 97 در کل اقتصاد سالانه 22 درصد بوده است، گفت: اما به دلیل 
تورم سالانه 17.1 درصدی؛ تسهیلات حقیقی به طور متوسط تنها 4.9  درصد 
رشد داشته است. این در حالی است که متوسط رشد تسهیلات اسمی اعطایی 
به بخش صنعت و معدن 19.6 درصد بوده،  اما به دلیل تورم تولیدکننده 19.9 

درصد صنعت؛ تسهیلات حقیقی این بخش رشد منفی داشته است.
مدیــرکل دفتر طرح ها و تامین مالی  وزارت صمت در ادامه در خصوص منابع 
مالی مورد نیاز بخش صنعت و معدن برای حفظ وضع موجود در ســالجاری 
تاکید کرد: ســرمایه در گردش مورد نیاز بخش صنعت و معدن در سالجاری 
معادل 361 هزار میلیارد تومان برآورد شــده اســت. در همین راستا نسبت 
تســهیلات اعطایی به تســهیلات مورد نیاز در سال 97 به  57 درصد کاهش 
یافته اســت؛ در حالی که نسبت تسهیلات اعطایی به تسهیلات مورد نیاز طی 
دوره 93 تا 96 در حدود 76 درصد بوده است. به گفته وی در سال 97 میزان 

تسهیلات اعطایی 2۰ درصد و هزینه های تولید 65 درصد رشد داشته است.
وی خاطرنشان کرد: با توجه به رشد شاخص تولیدکننده و سرمایه در گردش 
مورد نیــاز معادل 361 هزار ملیارد تومان؛ تاکنون 5۰ هزار میلیارد تومان آن 

محقق شده است که باید دید در نهایت چه می شود.
دکتر هادی همچنین نســبت سرمایه گذاری ثابت ناخالص به تولید در بخش 

در پنل تخصصی »ابزارهای نوین تأمین مالی در خدمت رونق تولید« تشریح شد؛

 ضرورت های به کارگيری
 ابزارهای نوين تأمين مـالی

چالش های تأمین مالی در بازار سرمایه 
معصومه صالحی
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صنعت ومعدن طی 1۰ ســال گذشته را  25 درصد عنوان کرد و افزود: میزان 
سرمایه گذاری ثابت مورد نیاز برای سالجاری 65 هزار میلیارد تومان است که 
این  میزان برای تکمیل طرح های نیمه  تمام بالای 6۰ درصد پیشرفت فیزیکی 
مورد نیاز اســت.وی ضرورت های به کارگیری ابزارهــای نوین تأمین مالی را 
چنین برشــمرد و گفت: »حجم بالای نقدینگی سرگردان در جامعه«، »روند 
کاهشی ســهم بخش صنعت ومعدن از تسهیلات شبکه بانکی«، »عدم تمایل 
شبکه بانکی در تأمین مالی بلندمدت طرح ها« و »آثار تورمی منابع تزریقی از 
طریق بازار پول« از جمله ضرورت های به کارگیری ابزارهای نوین تامین مالی 

در بخش صنعت، معدن و تجارت است. 
مدیرکل دفتر طرح ها و تامین مالی وزارت صمت با اشاره به اینکه 7 ابزار نوین 
تامین مالی شناســایی شده است، خاطرنشــان کرد: انتشار انواع اوراق بدهی 
)تأمین سرمایه ثابت و در گردش)، بازار سوم، SME  بازار فرابورس (عرضه سهام 
بنگاه)، صندو ق های جسورانه معدنی (فعالیت های جسورانه اکتشاف(، تأمین 
مالی جمعی Crowdfunding (جمع آوری ســرمایه های خرد مردمی)، لیزینگ 
کالاهای سرمایه های (اجاره به شــرط تملیک)، تأمین مالی زنجیره تأمین (
تبدیــل مطالبات بنگاه به قدرت خرید) و امکان توثیق قبض انبار (تســهیل 

وثایق) از جمله آنهاست.
دکتر هادی در ادامه ســهم بازارها در تامین مالی کل اقتصاد در ســال 97 را 
چنین ارزیابی کرد و گفت: بر اساس گزارش بانک مرکزی از تسهیلات پرداختی 
بانک ها به بخش هــای مختلف اقتصادی؛ بازار پــول در این مدت 774 هزار 
میلیارد تومان و بر اساس گزارش های سازمان بورس واوراق بهادار؛ بازار سرمایه 
در حدود 15 هزار میلیارد تومان ســهم داشته اند. در واقع بازار پول 98 درصد 
و بازار ســرمایه 2 درصد از سهم بازارها در تامین مالی کل اقتصاد را عهده دار 
بوده اند.  وی تاکید کرد: این در حالی است که 55 هزار و 2۰۰ جواز تاسیس با 
سرمایه مورد نیاز 893 هزار میلیارد تومان و با اشتغالزایی یک میلیون و 692 
هزار نفر  وجود دارد که هر بنگاه به طور متوسط می تواند 3۰ شغل ایجاد کند.

دکتر هادی تعداد پروانه های بهره برداری موجود را 85 هزار با ســرمایه مورد 
نیاز 317 هزار و 3۰۰ میلیارد تومان با اشــتغالزایی 2 میلیون و 6۰1 هزار نفر 
عنوان کرد و گفت: بیشترین استان های صادرکننده پروانه  بهره برداری عبارتند 
از تهــران، اصفهان، خراســان رضوی، فارس و قزوین و کمترین اســتان های 
صادرکننده پروانه بهره برداری نیز شــامل خراسان، ایلام، کهکیلویه، خراسان 

شمالی و جنوب کرمان است.
مدیرکل دفتر طرح ها و تامین مالــی وزارت صمت وضعیت بنگاه های بخش 
صنعت ومعــدن را چنین تشــریح کرد و گفت: در حال حاضــر 3747  واحد 
فعال با اشــتغال بالای 1۰۰ نفر و میانگین اشتغالزایی 335  نفر و با میانگین 

سرمایه گذاری 51 میلیارد تومان وجود دارد که تقریبا نیمی از این واحدهای 
فعال در چهار گروه فعالیت غذایی وآشــامیدنی، کانی غیر فلزی، منسوجات و 

شیمیایی قرار دارند.
وی تعــداد طرح های نیمه تمام را 3758  طرح اعلام کرد و گفت: این طرح ها 
با میانگین اشــتغالزایی 38  نفر و میانگین سرمایه گذاری 11  میلیارد تومان 
بالای 8۰ درصد پیشــرفت فیزیکی دارنــد که بیش از نیمی از این واحدها در 
چهار گروه کانی غیرفلزی، فعالیت غذایی وآشامیدنی، لاستیک و پلاستیک و 

شیمیایی قرار گرفته اند.
دکتر هادی با بیان اینکه در این مدت بالغ بر 3۰ جلسه ترویجی و اطلاع رسانی 
برای طرح ها و واحدها برگزار شــده است، در خصوص چالش های تأمین مالی 

در بازار سرمایه به مواردی اشاره کرد که در ادامه می آید: 
•  ضرورت اهتمام جدی ارکان اصلی بازار ســرمایه برای کمک به تأمین مالی 

واحدها و پروژه ها
•  پیچیدگی فرآیند انتشار اوراق نسبت به تأمین مالی بانکی

•  ضعف سیاست  های تشــویقی و حمایتی برای استفاده واحدها و پروژه ها از 
ابزارهای نوین مالی

•  نقش پایین رتبه  بندی اعتباری در رکن ضامن
•  بالا بودن نرخ تأمین مالی از طریق انتشار اوراق در قیاس با نظام بانکی

•  محدودیت  های پذیرش محصولات صنعتی در بورس کالا
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در نشست تامین  مالی و مشارکت در توسعه پروژه  های صنعت نفت در کیش مطرح شد:

بازار سرمایه کوچک ایران؛ ناتوان از 
تامین مالی پروژه  های صنعت نفت

جعفر ربیعی مدیرعامل هلدینگ خلیج فارس در این 
نشست تخصصی در زمینه تامین مالی در پروژه ها 
گفت: تامین مالی بــرای پروژه های بزرگ همواره 
دغدغه ما بوده است. در زمانی که پروژه های کشور 
دولتی بودند؛ تامین مالــی از طریق بودجه دولتی 
صــورت می گرفت. اما وقتی دولــت با محدودیت 
فروش نفت مواجه و پروژه ها هم بیشــتر شــدند؛ 
ناخودآگاه به دلیل کمبود منابع، این وابســتگی به 
بودجه دولتی هم کمتر شد. در نتیجه تامین مالی 
پروژه ها از منابع دیگر مورد بررسی قرار گرفت.وی 
با توجه به ســرمایه  بر بودن پروژه های نفت، گاز و 
پتروشــیمی گفت: بخش زیادی از نیاز تامین مالی 
پروژه ها ارزی اســت. حال سوال اینجاست که این 
منابع از کجا باید تامین شود؟ منابع خارجی هم به 
دلیل تحریم  ها با محدودیت مواجه هســتند. پاسخ 
به این سوال برای کســانی که متولی تامین مالی 

هستند؛ بسیار مهم و کلیدی است.
وی ادامــه داد: اگر بخواهیم از بازار ســرمایه ایران 
تامین مالی کنیم؛ قاعدتا ریالی اســت. در واقع ما 

نمی توانیم از داخل کشــور انتظار داشته باشیم که 
ارز مورد نیاز ما را تامین کنند. نیاز ما ارزی اســت 
و بخشــی از تجهیزات ما باید از خارج کشــور وارد 
شود.وی در زمینه تامین مالی از بازار سرمایه ایران 
که تاکنــون از طریق هلدینگ خلیج  فارس صورت 
گرفته اســت، آن را بســیار محدود ارزیابی کرد و 
گفت: البته هلدینگ خلیج فارس اقداماتی در زمینه 
انتشــار اوراق مثلا اوراق اجاره مبتنی بر ســهام و 
دیگر اوراق را منتشــر کرده است، اما اگر همه این 
اوراق منتشــر شده را با هم تجمیع کنیم؛ بیشتر از 
17۰۰ میلیارد تومان نمی رســد که البته این رقم 
در مقابــل نیاز 1۰ تا 12 میلیــارد دلار منابع مورد 
نیاز برای پیشبرد پروژه های پتروشیمی بسیار اندک 
اســت و قابل توجیه نیست؛ بنابراین ما برای تامین 
مالی پروژه  هایمان به ارقام بسیار بالاتری نیاز داریم.
ربیعی در ادامه افــزود: ما می  خواهیم مدیران بازار 
ســرمایه توضیح دهند و ایرادات این تامین مالی را 
برطرف کنند. شاید لازم باشد بازار سرمایه درها را 
باز کند. اگر 2 هزار میلیارد تومان نقدینگی کشــور 

با سود تضمین شده به ســهامدار داده و وارد بازار 
سرمایه شــود؛ راهکار خوبی برای پیشبرد پروژه ها 
خواهد بود. البته به شرطی که درها برای ورود این 

نقدینگی به بازار سرمایه باز شود.
وی در بخش دیگری از ســخنان خــود به قوانین 
دست وپاگیر بازار ســرمایه برای ورود شرکت ها به 
آن اشاره و تصریح کرد: ما از بازار سرمایه طلبکاریم؛ 
چراکه بازار سرمایه مقررات دست وپاگیر و سختی 
دارد. البته مدیران پتروشیمی از ورود به بازار سرمایه 
استقبال می کنند، اما درگیر این قوانین سخت هم 
هستند. مدیرعامل هلدینگ خلیج فارس در زمینه 
تامیــن مالی از طریق صندوق توســعه ملی گفت: 
بخشی از ارز مورد نیاز پروژه  ها که زیاد هم بوده؛ از 
طریق صندوق توسعه ملی تامین شده است. انصافا 
صندوق توسعه ملی رسالت خود را تا حد ممکن به 
خوبی انجام داده است. ما میلیاردها دلار از صندوق 
توســعه ملی وام گرفتیــم و پروژه هایمان را تامین 
مالــی کردیم. البته موضوعی که صندوق توســعه 
ملــی را تهدید می کند و مقــام معظم رهبری هم 

پنل »تامین مالی و مشارکت در توسعه پروژه  های صنعت نفت« با حضور جعفر ربیعی مدیرعامل هلدینگ خلیج فارس به عنوان مدیر پنل، حجت الله 
میرزایی معاون اقتصادی وزارت کارورفاه اجتماعی، ســیدعلی حســینی مدیرعامل بورس انرژی، رضا عبادزاده مدیرعامل شــرکت تجارت صنعت 
خلیج فارس، قاسم محسنی مدیرعامل شرکت رتبه بندی برهان، حسینی مقدم مدیرعامل تامین مالی سرمایه ملت و محمد وطن پور مدیرعامل تامین 

سرمایه سپهر در همایش فرصت های سرمایه گذاری در جزیره کیش )کیش اینوکس 2۰19( برگزار شد.
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اخیرا در جلســه ای با فعالان اقتصادی آن را مطرح 
کردند؛ دست اندازی دولت ها به صندوق توسعه ملی 
اســت که این هم مربوط به دولت مشخصی نبوده 
و نیســت. به گفته مقام معظم رهبری این موضوع 
باعث می شــود که توانمندی صندوق برای تامین 
مالی بخش خصوصی کاهــش یابد و این منبع در 
آینده دچار مشکل شود.وی در خصوص نیاز ارزی 
شرکت های پتروشیمی از محل تامین منابع ارزی 
که خود ایجاد می کنند، گفت: یکی دیگر از تامین 
منابع ارزی؛ ارز حاصل از صادرات خود شرکت های 
پتروشــیمی اســت. ارز مرغوبی که خــود ایجاد 
می  کنند، اما محدودیت مصرف دارند و نمی توانند 
از همین ارز برای توســعه طرح ها و پروژه های خود 
استفاده کنند. ناچارا این ارز را به دلیل محدودیت 
ارزی کشور و بانک مرکزی واگذار می کنند که اخیرا 
از دولت خواسته شده تا دست شرکت های صادراتی 
را بــاز بگذارد تــا از ارزی که خودشــان از فروش 
صادرات به دست آوردند؛ اســتفاده کنند. البته تا 
حدودی اجازه داده شــده، اما آن هم کم است.وی 
در زمینه صندوق ها به ویژه سهام عدالت به عنوان 
موضوع مورد توجه و نیاز به بررســی بیشتر اشاره 
کــرد و گفت: صندوق ها همواره نیاز به پول دارند و 
هیچ چیزی به غیر از تقسیم سود از ما نمی پذیرند. 
یکی از آنها سهام عدالت است؛ صندوقی که حدود 
2۰ درصد از سهام بورس را راکد نگه داشته است و 

آزاد هم نمی شود.
 بهره  برداری بیشتر دولت از تامین مالی

 بازار سرمایه
حجت الله میرزایی معاونت اقتصادی وزارت کار و رفاه 
اجتماعــی از دیگر ســخنرانان این پنل تخصصی 
گفت:  در حــال حاضر تامین مالی خارجی برای ما 
مشکل ساز اســت. از سوی دیگر نظام بانکی ما هم 
با محدودیت هایی مواجه اســت؛ بنابراین دو بخش 
می تواند به تامین مالــی پروژه ها کمک کند: یکی 
منابع داخلی شرکت ها و دیگری بازار سرمایه است.
وی ادامه داد: البته باید توجه داشــت برای 3 هزار 
میلیارد تومان نقدینگی در کشور هم به عنوان منابع 
موجــود باید فکری کرد. از طرفی هم منابع داخلی 
شرکت  ها محدود است. هلدینگ ها مجبورند برای 
پرداخت مستمری بگیران خود هر آنچه سود دارند؛ 
پرداخت کننــد. صندوق ها هم مجبورند از بنگاه ها 
ســود بگیرند تا تعهدات خود را انجام دهند. از این 
رو تنهــا منبعی که منابــع لازم را در اختیار دارد؛ 
بازار ســرمایه اســت. در واقع بازار سرمایه آمادگی 
تامین مالی را دارد، اما ورود به بازار سرمایه و تامین 
مالی در این بازار و تراژدی تامین مالی سرمایه هم 
حاکی از اعتبار بنگاه  هاســت.وی سرمایه شرکت  ها 
را به دلیل عدم اعتبار از یک ســو و عدم شــفافیت 
کسب درآمد از سوی دیگر به عنوان منبعی غیرقابل 
اعتماد عنوان کرد و گفت: بخشــی از هزینه ها در 
قالب فساد و سوء مدیریت شرکت ها صرف می شود 

که همه اینها ناشی از عدم شفافیت است؛ بنابراین 
بازار ســرمایه این قابلیت شفافیت را دارد و ما هیچ 
راهی برای ورود به بازار ســرمایه و بورســی کردن 
بنگاه های اقتصادی نداریم تا به این شفافیت مالی 
برســیم.به گفته وی هر اندازه که بخش خصوصی 
عقب بنشــیند؛ دولت در بازار سرمایه ایران بیشتر 
پیشــروی می کند. همانطور کــه می بینیم دولت 
تامین مالی پروژه های خود را با انتشار اوراق در بازار 
سرمایه و جذب نقدینگی  ها در اختیار گرفته است 
که به نظر باید بخش خصوصی و شرکت  ها نسبت 

به این موضوع پیشروتر باشند.
 بازار سرمایه ایران همواره 

عطش تامین مالی را برطرف کرده است
سیدعلی حسینی مدیرعامل بورس انرژی ایران نیز 
طی سخنانی در این نشست تخصصی اظهارداشت: 
اگر شــرکت ها و هلدینگ های بزرگ تشنه تامین 
مالی باشــند؛ به نظر بازار ســرمایه ایران ظرفیت 
مناســبی در این خصوص دارد. لزوم تامین مالی از 

بازار سرمایه این روزها به دلیل موارد ذیل است:
ضــرورت تامین مالــی بخش انرژی با نوســانات 
قیمت نفت و عدم تکافوی منابع مالی داخلی برای 
پیشبرد طرح های توسعه ای بالادستی و میان دستی 
صنعت نفت وگاز، بدهی وزارتخانه های نفت و نیرو 
به پیمانکاران و تولیدکنندگان، سیســتم یارانه ای 
حاکم بر بخش انرژی و عدم توانایی و پوشش بهای 
تمام شده انرژی تولید شده به ویژه در صنعت برق، 
کارایی پایین انرژی و ســنتی بودن زیرســاخت ها 
در حــوزه نفت، گاز و برق و وجــود تلفات زیاد در 
ســاختارهای طراحی شده اعم از تولیدی، انتقال و 
توزیع و لزوم به کارگیری و استفاده از تکنولوژی های 
جدید، محدودیت منابع آب شیرین و افزایش میزان 

حجم انتشار گازهای گلخانه ای است.
وی در زمینه سرمایه گذاری های مورد نیاز در بخش 
انرژی ایران گفت: دو برابر شــدن مصرف برق طی 
ده ســال آینــده و نیاز به ایجاد 5۰ هــزار مگاوات 
ظرفیت تولید جدید، 15 میلیارد دلار سرمایه مورد 
نیاز برای تکمیل 26 طرح صنعت پتروشــیمی در 
جهش سوم صنعت پتروشیمی ایران، نیاز به 6۰۰ 
میلیارد دلاری ســرمایه  گذاری در بخش توســعه 
صنعت نفت ، گاز، پتروشــیمی و پالایش و کاهش 
5۰ درصدی شــدت انرژی در ایران است. به گفته 
وی از مجموع 54۰ هزار میلیارد ریال اوراق منتشر 
شــده در سالجاری؛ 63 هزار میلیارد ریال اوراق در 
حوزه انرژی منتشر شده که 11 درصد از کل منابع 

جذب شده است.
پروژه  های نفت سرمایه بر و دیربازده هستند

محمد وطن  پور مدیرعامل تامین سرمایه سپهر نیز 
در این نشست تخصصی اظهارداشت: بازار سرمایه 
ایران در ساختار تامین مالی نیاز به تجدید ساختار 
دارد و باید یک  ســری آیتم های جدید برای توسعه 
طرح ها را در نظر بگیرد.وی ادامه داد: بازار سرمایه 

ما فقط در بازار ثانویه فعال است؛ در حالی که باید 
همه ابزارهای ما ســاختار یافته شوند. اینکه فقط 
در بازارهای ثانویه اوراق توانمند باشیم؛ محدودیت 
ایجــاد می  کنــد. باید بدانیــم پروژه هــای نفتی 
ســرمایه بر و دیربازده هستند. اگر آمار تامین مالی 
از بازار سرمایه پایین است؛ به دلیل سرمایه  گذاری 
بالای 4 تا 5 ســاله پروژه  های نفتی اســت و ما به 
لحاظ تاریخی بیشــتر از 4 ســال در بازار سرمایه؛ 
ســرمایه گذاری نداشــتیم. البته این به دلیل عدم 
تمایل نبوده است؛ حتی دستاوردهای خوبی هم به 
لحاظ تامین مالی داشتیم، اما مسیر توسعه  ای را از 
بازار سرمایه تجربه نکردیم که باید مسیر دیگری را 
برای توسعه بازارهای اولیه و تامین مالی طرح های 
توســعه  ای پیش بگیریم. وطن  پور گفت: هلدینگ 
خلیج  فارس می  تواند برای ایجاد بازار اولیه کشــور 
و بازار ســرمایه کمک کند. قطعا بــا توجه به بدنه 
کارشناسی هلدینگ و اشرافی که دارد؛ می تواند در 

ایجاد زنجیره تامین مالی پروژه ها کمک کند.
 بازار سرمایه ایران

 هنوز خلاقیت نشان نداده است
رضــا عبادزاده مدیرعامل شــرکت تجارت صنعت 
خلیج فــارس هم در این پنــل تخصصی با نگاهی 
متفاوت نســبت به تامین مالی بازار سرمایه گفت: 
آب هست، اما کم و گران است. اعتراف می کنم بازار 
سرمایه خلاقیت لازم را ندارد یا اگر هم دارد، هنوز 
نشان نداده است؛ لذا ارائه تامین مالی با استفاده از 
منابع محدود کار را دچار مشکل کرده است. یکی از 
نکات اصلی جذب سرمایه در ایران؛ صنعت ماست 

که به دلیل تحریم ها فعلا دچار نقصان شده است.
وی ادامه داد: خبر بد برای بازار ســرمایه این است 
که به علت پیشرفت تکنولوژی در صنعت نفت وگاز 
و آینده اقتصاد و بازدهی پروژه های پتروشیمی در 
دنیا آن چیزی که فکر می کردیم؛ رخ نخواهد داد. به 
زودی صادرات محصولات پتروشیمی در دنیا عوض 
می شــود؛ آمریکا که واردکننده بزرگ بوده؛ تبدیل 
به صادرکننده عظیمی شــده است. حتی به عنوان 
مثال کشورهایی مانند هند که واردکننده بودند نیز 
در ســال 2۰2۰ صادرکننده پتروشیمی می شوند. 
عطش تامین مالی است؛ دست نیاز هم دراز است، 

اما بازار سرمایه این محدودیت را دارد.
وی در پایان پیشــنهاد داد: خوب اســت به جای 
مشتری یابی و سرمایه گذار یابی؛ سرمایه گذار سازی 
کنیم. واقعیت این است که بسیاری از افراد نامتحد 
در بازار ســرمایه ایران باید جمع شــوند و به اتحاد 
واحد برســند و برای صنایع تامین سرمایه کنند. 
پروژه هــای خلیج فارس مگاپروژه اســت و با چند 
نفر ســرمایه گذار شــدنی نیســت. این موضوع به 
مشتری سازی و دیپلماسی فعال نیاز دارد؛ بنابراین 
همه باید دســت به دســت هم دهند و کسانی را 
پیدا کنند که راغب ســرمایه گذاری هستند؛ در آن 

صورت خلاقیت خود را نشان دهند.
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بزرگترین رویداد بازار پول و ســرمایه کشور با 
مشارکت گسترده دستگاه  های اقتصادی دولتی 
و بخش خصوصی و با حضور بانک رفاه کارگران 

در جزیره کیش برگزار شد.
بــه گــزارش روابط عمومی بانــک رفــاه کارگران؛ 
ششــمین نمایشــگاه بین المللی بورس، بانک، بیمه 
و خصوصی ســازی و همچنین یازدهمین نمایشــگاه 
معرفی فرصت های ســرمایه گذاری کشــور با حضور 
شــرکت های داخلی و خارجی برگزار شد. در همین 
راســتا بانک رفاه نیز با هدف معرفی اثربخش خدمات 
خــود و همچنین در راســتای گســترش تعاملات با 
شــرکت های فعال اقتصادی در این نمایشگاه حضور 
سبزی داشــت.مدیران بانک رفاه در این رویداد ضمن 
مذاکره با شرکت ها و ســازمان ها و همچنین تشریح 
سیاست های کلان و خدمات رقابتی بانک؛ بر حمایت و 
حضور حداکثری بانک در حوزه  های مختلف اقتصادی 
کشــور تاکید کردند.لازم به ذکر اســت بانک رفاه با 
توجه به ظرفیت های ویژه ای کــه در اختیار دارد و با 
عنایت به توان رقابتی خود؛ قادر است طیف متنوعی از 
خدمات و محصولات بانکی خود را متناسب با نیازهای 
گروه های مختلف به مشتریان ارائه کند.بانک رفاه در 
این دوره از نمایشــگاه به معرفی دســتاوردهای خود 
در نظــام بانکی به ویژه خدمات بانکداری الکترونیک، 
تشریح فرصت های سرمایه گذاری و بسته های تأمین 
مالی و تســهیلاتی و مشــاوره مالــی پرداخت.کیش 
اینوکس به عنــوان بزرگترین رویداد اقتصادی بخش 
خصوصی با چند ســال تجربه توانسته علاوه بر بانک 
رفــاه با کنار هم قراردادن بخش های پیشــرو اقتصاد 
ایران شــامل سازمان بورس واوراق بهادار و سایر ارکان 
بازار سرمایه، پژوهشــکده پولی وبانکی بانک مرکزی، 
ســازمان ســرمایه گذاری و کمک هــای اقتصادی و 
فنی ایران، معاونت علمی وفناوری ریاســت جمهوری، 
صندوق توسعه ملی، بیمه مرکزی، شورای مناطق آزاد 
تجاری، اتاق  های بازرگانی ایران و تهران، وزارت نیرو، 
سازمان خصوصی  ســازی، سازمان منطقه آزاد کیش، 
موسســه های بین المللی و … فرصــت ویژه  ای برای 
بهره برداری و توسعه سرمایه گذاری و در نهایت رشد و 

توسعه اقتصادی کشور فراهم کند.

معرفی دستاوردهای بانک 
 رفاه در نظام بانکی
 در اینوکس 2019

اعطای تقدیرنامه به بیمه ایران در نخستین دوره 
جوایز توسعه سرمایه  گذاری

در  مسابقه ارزیابی، رتبه  بندی و معرفی رقابت  پذیرترین 
شرکت های بورس، بانک و بیمه در کشور و نخستین 
دوره برگزاری جوایز توســعه ســرمایه گذاری که در 
مرکز همایش های بین المللی کیش برگزار شد؛ بیمه 

ایران لوح تقدیر دریافت کرد.
بــه گزارش روابط عمومی بیمه ایران؛ این لوح پس از 
برگزاری پنل هــای تخصصی در آخرین روز برگزاری 
این نمایشــگاه به بهروز اســدنژاد مدیرکل بازاریابی 
بیمه ایران اعطا شد.بر اســاس این گزارش با حضور 

شــرکت  های داخلی و خارجی و بر اساس راهبردهای تعیین شده در ششمین نمایشگاه کیش 
اینوکس2۰19 »فرصت های سرمایه گذاری در ایران« مورد بررسی و ارزیابی قرار گرفت. شرکت 
ســهامی بیمه ایران هم با هدف توسعه و گسترش بیمه های زندگی و جذب و هدایت نقدینگی 
حاصل از فروش این بیمه نامه ها به سمت تولید و گسترش ارتباطات بیمه ای در مناطق آزاد؛ در 
این رویداد بین المللی حضور فعالانه ای داشت.این گزارش می افزاید: حضور کارگزاری بورس بیمه 
ایران در کنار کارشناسان بیمه ای در غرفه بیمه ایران توانست بسیاری از انتظارات بازدیدکنندگان، 
ســرمایه گذاران و فعالان اقتصادی را برآورده کند. بخشی از افتخارات و دستاوردهای بیمه ایران 
نیز در این نمایشگاه در معرض دید بازدیدکنندگان قرار گرفت تا آنان با قسمتی از توانمندی های 
این شــرکت بزرگ بیمه ای آشنا شوند.حضور سرپرست بیمه ایران به همراه اعضای هیات مدیره 
و برخی معاونان و مدیران این شــرکت در نمایشــگاه کیش اینوکس 2۰19 در راستای تبیین 
سیاست ها و استراتژی های جدید بیمه ایران صورت گرفت. آقایان رحیمی باغ ابریشمی و کاظمی 
تکلیمــی از اعضای هیات مدیره، نعمت اللهی معاون برنامه ریزی و نــوآوری و برخی مدیران در 

همراهی دکتر رضایی سرپرست بیمه ایران در این نمایشگاه حضور داشتند. 

ارائه محصولات جدید بیمه ای در بیمه تعاون
به گــزارش روابط عمومــی بیمه تعاون؛ در نمایشــگاه 
کیش اینوکــس 2۰19 که با حضور شــرکت  های بزرگ 
داخلی و خارجی در زمینه سرمایه گذاری و ارائه خدمات 
بیمــه ای و با هدف رونــق تولید، معرفــی فرصت های 
ســرمایه گذاری و افزایش شناخت نسبت به قابلیت  های 
عظیم بازار بیمه، پول و سرمایه و هم افزایی دست اندرکاران 
اقتصادی کشور برپا شد؛ شرکت بیمه تعاون نیز همانند 

ادوار گذشته حضور پررنگ و قوی داشت. 
 این شــرکت با ارائه محصولات جدید بیمه ای سعی 

بر آن داشــت تا قابلیت های فنی خود را در ارائه بهترین و نوین ترین خدمات و پوشــش های 
بیمه ای در راســتای تقویت توان بیمه ای کشور به نمایش بگذارد .بیمه درمان تکمیلی انفرادی 
به عنوان یک خدمت جدید از سوی شرکت بیمه تعاون عرضه شد که با استقبال زیادی از سوی 
شــرکت کنندگان و بازدیدکنندگان روبه  رو شد. در این طرح شرکت بیمه تعاون با ارائه پوشش 
درمان تکمیلی انفرادی تلاش کرده دغدغه هزینه های درمان را از دوش بیماران و خانواده آنها 
که به هر دلیل نمی توانند یا نمی خواهند از خدمات بیمه درمان گروهی استفاده کنند؛ بردارد.

در روز نخست این نمایشــگاه دکتر مظلومی مدیرعامل بیمه تعاون ضمن حضور در غرفه این 
شــرکت پذیرای مهمانان و بازدیدکنندگان بود و به برقراری ارتباط موثر با فعالان اقتصادی و 
ارائه خدمات به بخش اقتصاد و بازار ســرمایه تاکید ویژه ای داشــت. در این روز دکتر سلیمانی 
رئیس کل بیمه مرکزی به همراه هیات همراه، دکتر مظفری مدیرعامل منطقه آزاد کیش، دکتر 
کریمی دبیرسندیکای بیمه گران ایران، مدیران عامل شرکت های بیمه و اصحاب رسانه میهمان 
غرفه بیمه تعاون بودند .وی در دومین روز این نمایشگاه با حضور در پنل تخصصی »ابزارسازی 
در تامین مالی« به همراه دکتر کردبچه رئیس پژوهشــکده بیمه و دکتر خامسیان ضمن ایراد 
ســخنرانی به لزوم استفاده از تجربیات گذشــته در حوزه ابزار مالی در راستای بهبود وضعیت 

پرداخته و نظرات خود را در این خصوص بیان کرد. 
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بانــک کارآفرین تمهیــدات بانکــی لازم برای 
جذب ســرمایه گذاری خارجی در کشور و فعالان 
اقتصادی داخلی در امر واردات و صادرات را فراهم 

می کند.
به گــزارش روابط عمومی بانک کارآفرین؛ حمید 
تهرانفر مدیرعامل این بانک در حاشیه »یازدهمین 
نمایشگاه معرفی فرصت های سرمایه گذاری کشور 
و ششمین نمایشــگاه بین اللملی بورس، بانک، 
بیمه و خصوصی سازی« )کیش اینوکس 2۰19( 
با تبیین نقش سرمایه گذاری خارجی در توسعه 
اقتصادی کشور خاطرنشان کرد: سرمایه گذاری 
خارجــی اثــرات قابــل ملاحظه ای در رشــد 
متغیرهای کلان اقتصادی کشــور دارد؛ بنابراین 
رویکرد بانک کارآفرین حمایت از سرمایه گذاران 
بــه ویژه در بخش های داخلی و خارجی اســت.

وی تاکید کرد: افزایش رشــد اقتصادی، کاهش 
نرخ بهره، اشــتغال، توسعه صادرات و ... از جمله 
تاثیرات مســتقیم ســرمایه گذاری خارجی و در 
نتیجه توسعه فعالیت های اقتصادی کشور است. 
بانک کارآفریــن در بخــش ارزی و بین المللی 
خدمات بسیار متنوعی را ارائه می کند و کارنامه 
برجســته ای در صنعت بانکداری کشور دارد. بر 
همین اســاس این آمادگــی در بانک کارآفرین 
وجود دارد تا از ســرمایه گذاران و صادرکنندگان 
غیرنفتی حمایــت کامــل و همه جانبه صورت 
گیرد.گفتنی اســت این نمایشــگاه همه  ســاله 
بــه منظور معرفی توانمندی ها و دســتاوردهای 
بخش های بــورس، بانک و بیمه با حضور فعالان 
و دست اندرکاران بازارهای مالی داخلی و خارجی 
در منطقه آزاد بین المللی کیش برگزار می شود و 
نقش مهمی در معرفی فرصت های سرمایه گذاری 
در طرح هــای کلان و ملی دارد.بر اســاس این 
گزارش بانک کارآفریــن با حضور در این رویداد 
مهم اقتصادی به معرفــی خدمات و محصولات 
این بانک برای شرکت کنندگان داخلی و خارجی 
پرداخت. کارکنان این بانک نیز با حضور در غرفه 
به معرفی خدمات شرکت برای شرکت کنندگان 

و بازدیدکنندگان نمایشگاه پرداختند.

 تمهیدات بانک کارآفرین 
برای توسعه سرمایه گذاری 

خارجی در ایران

دستاوردهای نوین بیمه میهن در کیش اینوکس 
شرکت بیمه میهن نیز در ششمین نمایشگاه بین المللی 
بورس، بانک، بیمه و خصوصی  ســازی )کیش اینوکس 

2۰19( حضوری فعال داشت.
به گــزارش روابط عمومی بیمه میهن؛ در این رویداد 
اقتصادی؛ هیات های اقتصادی از کشورهای خارجی 
و بیــش از 3۰۰ شــرکت داخلــی و خارجی حضور 
داشــتند. بیمه میهن هم در کنار سایر شرکت های 
بیمه با برپایی غرفه و حضور مدیران و کارشناســان 
فنــی و مجرب خود؛ به ارائه دســتاوردها و خدمات 
و معرفــی محصولات نوین بیمه ای به بازدیدکنندگان از نمایشــگاه پرداخت. محمدی عضو 
هیات مدیره و مدیرعامل، حمیدی رئیس هیات مدیره، مدیران و کارشناسان این شرکت در این 

رویداد اقتصادی حضور داشتند.

 تولید ریل ملی
 انگیزه ای بالقوه برای تولید لکوموتیو ملی

در همین راستا رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان 
منطقــه آزاد کیــش نیز در بازدیــد از غرفه ذو ب آهن 
اصفهان در حاشــیه نمایشــگاه کیش اینوکس 2۰19 
گفت: نام ذوب آهن اصفهان به عنوان پایه گذار صنایع؛ 
در تاریــخ ِ بســیاری از پروژه های مهــم و کارخانجات 
صنعت کشــور حک شده اســت و این نقش حیاتی و 

جهادی در تحول صنعتی کشور ستودنی ست.
دکتــر غلامحســین مظفــری در ادامــه افزود: 
مجموعــه بــزرگ ذوب آهــن اصفهــان یکی از 
فرصت های تکرارنشــدنی کشور اســت که در حوزه های صنعت و اقتصاد از بزرگترین و 
تأثیرگذارترین هاست و می توان از آن به عنوان مهمترین شرکت زیرساختی اقتصاد کشور 
نام برد.به گفته وی ذوب آهن اصفهان را صرفا نباید به عنوان یک واحد تولیدی شناخت؛ 
بلکه این شرکت به عنوان پیشران توسعه در کل بخش های دیگر محسوب می شود که این 
فرصت مناسبی برای کل کشور است. وی در ادامه گفت :انشاا... تولید ریل ملی انگیزه ای 
بالقوه برای تولید لکوموتیو ملی شود که این امر با وجود متخصصان و دانشمندان داخلی 

کاری شدنی ست.

 مدیرعامل بیمه دانا:
همکاری با ذوب آهن اصفهان افتخار ماست

دکتر محمد ابراهیم کاردگر نائب رئیس هیأت مدیره 
و مدیرعامل بیمه دانا نیز در بازدید از غرفه شــرکت 
ســهامی ذوب آهن اصفهان در کیش اینوکس2۰19 
گفت: صنایع فولادی؛ صنایع زیربنایی هســتند و با 
توجه به اثربخشی زیادی که در اقتصاد دارند؛ موجب 

توسعه کشور خواهند شد.
وی افــزود: طی ســال های اخیر مــوج جدیدی از 
بومی سازی ها، تولیدات و محصولات جدید و منحصر 
به فرد در شــرکت ذوب آهن اصفهان به وجود آمده 
که این روند رو  به رشد موجبات خودکفایی کشور در بسیاری از محصولات تخصصی را فراهم 
کرده است. ما افتخار می کنیم با این شرکت عظیم صنعتی به عنوان ریشه صنایع ایران همکاری 
می کنیم.وی تاکید کرد: با توجه به دانش فنی که در دنیا حاکم شــده اســت؛ این اطمینان را 
داریم که ذوب آهن اصفهان با تکیه بر تخصص، دانش و پشتکار کارکنان خود در عرصه  اقتصاد 

جهانی خواهد درخشید.
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وزیر امــور اقتصادی ودارایی اعلام کرد: با وجود 
ایجاد 84۰ هزار شــغل در تابستان سالجاری؛ 
دولت حتــی یک ریال از منابــع بانک مرکزی 

استقراض نکرده  است.
دکتر فرهاد دژپسند در مراسم افتتاحیه پنجمین 
نمایشگاه تراکنش ایران با اشاره به برنامه وزارت 
اقتصاد در حوزه اقتصاد هوشــمند گفت: زمانی 
کــه وزارت اقتصاد به زمینه اقتصاد هوشــمند 
وارد شــد؛ برخی با دلسوزی تاکید داشتند این 
موضوع آرمانی اســت و وزارت اقتصاد نباید به 
موضوعات اینچنینی وارد شود، اما بنده اعتقاد 
داشتم که در این عرصه خیلی زود، دیر می شود 
و باید در این بخش وارد می شدیم تا آرمان ها و 

اهداف را به برنامه هایی عملیاتی تبدیل کنیم.
وی افزود: امروزه در معرض انتخاب نیســتیم و 
باید گام برداریم. شرایط امروز کشورمان ایران 
با قدمــت و تاریخی دیرینه و برخــورداری از 
ثروت هایی همچون نفت باید بهتر از امروز باشد 
و نباید در خواب خرگوشی منتظر آینده بهتری 
بدون اقدامات نوین و جدی باشیم.وزیر اقتصاد 
تصریح کرد: نفــت می تواند ما را گرفتار خواب 
خرگوشــی کند و اقتصاد و بودجه ما مبتنی بر 
نفت باشد. باید حسرت بخوریم که تمام اقتصاد 

مبتنی بر این بخش است؛ در حالی که سرمایه 
انســانی و برخــورداری از جوانــان متخصص 
باهوش یکی از مهمترین ثروت های ایران است 

که باید از آنها برای رشد کشور استفاده شود.
دکتر دژپسند با بیان اینکه دشمن قصد داشت 
با تمام توان دســت به اقداماتــی زده و مانع از 
برگزاری جشن های چهلمین سالگرد پیروزی 
انقلاب اسلامی شود، گفت: دشمن در این راستا 
از هیچ اقدام خلافی حتــی برخلاف رویه های 
بین المللی دریغ نکرد و بــا اعمال تحریم های 
یک جانبه در زمینه واردات و صدور کالا و خدمات 
از ایران؛ باعث شد تا شدیدترین محدودیت های 
اقتصادی شکل بگیرد و مشکلات فراوانی برای 
نظام اقتصادی و پولی ما ایجاد شود.وی با بیان 
اینکه آمار شاخص های اقتصادی نشان می دهد 
که 84۰ هزار شغل در تابستان امسال نسبت به 
سال گذشته ایجاد شده است، تاکید کرد: یک 
ریال استقراض در سال گذشته از بانک   مرکزی 
انجام نشده است. صادرات غیرنفتی حدود 11 
درصد رشد داشته و واردات کالاهای اساسی تا 
3 ســال ذخیره شده و 2۰ درصد افزایش یافته 
است. این مسائل نشاندهنده آن است که ایران 
دیگر بــه راحتی قابل تهدیــد و ضربه خوردن 

نیست.وزیر اقتصاد خاطرنشان کرد: باید از آنچه 
کــه داریم با بهره وری بالا اســتفاده کنیم تا در 
خلق منابع به روندی پویا برسیم و بتوانیم منابع 
حاصله از روش های نوین را به درستی استفاده 
کنیم که این موضوع نتیجه فناوری های جدید 

است.
هوشمندسازی نظام مالیاتی باعث 

تغییرات بزرگ و انقلابی می شود
دکتر دژپسند اظهار داشت: تحولات دیجیتال 
و فنــاوری از حوزه دیجیتال فراتر می رود. یکی 
از بال های اقتصاد هوشــمند؛ موضوع تحول و 
فناوری های جدید اســت که باعث می شود با 
سرعت بالاتر اهداف را محقق کنیم. در صورتی 
که نظام مالیاتی ما هوشــمند شــود؛ شــاهد 
تغییــرات بزرگ و انقلابی خواهیم بود. به گفته 
وی هوشمندســازی نظام مالیاتــی باعث رفع 
بسیاری از مشــکلات در بخش مالیات با توجه 
به سنتی بودن نظام آن خواهد شد.وی تصریح 
کرد: یکی از برنامه هــای محوری که در وزارت 
اقتصاد دنبال می شــود؛ اقتصاد هوشمند بوده 
است. در همین راستا سند بانکداری دیجیتال 
تهیه و به بانک ها ابلاغ خواهد شد. از سوی دیگر 
یکی از شاخص های ارزیابی بانک های دولتی در 

دکتر دژپسند وزیر امور اقتصادی ودارایی اعلام کرد: 

 ایجاد 8۴0 هزار شغل
 بدون استقراض از بانک  مرکزی
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مجامع آنها تا پایان امسال بانکداری دیجیتال و 
روند اقدامات آن اســت که تاکید داریم بانک ها 
باید به سوی هوشــمندی و سپس دیجیتالی 
گام بردارند. وزیر اقتصاد خاطرنشان کرد: هیچ 
نیرویی بیکار نخواهد شد؛ چراکه نیروها آموزش 
خواهند دیــد و در بخش های جدیدی که نیاز 
خواهــد بود، کار می کنند. بر همین اســاس با 
دیجیتالی و هوشــمند شــدن بانک ها نیاز به 
افرادی تحصیلکرده خواهیم داشــت. بنابراین 
باید موضوع آموزش کارمندان در راستای عدم 

ریزش نیرو در دستور کار بانک ها قرار گیرد.
لزوم تغییراتی در نظام کارمزد

دکتر دژپسند گفت: بانکداری هوشمند محدود 
به الکترونیکی ســازی فرآیندهــا و خدمات به 
خصــوص صرفا در بخش خدمــات و پرداخت 
نیست و در این مدل با اتصال به »کوربنکینگ« 
و ســامانه ها به یکدیگر؛ مشــتری می تواند در 
تمامی ساعات به تمامی خدماتی که در شعبه 
دریافت می کرد، دسترســی داشته باشد. وزیر 
اقتصاد افزود: مدیران  عامل بانک ها تاکید دارند 
که کارمزدها پایین است و البته حق هم دارند. 
ما نیز تاکید داریم که باید برای کارمزدها فکری 

شود و تغییراتی در این زمینه صورت بگیرد.
شرایط اقتصادی کشور رو به بهبود است

وزیر امــور اقتصادی ودارایــی همچنین گفت: 
شــرایط اقتصادی کشــور رو به بهبود اســت، 
اما هنوز بــه نقطه مطلوب نرســیده ایم.دکتر 
فرهاد دژپســند در همایش آموزش ســومین 
دوره تســهیلگران اقتصادی و اجتماعی بنیاد 
برکت ســتاد اجرایی فرمان حضرت امام )ره( 
اظهارداشــت: یکی از بحث هایی که امروز با آن 
مواجه هستیم؛ شــرایط اقتصادی ایران است. 
برخی متغیرها وجــود دارد و بیکاری و تورم از 
جمله متغیرهایی است که باعث شده گروه های 

رقیب به آن توجه کنند.
وی ادامه داد: سال گذشــته مهمترین اتفاقی 
کــه رخ داد؛ آغاز تحریم ها بــود. البته تحریم 
سال هاســت که اجرا می شــود، اما این تحریم 
یکجانبه بود و آمریکا سعی کرد تحریم یکجانبه 
را به تحریمی گســترده تبدیل کند و به سران 
کشــورها گفته بود که ســه ماه با ما همکاری 
کنید تا رژیم ایران عوض شــود. جای ســوال 
اســت که با چه اعتمادی این موضوع را مطرح 
کرده بود؛ چراکه ایران کشوری نیست که با این 
بادها بلرزد. آمریکا احساس می کرد مردم از نظر 
معیشت در فشار هســتند و اگر مشکلات شان 
بیشتر شــود، شکاف میان دولت و مردم بیشتر 

خواهد شد؛ در حالی  که اینگونه نشد.
وزیر امــور اقتصادی ودارایی با اشــاره به اینکه 
توانمندسازی باید ســرلوحه کارها قرار گیرد، 
افزود: باید برای آمــوزش و تخصیص منابع در 
راستای توانمندسازی افراد اقدام شود که آنها با 
اعتماد به نفس بتوانند شــغلی را انتخاب کنند.

دکتر دژپسند گفت: استراتژی ما باید این باشد 
که به جــای توزیع کالا و پرداخــت نقدی به 
نیازمندان؛ باعث افزایــش اعتماد به نفس آنها 
شــویم و ابزارهای لازم را برای توانمندســازی 
در اختیارشــان قــرار دهیم. وی بیــان کرد: 
توانمندســازی امروز نسبت به گذشته متفاوت 
شده اســت؛ چراکه ابزارهای تولید همان هایی 
نیســتند که بتوان با فــروش آن تامین مالی 
کــرد؛ به همین دلیل نهادهای حامی باید ورود 
پیدا کنند. وزیر امور اقتصادی و دارایی با اشــاره 
بــه اینکه بنیاد برکت بایــد از طریق آموزش و 
تامین منابع در راســتای توانمندسازی و ایجاد 
اشــتغال اقدام  کند، گفت: در این راســتا بنیاد 
برکت باید با تامین بخشی از منابع از هدررفت 
منابع جلوگیری کرده و اجــازه دهد فرد خود 
بخشــی از منابع را تامین کند؛ اینگونه از هدر 
رفت منابع جلوگیری خواهد شد.دکتر دژپسند 
در ادامه به ایجاد زیرساخت های لازم اشاره کرد 
و اظهارداشــت: حکومت نیز بایــد برای مقوله 
اشتغال و توانمندسازی تبدیل به جریان شود و 
زیرساخت ها را اصلاح کند. در حال حاضر نیز از 
طریق ایجاد شهرک های صنعتی اقداماتی انجام 
شــده که این موارد باعــث مهاجرت معکوس 
می شــود.وی ادامه داد: اقــدام بنیاد برکت در 
زمینه اشتغال و توانمندسازی هم از تقدس لازم 
برخوردار است و هم توجیه اقتصادی و اجتماعی 
دارد. علاوه بر این مایه بقای جمهوری اسلامی 

و پایداری و ماندگاری آن می شود.
وزیر امــور اقتصادی ودارایی با اشــاره به اینکه 
شــرایط اقتصادی کشــور رو به بهبود اســت، 
گفت: هنوز به نقطه مطلوب نرســیده ایم، اما با 
شرایطی که تحریم ها برای ما ایجاد کرده است؛ 
توانستیم روی پای خود بایستیم. به طوری که 
در حوزه غیرنفتی طی هفت ماهه اول امســال 
24.5 میلیارد دلار صادرات داشتیم. همچنین 
واردات ما سه درصد و واردات کالاهای اساسی 
نیز 22 درصد رشــد داشته است.دکتر دژپسند 
تاکیدکرد: در حوزه اشــتغال تابســتان امسال 
نسبت به سال گذشــته 84۰ هزار شغل ثابت 
ایجاد شد. همچنین سرمایه گذاری خارجی نیز 

2۰ درصد رشد داشته است. 
وی گفت: از ســال 9۰ تاکنون فقط دو ســال 
سرمایه گذاری ما مثبت بوده و برای آنکه اشتغال 
پایدار شــکل گیرد و صادرات نیز متنوع شود؛ 
باید سرمایه گذاری و تولید را افزایش دهیم تا به 
پایداری اشتغال برسیم. دکتر دژپسند بیان کرد: 
ایجاد بنگاه های متوســط و کوچک، واحدهای 
زیر 1۰ نفر و پایداری آن نیز تعیین کننده است. 
این موضوع در کشــورهای دیگر جواب داده و 
باید با این دیدگاه در خصوص ایجاد اشــتغال 
اقدام کنیم که به دنبال آن تولید و صادرات نیز 
بیشــتر می شود و می توانیم تولیدات را با ایجاد 
بسته بندی های مدرن صادر کنیم.به گفته وزیر 

امور اقتصادی ودارایی بنیاد برکت نباید خود را 
درگیر تصدی های مالی کند و نهاد مالی ایجاد 
نکند.  وی به اقدام تســهیلگران اشــاره کرد و 
گفت: با استفاده از ابزارهای مدرن تسهیلگران 
می توانند روستاهای بیشتری را تحت پوشش 
خود قرار دهند و بــا آموزش های غیرحضوری 

فعالیت های خود را گسترش دهند.
تغییر روش واگذاری شرکت های دولتی

وزیر امــور اقتصادی ودارایی همچنین از تغییر 
روش واگــذاری و رونمایی گام جدید دولت در 
واگذاری شــرکت های دولتی خبــر داد. دکتر 
دژپســند در این خصوص گفت: تعریف نقطه 
مطلوب در شــرایط عادی بــا تحریم؛ متفاوت 
اســت و طبیعتا نمی توان در این شرایط انتظار 
تحقق اهداف پیش بینی شــده در برنامه ششم 
توســعه مثل میانگین رشد 8 درصدی اقتصاد، 
نرخ بیکاری تک  رقمی و ... را از دولت داشــت.
وی در ادامه افزود: بنا بر هدف گذاری های برنامه 
ششم توسعه باید به  طور میانگین سالانه بالغ بر 
65 میلیارد دلار از منابع مالی خارجی استفاده 
می کردیم و بیــش از 77۰ هزار میلیارد تومان 
سرمایه گذاری در کشور انجام می دادیم، اما در 
شرایطی که با اعمال انواع و اقسام محدودیت ها 
در ورودی منابــع مواجه می شــویم؛ نمی توان 

انتظار تحقق این اهداف را داشت.
دکتر دژپســند تصریح  کــرد: در عین حال اگر 
از آن سوی داســتان نگاه کنیم؛ وقتی با وجود 
تحمیــل این همــه مضایــق می توانیم 24.5 
میلیارد دلار صادرات غیرنفتی با رشد 17 درصد 
از نظر وزنی داشته باشــیم؛ این بسیار در خور 
توجه است. وی گفت: به  هر حال صادرکنندگان 
کشور بسیاری از محدودیت ها را در می نوردند 
تا بتوانند به مقصد برسند که این موضوع بسیار 

قابل تقدیر و ارزشمند است. 
وزیر اقتصاد با اشــاره به عبور کشــور از تلاطم 
موجود در بازار ارز، سکه و کالا طی مرداد تا پایان 
مهرماه سال گذشته اظهارداشت: خوشبختانه 
الان در شرایطی هستیم که تقریبا شرایط مانا 

و پایداری را در بازارهای مذکور شاهد هستیم.
دکتر دژپســند در خصوص تاثیر افزایش نرخ 
ارز بــر تورم گفت: زمانی کــه 85 تا 87 درصد 
واردات مــا را مواداولیه و واســطه ای تولیدات 
صنعتی تشــکیل می دهد؛ به این معناست که 
وقتی نرخ ارز ســه برابر می شود؛ هزینه تامین 
مواداولیه کالاهای واسطه ای و سرمایه ای برای 
بخش تولید بالا می رود، اما باید توجه داشــت 
که وابستگی نظام تولید ما به کالاهای وارداتی 
آنقدرها هم زیاد نیســت و تنها »بخشــی« از 
هزینه های آن را تشکیل می دهد.وزیر اقتصاد در 
پایان گفت: همچنین رشد اقتصادی غیرنفتی 
کشور بر اساس برآوردهای موجود طی 6 ماهه 
اول امســال مثبت بوده اســت که امیدواریم تا 

پایان سال نیز ادامه داشته باشد.
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ثبات حاکم بر بازار ارز بدون همکاری بخش خصوصی محقق نمی شد.
دکتر عبدالناصر همتی رئیــس کل بانک مرکزی ضمن بیان مطلب فوق در 
نشست هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران با اشاره به نقش فعالان اقتصادی 
در ثبات ایجاد شــده در کشور، اظهارداشــت: اکنون در شرایط ثبات نسبی 
هســتیم و آرامشی بر بازار حاکم شده و تلاش بانک مرکزی این است که در 

حد توان خود برای رفع مشکلات فعالان اقتصادی اقدام کند.
به گــزارش روابط عمومی بانک  مرکزی؛ دکتر همتی بــا تاکید بر اینکه در 
موضوع صادرات اگر بخش خصوصی کمک نمی کرد؛ نمی توانستیم وضعیت 
فعلی را ادامه دهیم، افزود: بسیاری بر سامانه  نیما ایراد می گرفتند، اما هدف 
ما بازگشــت ارز به چرخه اقتصاد بــود و الان می بینیم که موفق عمل کرده 
اســت.وی در مورد افزایش مهلت بازگشت ارز نیز گفت: زمانی بانک  مرکزی 
عمده ارز واردات را از صادرات نفت تامین می کرد، اما اکنون مشکلاتی وجود 
دارد و برای تامین واردات نیاز به بازگشــت بــه موقع ارز حاصل از صادرات 
داریم.رئیس کل بانک مرکزی خاطرنشان کرد: شرایط آرام فعلی و مدیریتی 
که بر بازار ارز حاکم شده؛ نباید ما را به این اشتباه بیندازد که توطئه دشمنان 
تمام شده و این جمله که تحریم به اوج رسیده است، به معنای برداشته شدن 

فشارها نیست؛ بلکه فشارها در حداکثر خود  کماکان ادامه دارد.
دکتر همتی تاکید کرد: طی 7 ماهه امســال بالای 2۰ میلیارد 

دلار تامیــن ارز برای واردات کالاهای اساســی و مواداولیه 
تولید داشتیم که در این شــرایط یکی از افتخارات بزرگ 
کشور اســت. بنابراین اگر این روند را ادامه دهیم؛ به یکی 
از پیروزی  های بزرگ در تنظیم اقتصاد کشور می رسیم.وی 

افزود: رشد اقتصادی غیرنفتی کشور مثبت است و آنچه که 
رشــد اقتصادی را پایین آورده؛ رشد اقتصادی با نفت است 

که این موضوع نشــان می دهد سیاســت های 
بانک  مرکــزی جواب داده اســت. در همین 
راستا امیدواریم اگر شرایط به قبل تحریم ها 
بازگشــت؛ تجربیات تلخ گذشته را تکرار 
نکنیم.وی یادآور شد: گشایش های خوبی 
اتفاق افتــاده و کارهــای بزرگی با برخی 
کشــورهای منطقه در حال انجام اســت 
که این  به معنای گشایشــی در اقتصاد 
است، اما فشار همچنان ادامه دارد و باید 
با اقدامات مناســب بتوانیم اهداف خود 
را پیــش ببریم.وی در مورد اســتقلال 
بانک  مرکزی  نیز گفــت:  بانک  مرکزی 
پیشــنهادات خود را ارائه می کند، اما 
نمی تواند برخی قوانین ومقررات را اجرا 
نکند و خلاف قوانین عمل کند. در مورد 
بحث های کارشناسی استقلال خود  را 
مدنظر قرار می دهیم و قطعا مواردی که 

قبول نداریم  را انجام نخواهیم داد.

وی در مورد ارز مورد نیاز خودروســازان نیز گفت: 844 میلیون یورو اعتبار 
یکساله در اختیار خودروسازان قرار گرفت و قرار شد که طی یکسال این مبلغ 
را به صورت ریالی بازگردانند، اما نپذیرفتند و حاضر نشدند که ریسک تغییر 

قیمت ارز را بر  عهده بگیرند و این منابع را دریافت نکردند.
دکتــر همتی در مورد واردات بدون انتقال ارز نیــز تاکید کرد: این موضوع 
چندین بار در محافل و جلسات مختلف مطرح شده و با آن مخالفت کرده ام. 
اعلام کرده ایم که در این مورد باید منشــا ارز را برای بانک مرکزی مشخص 
کنند و تأیید بگیرند، اما حاضر نیستند این کار را انجام دهند؛ چراکه منشاء 
این ارزهــا صرافی های دبی و صرافی  های تهران اســت و خارج از تنظیم و 
مدیریت بانک  مرکزی فشــار بر بازار ارز وارد می کنــد.وی با تاکید بر اینکه 
تقاضای ارز را ســرکوب نکرده ایم، گفت: از ابتدای سال تاکنون 32 میلیارد 
دلار ثبت ســفارش شده و بالای 2۰ میلیارد دلار تامین شده و بقیه در حال 

انجام است که عمده آن مواداولیه و کالاهای واسطه ای بوده است.
دکتر همتی ادامه داد: بنابراین بانک مرکزی تنها جلوی تقاضای سفته  بازانه و 
خروج سرمایه و کالاهای غیرضرور و دارای مشابه ساخت داخل را با تصمیم 
وزارت صمت گرفته اســت؛ چراکه وظیفــه بانک  مرکزی برقراری تعادل در 
عرضه وتقاضای ارز است.وی با تاکید بر اینکه هیچگاه منافع یک فرد یا گروه 
خــاص را به 83 میلیون نفر ترجیح نمی  دهم، افزود: تغییر نرخ ارز و افزایش 
قیمت آن زندگی بخش بزرگی از مردم را تحت فشار قرار می دهد و انجام 
اقداماتی که بازار ارز را به هم بریزد؛ ریسک بسیار بالایی به دنبال دارد. در 

نتیجه تا حد مقدورات این اجازه را نمی دهیم.
رئیس کل بانک مرکزی خاطرنشــان کــرد: از 21 فروردین ماه 97 تا آخر 
اردیبهشــت ماه امســال صادرکنندگان 25 میلیارد یورو ارز وارد کشور 
کردند. با توجه به اینکه در کمیته برگشت ارز صادراتی توافق کردیم 
پایه های صادراتی را 2۰ درصد پایین تر حساب کنیم؛ 
در واقع 45 میلیارد یورو صادرات به 35 میلیارد دلار 
صادرات می رسد. همچنین 2 میلیارد یورو صادرات 
ریالی بود که قبل از 16 مرداد بخشنامه ای درباره 
آنها نداشتیم و در نتیجه 71 درصد ارز صادراتی 

با این فرمول به کشور برگشته است.
وی تصریح کرد: اکنون روند برگشت ارز روان 
شــده است و در سامانه نیما عرضه بر تقاضا 
پیشی گرفته و نزدیک به یک میلیارد دلار 
تقاضــا از عرضه کمتر اســت که این خبر 
خوبی می باشد. اگر صادرکنندگان مشکلی 
برای فروش ارز در نیما دارند؛ باید نرخ ارز 
پیشنهادی را پایین تر بیاورند تا تقاضا برای 
آن پیدا شــود. دکتر همتی با بیان اینکه 
صف تخصیــص ارز کالاهای اساســی در 
بانک  مرکزی 1۰ برابر صف نیمایی است که 
این میزان دو برابر آن چیزی اســت که تا پایان 
سال باید تأمین کنیم و خود بیانگر جذابیت ارز 42۰۰ 

رئیس کل بانک مرکزی:

ثبات حاکم بر بازار ارز بدون همکاری 
بخش خصوصی محقق نمی شد 9۸
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تومانی برای واردکنندگان اســت، گفت: نرخ بازار آزاد به سمت پایین رو به 
حرکت است که این ناشی از تحول ایجاد شده در سامانه نیماست.

 وی در مورد نقدینگی 2۰۰۰ هــزار میلیاردی نیز گفت: در طول حدود 6۰ 
سال گذشته میانگین رشد نقدینگی 24.5 درصد بوده و طبیعی است که هر 
چند وقت یک بار نقدینگی دو برابر شود. اکنون در مقابل یک پارادوکس قرار 
داریم؛ از سویی بســیاری از واحدهای تولیدی به خاطر رشد نرخ ارز و سایر 
هزینه  های تولید به این نتیجه رســیده اند که نقدینگی که دریافت می کنند 
کافی نیســت و از طرف دیگر هر روز انتقاد از بانک مرکزی انجام می شود که 

مواظب رشد نقدینگی باشد.
وی با بیان اینکه در چنین شرایطی باید به بازار سرمایه مراجعه کرد که کار 
تامین مالی را انجام دهد، اما متاســفانه اقتصاد ما بانک محور اســت و امکان 
چنیــن کاری را به طور گســترده نداریم، افزود: برای خــروج از این بحران 
روش هایی را در نظر گرفته ایم و بر همین اساس طرح گام را نهایی کرده ایم 
که طبق آن به بانک ها اجازه دهیم به مشتریان خوش  حساب همانند ال سی 
داخلی گواهی تضمینی ارائه کنند که این گواهی را به تامین کننده مواداولیه 
ارائه دهد تا بتوانند آن را به صورت شش  ماهه بچرخانند و امکان آن باشد که 
قبل از موعد از طریق بورس این اوراق را بفروشــند که این طرح به زودی در 

شورای پول واعتبار نهایی می شود.
وی افزود: از طرفی دیگر به بانک ها دستور داده شده محدودیت هایی که در 
اعطای تسهیلات بود را برطرف کنند که در حال ابلاغ به بانک هاست. وی در 
مورد پیشنهاد کاهش سرعت گردش پول عنوان کرد: سرعت گردش پول به 
حداقل رسیده و از این کمتر نمی شود. ضریب فزاینده پولی 7.2 درصد است؛ 
بنابرایــن افزایش هر واحد پایه پولــی 7 برابر نقدینگی را زیاد می کند.دکتر 
همتی با بیان اینکه بانک های کشور مشکل جدی ناترازی دارند، گفت: باید 
این موضوع را مدیریت کنیم، اما نمی توانیم با هیجان و تصمیمات خلق  الساعه 
این کار را انجام دهیم. بســیاری از اقدامات برای اصلاح در نظام بانکی انجام 

شده، اما آنها را اطلاع رسانی نکرده ایم.
رئیس شــورای پول واعتبار همچنین گفت: کل بدهی جمهوری اسلامی به 
خارج کمتر از 9 میلیارد دلار اســت؛ در حالی که کشور همسایه ترکیه 46۰ 
میلیارد دلار بدهی خارجی دارد که این موضوع نشانگر شرایط خوب کشور 
اســت و به این معنی اســت که اقتصاد ما در آینده با رفع تحریم  ها ظرفیت 

بسیار بالایی خواهد داشت.
بیش از 30 بانک فعال سازی رمز پویا را شروع کرده اند

دکتر همتی در ادامه گفت: بیش از 3۰ بانک فعال ســازی رمز پویا را شروع 
کرده اند، اما به دلیل هوشــمند نبودن بســیاری از موبایل ها؛ اجباری کردن 
استفاده از رمز پویا در حال حاضر مقدور نیست.وی در یادداشتی ضمن اشاره 
به فعالیت بانک ها در مورد رمز پویا، به مواردی در مورد فیشینگ اشاره کرد 
و گفت: مســئولیت حفاظت از اطلاعات مشتریان به عهده بانک ها بوده و هر 

گونه ضرر و زیان وارده از این ناحیه به عهده آنهاست.
رئیس کل بانک مرکزی اضافه کرد: بانک ها اطلاع رســانی در خصوص مزایای 
استفاده از رمز پویا را آغاز کرده اند. در حال حاضر رمز ایستا و رمز پویا توأمان 
فعال هســتند و به همین دلیل مشتریان به دلیل راحتی ترجیح می دهند تا 
از رمز ایستا استفاده کنند.وی تاکیدکرد: رمز ایستا باید به گونه ای غیرفعال 
شود که موجب نگرانی مشتریان در دریافت روزانه بیش از 1۰ میلیون خدمت 
نشــود و نیز تعدادی از بانک ها هنوز به سرویس شاهکار برای انطباق شماره 

ملی و موبایل مشتریان خود متصل نیستند.
رئیس شورای پول واعتبار گفت: بانک مرکزی ایران به موازات اقدامات 
لازم پیشگیرانه با رصد مرتب شبکه های اجتماعی و پایش درگاه های 
شبکه پرداخت کشور و نیز تعامل با نهادهایی نظیر دادستانی، پلیس 
فتا و مرکز ماهر؛ اقدام به مسدودسازی تعداد زیادی سایت جعلی کرده 
است.دکتر همتی در ادامه اشاره کرد: بانک مرکزی یک سیستم متمرکز 
مبتنی بر پیامک راه اندازی کرده است؛ لیکن اتصال تمامی  بانک ها به 
آن تا ابتدای دی ماه فرصت نیاز دارد. بانک مرکزی اطلاع رسانی لازم را 

در این خصوص انجام خواهد داد.
دکتر همتی همچنین اشاره کرد: طی روزهای گذشته همچنان بانک مرکزی 
در بــازار ارز حضور فعال دارد؛ چراکه مدیریت بازار ایجاب می کند به عنوان 
بازرس اصلی نیازهای واقعی را تأمیــن کرده و مازاد عرضه ارز را نیز مطابق 
ماه  های گذشــته جمع آوری و به ذخایر کشور اضافه کند. وی در ادامه تاکید 
کرد: مجموعه ذخایر بانک مرکزی از محل خرید ارز صادرات غیرنفتی و بازار 
ارز؛ این اجازه را به ما می دهد که با رصد تحرکات بازار ارز هر گونه تلاش برای 
سفته  بازی را خنثی کرده و همزمان اجازه دهد که روند عادی عرضه وتقاضای 
ارز نرخ آن را تعیین کند. تجربه بیش از یک سال و اندی گذشته بانک  مرکزی 
در مدیریــت علمی بازار ارز همچنان ادامه پیدا کــرده و من اطمینان دارم 
شکل  گیری انتظارات این چند روز؛ تأثیر چندانی بر بازار ارز نخواهد داشت و 
همان روند گذشته و منطقی در بازار ادامه پیدا خواهد کرد. مردم هم مراقب 
سرمایه های خود باشــند تا خدای ناکرده از ناحیه سودجویان و سفته بازان 

آسیب نبینند.
دکتر همتی همچنین در جلسه دوره ای با مدیران عامل بانک ها و موسسات 
اعتباری با اشــاره به اقدامات بانک  مرکزی بــرای اصلاح نظام بانکی؛ از روند 
بهبود عملکرد بانک ها در خصوص سود بانکی، تسهیلات و اجتناب از اضافه  
برداشت و نیز آرامش بازار پول که به همت عمده بانک ها محقق شده است؛ 

از تلاش مدیریت و کارکنان نظام بانکی تشکر کرد.
وی با اشاره به اینکه بانک مهمترین نهاد برای جذب پس اندازهای مردم است 
و ســپرده گذاران عمده آن صندوق های بازنشستگی و بیمه ها، صندوق های 
سرمایه گذاری و امثالهم هستند؛ سهم سپرده گذاری مردمی در سپرده ها را 
بسیار قابل ملاحظه دانست و ارتقاء و استحکام بانک ها را در راستای اقتصاد 

کلان کشور قلمداد کرد.
رئیــس کل بانک  مرکزی ضمن تشــکر از اقداماتی که بانک هــا در خروج از 
بنگاهــداری انجام می دهند؛ بر تداوم روند ایــن واگذاری ها تاکید کرد. وی 
همچنین بر اهمیت نقش بانک ها در تامین مالی طرح های بزرگ اشــاره و با 
توجه به شرایط اقتصادی کشور اهمیت پشتیبانی از تولید را مورد تاکید قرار 
داد. رئیس کل بانک  مرکزی با اشــاره به تاکیدات مقام معظم رهبری بر رونق 
تولید و با توجه به نیازهای واحدهای تولیدی به سرمایه در گردش پیشنهاد 
کرد بانک ها گروه های ویژه ای زیر نظر مدیرعامل تشــکیل داده و واحدهای 

نیازمند نقدینگی را شناسایی و تامین کنند.
 دغدغه بانک  مرکزی

 تامین نقدینگی مولد واحدهای تولیدی است
دکتر همتی همچنین گفت: دغدغه مهم بانک  مرکزی در حال حاضر تامین 
نقدینگی مولد واحدهای تولیدی و بســط رونق پایدار و غیرتورمی در کشور 
اســت.رئیس کل بانک مرکزی اشاره کرد: بر اســاس گزارش اداره آمارهای 
اقتصــادی بانک مرکزی در مهر ماه نرخ تورم ماهانــه کاهنده بوده و به ۰.6 
درصد رســید. وی گفت: از اسفند سال 97 که تورم ماهانه به اوج خود یعنی 
5.4 درصد رســید تا امروز نرخ رشد ماهانه تورم به طور مداوم کاهنده بوده 
است و نرخ تورم نقطه به نقطه نیز از اردیبهشت ماه امسال تا به امروز به طور 
متوسط ماهیانه 4 واحد درصد کاهش داشته که باعث شد نرخ تورم 12 ماهه 

در مهرماه نزولی شود.
دکتر همتی گفت: آرامش و ثبات  نســبی حاکم بر بــازار ارز و روند مثبت و 
منطقی تامین ارز واردات کشــور در سامانه نیما؛ از طرق مختلف و متناسب 
با موانع تحریمی، روند مثبت رشــد غیرنفتی اقتصاد، در کنار آمار اخیر اداره 
بررسی ها و سیاست های اقتصادی در مورد تغییر روند و افزایش 22 درصدی 
معاملات مسکن در تهران که می تواند نشانی از شروع روند کشوری آن باشد؛ 

همگی خبر از برگشت امید به روند اطمینان بخش اقتصاد است.
وی در پایان افزود: بانک  مرکزی تلاش می کند ضمن احتراز از رشد نامتناسب 
نقدینگــی؛ برای حفظ روند تولید و تقویت رشــد اقتصادی از طریق تامین 
سرمایه در گردش واحدها و تامین مالی بخش  های تولیدی پیشتاز اقدامات 

لازم را انجام دهد.
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رئیس ســازمان امور مالیاتــی اعلام کرد: 
طرح بخشودگی جرایم مالیاتی در صورت 

پرداخت اصل مالیات تمدید شد.
امیدعلــی پارســا افزود: در نظام ســنتی 
مالیاتی؛ ســازمان امــور مالیاتی اطلاعات 
دقیقی از وضع اقتصادی و اموال مردم ندارد 
و متکی به شواهد و خوداظهاری اشخاص 
اســت، اما در نظام مدرن؛ ســازمان های 
مالیاتی به همه اطلاعات مؤ دیان دسترسی 
دارند.وی گفت: از 12 ســال پیش با طرح 
جامع مالیاتی به دنبال مدرن ســازی نظام 
مالیاتی کشور بوده ایم تا به اظهارنامه های 
صادقانه برســیم. پارســا افــزود: در این 
خصوص بســتر لازم وجود نداشت و طرح 
جامع مالیاتی در دو گام پیگیری می شــد 
که یکی از آنها الکترونیکی کردن خدمات 
است. اگرچه ابزار الکترونیکی شده، اما روح 
و منطق حاکم بر محاسبات؛ سنتی است. 

رئیس ســازمان امــور مالیاتی کشــور با 
بیــان اینکــه زمینه های لازم بــرای ارائه 
اظهارنامه هــای پیش  فرض ایجاد شــده 
اســت، افزود: 95 دستگاه اجرایی از جمله 
نظام بانکی پای کار آمده اند و ریزداده های 
خود را به نظام مالیاتی ارائه می کنند.پارسا 
گفت: زمینه برای تهیه اظهارنامه های پیش  
فرض آماده شده اســت و همه دستگاه ها 
ریزداده های خود را به سازمان امور مالیاتی 
ارائه می دهند. وظیفه سازمان امور مالیاتی 

تامین درآمدهای مالیاتی کشــور بر اساس 
اصول عادلانه با کاهش فرار مالیاتی و فساد 
اداری و در اختیار خزانه قرار دادن آنهاست، 
اما اینکه سازمان برنامه وبودجه آن را چطور 
مدیریت می کند؛ مربوط به همان سازمان 
است.پارســا گفت: مجمــوع مالیات های 
ماهانه ای که دریافت می شود؛ کم تر از نصف 
حقوق و مزایای شــاغلان و بازنشستگان و 

هزینه های حداقلی فعلی است. 
وی افزود: سازمان برنامه وبودجه با دقت و 
حساســیت بودجه دستگاه های مختلف را 
تامین می کند و ســازمان امور مالیاتی به 
جز حکمش که مانند دستگاه های دیگر از 
خزانه پرداخت می شود؛ پرداخت های دیگر 
را از ماده 217 قانون مالیات های مستقیم 
تامین می کند.رئیس امور مالیاتی کشــور 
گفت: ردیف اصلی ســازمان امور مالیاتی 
سایر ندارد و فقط حقوق است؛ بنابراین ماده 
217 عملا هزینه پرداخت مزایای کارکنان 
وزارت امور اقتصادی ودارایی می شود. پارسا 
تصریح کرد: اختفای فعالیت، کتمان درآمد، 
ارائه فاکتور صوری و تشکیل شرکت صوری 
و کارت بازرگانــی از راه هــای فرار مالیاتی 

است که تخلف محسوب می شود.
وی گفت: در سازمان امور مالیاتی؛ خطوط 
قرمز این ســازمان وصول مالیات بر اساس 
اصول، حمایــت از تولیدکننــده و تولید 
واقعی، مقابله با فرار مالیاتی و فساد اداری 

اســت. رئیس امور مالیاتی کشــور افزود: 
حدود 3۰۰ هزار نفر در کشور وجود دارند 
که درآمدهای میلیــاردی دارند و قابلیت 
دسترســی برای اخذ مالیات از آنها وجود 
نــدارد. 52 درصد این افــراد هنوز مؤدی 
مالیاتی نیز نیستند.وی با بیان اینکه کتمان 
درآمد و فرار مالیاتی جرم است، افزود: این 
3۰۰ هزار نفر با بررسی ریزداده های بانکی 

شناسایی شده اند.
پارســا گفــت: دســتگاه های مختلــف 
ریزداده های خود را به سازمان امور مالیاتی 
ارسال می کنند، اما همه اطلاعات به گونه ای 
نیست که بتوان از آن اظهارنامه خارج کرد. 
امیدواریم تا پایان سال نخستین خروجی 
را از این ســامانه بگیریــم و تا پایان دولت 
نیز مالیات هوشمند را محقق کنیم.رئیس 
امور مالیاتی کشــور ادامه داد: ساماندهی 
معافیت هــای مالیاتی در قالب پیش نویس 
لایحه ای از طرف ســازمان امــور مالیاتی 
تقدیم وزارت امور اقتصادی  ودارایی شــده 
که در این وزارتخانه هفته ای دو نشســت 
برای بررســی آن برگزار می شــود.وی در 
پایان عنوان داشــت: در اصفهان فردی با 
سوءاســتفاده از نام هــزار و 2۰۰ نفر فرار 
مالیاتی داشت که با بررسی ها مجرم اصلی 
بازداشــت و هزار و 2۰۰ نفر از افرادی که 
برای آنها مشــکلاتی ایجاد شــده بود؛ رها 

شدند.

رئیس سازمان امور مالیاتی خبر داد:

تمدید طرح بخشودگی جرایم مالیاتی
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معاون طرح وبرنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت تاکید کرد:

تأمین مالی جدید در بورس و بانک
معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
با اعلام بومی ســازی 35۰ میلیون یورویی قطعات 
خودرو؛ خواستار ایجاد روش های جدید تأمین مالی 

تولیدکنندگان در بانک و بورس شد.
سعید زرندی در جلســه با مدیرعامل ایران  خودرو 
گفــت: تمرکز وزارت صنعت، معــدن و تجارت بر 
تولیــد داخلی محصولات خودرو اســت. به عنوان 
نمونه در صنعت خودروســازی کشور بومی سازی 
35۰ میلیــون یورویی قطعــه  و مجموعه  خودرو 
هدف گذاری شــده است .وی افزود: در این میان بر 
اســاس قانون 4۰ درصد منابع بانک مرکزی باید به 
بخش صنعت و معدن اختصاص یابد. از سوی دیگر 
باید روش های جدیــد تأمین  مالی تولیدکنندگان 
در بانک و بورس ایجاد شود. همچنین طرح ایجاد 
فرصت های ســرمایه گذاری و مشارکت در تولید و 
جذب ســرمایه های مردمی یکی از راه های تامین 
نقدینگی است که خودروسازان باید در این مسیر 
گام بردارند.به گفته زرندی استفاده از طرح تامین 
مالی زنجیره تامیــن از طریق ابزارهای مالی نوین؛ 

مسیر دیگر تامین مالی برای رونق تولید است .
معــاون طرح وبرنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
همچنین گفت: دســتورالعمل صدور جواز و پروانه 
بهره برداری اســتخراج رمزارز نهایی و توســط وزیر 
صمت ابلاغ شد.زرندی افزود: دریافت درخواست های 
صدور مجوز از طریق سامانه خدمات صنعت، معدن 
و تجارت )بهین یاب( انجام می شــود و صدور مجوز 
از طریق ســازمان صنعت، معدن و تجارت استان ها 
صــورت می گیرد.وی در خصــوص تعیین و ملاک 
صنعتی شــدن رمزارزها اعلام کرد: پس از بررسی و 
هم فکری و مشورت با فعالان این بخش، دانشگاه ها 
و دســتگاه های مختلــف؛ صدور جواز تأســیس و 
بهره بــرداری برای متقاضیانی کــه جمع توان برق 
مصرفی تجهیزات استخراج رمزارز  آنها بیش از 25۰ 

کیلووات )ولت ـ آمپر( باشد؛ امکانپذیر است.
معــاون وزیر صمت گفــت: امکان اســتقرار واحد 
اســتخراج کننده رمــزارز دارای کاربری صنعتی و 
مشــمول ضوابط اســتقرار واحدهای صنعتی بوده 
و صرفا در شــهرک ها و نواحی صنعتی مصوب و یا 
مناطق  آزاد تجــاری ـ صنعتی و ویــژه اقتصادی و 
نیروگاه ها امکانپذیر اســت.زرندی ادامه داد: امکان 
اســتقرار واحدهای اســتخراج کننده رمزارز شامل 
محدودیت محدوده 12۰ کیلومتری شــهر تهران، 
5۰ کیلومتری شهر اصفهان و 3۰ کیلومتری مراکز 
ســایر اســتان ها نیســت.وی اضافه کرد: بر اساس 
دستورالعمل ابلاغی صدور و یا اصلاح جواز تأسیس 
و پروانه بهره برداری برای اســتخراج رمزارز در محل 

واحدهــای تولیدی فعــال صنعتی ومعدنی موجود 
ممنوع اســت، اما اخذ مجوز بــرای این فعالیت در 
محل واحدهای تولیدی غیرفعال صنعتی که 3 سال 
از عدم فعالیت آنها گذشته باشد؛ مجاز است.معاون 
طرح و برنامه وزارت صمت؛ صدور جواز تأســیس به  
نام چند شــخص حقیقی و یا چند شخص حقوقی 
مجاز نیســت. البته متقاضیان در صورت تشــکیل 
شــرکت می توانند  درخواســت جواز تأسیس را در 
سامانه ثبت کنند. همچنین صدور جواز تأسیس در 
محل استیجاری با حداقل اجاره یکساله در چارچوب 
این دستورالعمل امکانپذیر است.زرندی تصریح  کرد: 
اعتبار جواز تأســیس صادر شده 6 ماه بوده و با ارائه 
گزارش پیشــرفت فیزیکی طرح و تایید آن توسط 
ســازمان برای یک دوره  دیگر قابل تمدید است.وی 
گفت: تأمین زیرســاخت های لازم شامل برق، گاز، 
آب، اینترنت و ... بر عهده دارنده جواز تأسیس است.

این مقام مسئول افزود: تأمین انرژی برق مورد نیاز از 
طریق شــبکه سراسری برق کشور و یا تولید برق به 
 ،CHP ،صورت خصوصی از طریق انرژی تجدیدپذیر
نیروگاه خصوصی و ... در چارچوب ضوابط و مقررات 

مربوط امکانپذیر است.
معــاون طرح وبرنامه وزارت صمــت بیان کرد: 
بر اســاس ایــن دســتورالعمل در صورتی که 
سرمایه گذار بعد از فراهم کردن امکانات طرح از 
قبیل زمین، برق، ساختمان و تجهیزات تقاضای 
صدور جواز تأســیس کند و اقدامات انجام شده 
مطابق ضوابط این دستورالعمل باشد؛ صدور جواز 
تأســیس یا پروانه بهره برداری امکانپذیر است.

زرندی توضیح داد: بــه منظور تأمین برق مورد 
نیاز پس از صدور جواز تأسیس؛ اطلاعات مجوز 
در ســامانه به وزارت نیرو ارسال می شود و پس 
از اختصاص انشــعاب برق، وزارت نیرو اطلاعات 
آن را از طریق سامانه به وزارت صنعت، معدن و 
تجارت اعلام می کند.وی گفت: در صورت اعلام 
متقاضی مبنی  بر تأمین بــرق از طریق احداث 
نیروگاه حرارتی برای تأمین سوخت مورد نیاز به 

وزارت نفت معرفی خواهد شد.
معاون وزیر صنعت، معــدن و تجارت تاکیدکرد: 
رعایــت ضوابــط مربوط بــه برچســب انرژی و 
اســتانداردهای کیفیــت تــوان الکترونیکــی و 
استانداردهای فناورانه مرتبط برای تولید و واردات 
تجهیزات فرآورده های پردازش رمزنگاری شــده 
)ماینیگ( در صورت ابلاغ از ســوی مراجع ذیربط 
از جمله سازمان ملی استاندارد الزامی است.زرندی 
تصریح  کرد: در زمان درخواســت صــدور پروانه 
بهره برداری ثبت مشخصات دستگاه های منصوبه 
وفق فرم موجود در سامانه شامل تعداد، نوع، میزان 
مصرف انرژی، شرکت سازنده، توان پردازش و ... در 
سامانه الزامی است و تغییرات تجهیزات نیز توسط 

متقاضی در سامانه به  روزرسانی خواهد شد.
وی در پایان به  این نکته اشاره کرد که بر اساس مصوبه 
هیات  وزیران استفاده از رمزارزها با قبول مسئولیت 
خطرپذیری )ریســک( از سوی ســرمایه گذاران و 
متعاملیــن صورت می پذیرد و مشــمول حمایت و 
ضمانت دولت و نظام بانکی نبوده و استفاده از آن در 

مبادلات داخل کشور مجاز نیست.
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در راستای حمایت از شرکت های بورسی؛

قوانین مالیاتی در بازار سرمایه 
تغییر نمی کند

رئیس سازمان بورس واوراق بهادار زمزمه های 
مطرح شده در فضای مجازی در خصوص وضع 
مالیات جدید بر سود سهام شرکت های بورسی 

و فرابورسی را تکذیب کرد.
دکتر شــاپور محمــدی اظهارداشــت: بنا 
بــر مذاکرات صــورت گرفته بــا وزیر امور 
اقتصادی ودارایــی؛ هیچگونــه تغییری در 
مالیات ســود سهام شــرکت های بورسی و 
فرابورسی صورت نخواهد گرفت. در صورتی 
هم که مقررات مالیاتی جدیدی وضع شود؛ 
بنا به اعلام وزیر این مالیات باید در راستای 
حمایت از شــرکت های بورسی کاهش یابد 
تا شفافیت مورد تشویق قرار گرفته و تولید 
و صادرات کشــور تقویت شود.ســخنگوی 
ســازمان بورس واوراق بهــادار همچنین در 
خصوص شــایعاتی مبنی بــر وضع مالیات 
عایدی ســرمایه تصریح کرد: همانگونه که 
در مصاحبه های قبلی هم اعلام شــده بود؛ 
مخالفــت ســازمان بورس بــا وضع چنین 
مالیاتــی بر بازار ســرمایه بــه وزارت امور 
اقتصادی ودارایــی اعلام شــد و وزیر نیز بر 
عدم وضع چنین مالیاتی تاکید داشــته اند.

دکتر محمدی اطمینان داد: جای هیچگونه 
نگرانی در خصــوص تغییر مقررات مالیاتی 
مرتبط با بازار ســرمایه نیست و در صورت 
تغییر به گونه ای خواهد بود که بازار سرمایه 

بیش از پیش مورد حمایت قرار گیرد .

مذاکره با بانک  مرکزی برای معافیت 
مالیاتی مربوط به تجدید ارزیابی بانک ها

رئیس سازمان بورس واوراق بهادار همچنین 
از مذاکره بــا مســئولان بانک مرکزی برای 
اعمال معافیت مالیاتــی جهت فروش اموال 
مازاد بانک ها پس از تجدید ارزیابی خبر داد.

وی با اشــاره به خبر تائید نشده اخذ مالیات 
از تجدیــد ارزیابی بانک ها در مــورد اموال 
مازادشــان گفت: بر اســاس این خبر طبق 
نظــر بانک مرکزی اموال مــازاد بانک ها پس 
از تجدید ارزیابی مشــمول معافیت مالیاتی 
نمی شود. حال قرار است که بررسی های لازم 

در این خصوص صورت گیرد.
 مذاکره با بانک  مرکزی برای

 معافیت مالیاتی اموال مازاد بانک ها
وی ادامه داد: البته ما با مســئولان بانک   مرکزی 
صحبت کرده ایم کــه اموال مازاد بانک ها پس از 
تجدید ارزیابی برای افزایش ســرمایه مشمول 
معافیت مالیاتی شــود.دکتر محمدی افزود: بر 
اســاس قانون رفع موانع تولید زمانی که اموال 
مــازاد بانک هــا فروخته می شــود؛ درآمدهای 
مذکور باید به حساب افزایش سرمایه واریز شود 
و بانک هــا طبق قانون در ایــن رابطه اختیارات 
لازم را دارند.رئیس ســازمان بورس گفت: قطعا 
اگر بانک  مرکــزی با معافیت مالیاتی اموال مازاد 
بانک ها پس از تجدید ارزیابی موافقت کند؛ این 
مساله کمک بسیار بزرگی به بانک ها خواهد کرد.

مدیرعامل بــورس کالای ایران در مراســم 
افتتاح انبار زعفران شــرکت طلای سرخ در 
تربت حیدریه اظهارداشــت: امروز یک گام 
دیگر به تحقــق آرزوی دیرینه زعفرانکاران 
کشــور یعنی امکان فروش آســان با قیمت 
واقعی و بدون واسطه زعفران نزدیک شده ایم. 
همچنین با اقدامات انجام شده به مرور شاهد 
فراهم شدن همه زیرساخت  ها برای مرجعیت 
قیمت زعفران ایران در دنیا به کمک ابزارهای 

مالی بورس کالا خواهیم بود.
دکتــر حامد ســلطانی  نژاد ضمــن معرفی 
ابزارهای معاملاتی محصولات کشاورزی در 
بــورس کالای ایران؛ اهم اقدامات پیش رو در 
حوزه محصولات کشاورزی این بورس را اعلام 
کرد.وی با تاکید بر اینکه زیرســاخت ها برای 
مرجعیت قیمت زعفران ایران در حال فراهم 
شدن است؛ در بیان اســتراتژی های بورس 
کالای ایران در حوزه محصولات کشــاورزی 
اظهارداشــت: از مهمترین اســتراتژی های 
بــورس کالا در حــوزه کشــاورزی؛ اوراق 
بهادارسازی و توسعه ابزارهای مشتقه، ایجاد 
و بــه کارگیری ابزارهای تامین مالی متنوع و 
متناسب با نیاز مشتریان و همچنین گسترش 
انــدازه و عمق بازار در کالاهای منتخب برای 
مرجعیت کشــف قیمت بازار است. معرفی 
ابزار مالی گواهی سپرده کالایی، قراردادهای 
مشــتقه و صندوق هــای کالایــی نیز دیگر 
استراتژی  های بورس کالا برای این محصولات 
است.مدیرعامل بورس کالای ایران همچنین 
ادامه داد: ایجاد امکان تامین مالی سریع و با 
هزینه کمتر از طریق قراردادهای سلف، سلف 
استاندارد و گواهی ســپرده کالایی، توسعه 
بــازار از طریق پذیرش انبارها، قراردادهای با 
سررسیدهای جدید برای کشف نرخ منصفانه 
و واقعــی و در نهایت ایجاد ارتباط با ذینفعان 
برای شناسایی نیازها و ارائه راهکار متناسب با 
آن از دیگر استراتژی هایی است که در بورس 
کالا برای محصولات کشاورزی در نظر گرفته 

شده است.
دکتر ســلطانی  نژاد در ادامه به رویکردهای 
بــورس کالای ایران در حــوزه محصولات 
کشــاورزی اشــاره کرد و گفــت: معرفی 
ابزارهای مالی متنوع متناسب با نیاز فعالان 
بازار برای پوشش ریسک ناشی از نوسانات 
قیمتی و تامین مالی، ایجاد بســتر اجرای 
سیاســت های حمایتی بخش کشاورزی از 
مجرای بورس کالای ایران و اطلاع رســانی 
عمومی در خصــوص معاملات، قیمت ها و 
کاهــش نابرابری اطلاعــات میان ذینفعان 
حوزه کشــاورزی از رویکردهای ما در این 
حوزه است.به گفته وی همچنین بورس کالا 
در تلاش است تا زمینه های بهبود کیفیت 
و پیاده سازی اســتانداردهای عرفی و ملی 
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دکتر سلطانی نژاد در مراسم افتتاح انبار طلای سرخ:

 زیرساخت  ها برای مرجعیت قیمت زعفران ایران
 در حال فراهم شدن است

در زمینه محصولات کشاورزی را ایجاد کرده 
و پیوند میان بازار مالی و حوزه کشــاورزی را 

برقرار کند.
اهم اقدامات انجام شده

دکتر سلطانی نژاد در بیان اقدامات انجام شده 
در بــورس کالای ایــران در حــوزه معاملات 
گواهی ســپرده کالایی محصولات کشاورزی 
اظهارداشــت: از اقدامات بــورس در این حوزه 
می  توان به مــواردی همچون راه اندازی گواهی 
ســپرده کالایی زعفران در سال 95، راه اندازی 
گواهی ســپرده کالایی پســته در سال 96 و 
راه اندازی گواهی ســپرده کالایی زیره ســبز 
در ســال 98 اشــاره کرد که در ایــن زمینه از 
تجربیات موفق کالاهای موجود استفاده شده و 
به کالاهای جدید تسری یافته است.مدیرعامل 
بورس کالای ایران در خصوص سابقه راه اندازی 
قراردادهای مشــتقه محصولات کشاورزی نیز 
عنوان کرد: در حــوزه به کارگیری از معاملات 
قراردادهای مشتقه برای محصولات کشاورزی 
می توان به آغــاز معاملات قرارداد آتی زعفران 
نگیــن در خرداد 97 و آغــاز معاملات قرارداد 
اختیار معامله زعفران نگین در اسفند ماه همان 
ســال اشــاره کرد. در آبان ماه همان سال نیز 
معاملات قرارداد آتی زعفران پوشــال معمولی 
آغاز شــد. طی سالجاری نیز شــاهد راه اندازی 
معاملات قرارداد آتی زیره سبز در تیر ماه و آغاز 
معاملات قرارداد آتی پسته در مهر ماه بوده ایم.

 تجربه عرضه سه محصول 
در قالب یک ابزار

دکتر سلطانی  نژاد با اشــاره به اینکه در حوزه 
معاملات گواهی سپرده کالایی زعفران تعداد 
5 انبار در شهرستان های مشهد و تربت حیدریه 
با ظرفیت بیــش از 26 تن محصول در بورس 
کالای ایران پذیرش شده است، گفت: میزان 
موجودی این انبارهــا بیش از 5 تن محصول 

استاندارد بوده است.
وی ســپس آماری از معاملات گواهی سپرده 
زعفران از ابتــدای راه اندازی این معاملات در 
بورس ارائــه کرد و گفت: معامــلات گواهی 
سپرده زعفران در حالی از سال 95 در بورس 
کالای ایران آغاز شــد که طی دو ماهه پایانی 
همان ســال 7.8 کیلوگرم محصول در قالب 
گواهی ســپرده کالایی معامله شد و در سال 
96 این رقم به بیش از یک تن و 252 کیلوگرم 
محصول رسید. در سال گذشته نیز معاملات 
ایــن ابزار نوین مالی با رشــد قابل توجهی به 
رقمی بیش از 27 تن و 798 کیلوگرم افزایش 
یافت و تا تاریخ 18 آبان ماه امسال بیش از 24 
تن و 587  کیلوگرم محصول مورد معامله قرار 
گرفته که انتظار می رود این رقم تا پایان سال 
رکورد جدیدی را در این حوزه به ثبت برساند.

دکتر ســلطانی  نژاد با اشاره به پذیرش دو انبار 
در حوزه معاملات گواهی سپرده پسته گفت: 
میزان موجودی ایــن دو انبار با ظرفیت 18۰ 

تــن رقمی بیش از 179 تن محصول پســته 
فندقی 32-3۰ اســت که در شهرستان های 
زرند و سیرجان محصول کشاورزان پسته کار 

را تحویل می گیرد.
وی افزود: در حوزه معاملات گواهی ســپرده 
زیره سبز نیز تاکنون سه انبار در شهرستان های 
مشهد، تربت حیدریه و سبزوار با ظرفیت 65۰ 
تــن پذیرش شــده و میزان موجــودی این 
انبارهای تحت کلیــد بورس به حدود 7۰ تن 
محصول رسیده است. از ابتدای راه اندازی این 
معاملات تا پایان معاملات دو هفته نخســت 
آبان ماه ســالجاری در مجموع بیش از 197 
تن محصول زیره سبز در قالب گواهی سپرده 

کالایی مورد معامله قرار گرفته است.
مهمترین اقدامات پیش  رو

دکتر ســلطانی  نژاد در خاتمه سخنان خود در 
بیــان اقدامات پیش  رو در حــوزه محصولات 
کشــاورزی گفت: توســعه ظرفیت انبارهای 
محصول زعفران در بورس کالا، توسعه ظرفیت 
انبارهای محصول پسته در بورس کالا )به ویژه 
در استان های عمده تولیدکننده پسته از جمله 
کرمان و خراسان رضوی( و همچنین اقدام در 
راســتای پذیرش انبار برای محصول کشمش 
در استان خراسان رضوی و راه اندازی معاملات 
گواهی ســپرده کالایی کشمش از مهمترین 
برنامه  های پیش رو بورس کالای ایران در حوزه 

محصولات کشاورزی است.
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مدیرعامــل بورس انــرژی گفــت: تمامی 
فرآورده هــای اصلی نفــت ماننــد بنزین، 
گازوئیل، نفت ســفید و غیره در بورس انرژی 

عرضه می شود.
سیدعلی حســینی افزود: با هماهنگی خوبی 
که با سه شرکت اصلی تابعه وزارت نفت یعنی 
شرکت ملی نفت، شــرکت ملی گاز و شرکت 
ملی پالایش وپخــش فرآورده های نفتی ایران 
انجام شده اســت؛ مجموعه ای از فرآورده های 
نفتــی در بــورس انــرژی عرضه شــده اند و 
خریداران صادراتی نیز تاکنون استقبال خوبی 

از این عرضه ها داشته اند.
وی در ادامه با اشــاره بــه افزایش حجم این 
عرضه در بــورس گفت: برای مثال گاز مایع یا 
ال. پی. جی که در گذشته فقط از سوی شرکت 
ملی پالایش وپخش فرآورده های نفتی عرضه 
می شــد؛ از این به بعد شــرکت ملی گاز ایران 
نیــز ال. پی. جی خود را از طریق بورس عرضه 

خواهد کرد.
مدیرعامــل بورس انرژی ایــران تصریح کرد: 
همچنین در گذشته گازوئیل از طریق شرکت 
ملــی پالایش وپخش فرآورده هــای نفتی در 
بورس عرضه می شــد، اما با توجه به استقبالی 
که شکل گرفت و دستوری که وزیر نفت صادر 
کرد؛ گازوئیل نیز از طریق شــرکت ملی نفت 
ایران به زودی برای مقاصد دریایی از مســیر 
بورس عرضه خواهد شــد تا هم خریدارانی که 
مایل به تحویل دریایی هســتند بتوانند از این 
فرصت اســتفاده کنند و هــم به لحاظ حجم 
عرضه ها بتوان توســعه های خوبی در این بازار 

انجام داد.
حســینی توضیح داد: همانطور که خریداران 
علاقه مند هســتند باید بتوانند در بورس و در 

یک محیط شــفاف خرید خود را انجام دهند؛ 
بــرای حفظ حقوق کشــور و عرضه کنندگان 
نیز باید راهکارهای مناسبی داشت. به همین 
دلیل در مقررات بورس این مهم به درســتی 
پیش بینی شــده که خریداران بــرای اینکه 
در رقابت شــرکت و بعدهــا بتوانند تعهدات 
خــود را انجام دهند؛ بایــد مبلغی را به عنوان 

پیش پرداخت واریز کنند.
وی فرآورده هــای نفتــی را مربــوط به تمام 
ملت ایران دانســت و افزود: بر همین اســاس 
همه موظفنــد از این فرآورده ها صیانت کنند؛ 
بنابراین ضرورت دارد در مقررات از خریداران 

نیز پیش پرداخت گرفته شود.
مدیرعامــل بــورس انــرژی ایــران دریافت 
پیش پرداخــت را امری درســت، قانونی و در 
راســتای حمایت و صیانــت از حقوق مردم و 
دولــت عنوان کرد و در ادامــه افزود: باید این 
باور را در بین تصمیم گیران، مردم و رســانه ها 
ایجاد کرد عرضه هایی که از طریق بورس انجام 
می شــود با توجه به رقابتی بودن و شفافیت؛ 

منافع مردم و کشور را بیشتر تامین می کند.
حســینی گفت: این موضوع همچنین کمک 
خواهد کرد تا به تدریج هم خریداران بیشتری 
به این جرگه ملحق شوند و هم عرضه کنندگان 
که اغلب دولتی هســتند و گاهــی کارها را به 
کندی پیش می برند؛ ســعی کنند ســرعت 
بیشــتری به کارها دهند. از این رو مهمترین 
مانع در این مســیر »ذهنی« اســت تا اینکه 

»عملیاتی و تکنیکی« باشد.
 افزایش قیمت بنزین

 تاثیری روی عرضه در بورس ندارد
مدیرعامل بورس انرژی درباره افزایش قیمت 
بنزین گفت: افزایش قیمت بنزین تاثیر خاصی 

روی عرضه در بورس و رینگ صادراتی ندارد.
حسینی تصریح کرد: افزایش قیمت ها مربوط 
به فروش داخلی اســت؛ این در حالی است که 
در بــورس انرژی برای مصــرف داخل بنزین 

عرضه نمی شود.
وی توضیح داد: فرآورده ای که به بورس انرژی 
مــی رود؛ فقط در رینــگ بین الملل و با هدف 

مقاصد صادراتی معامله می شود.
حســینی در ادامه با اشاره به وضعیت مناسب 
عرضه فرآورده ها در بورس انرژی گفت: با توجه 
به ظرفیت بسیار بالایی که در صنعت پالایش 
کشــور برای تولید فرآورده های نفتی از جمله 
بنزیــن وجود دارد؛ افزایش قیمت بنزین تاثیر 
خاصی روی عرضه در بورس و رینگ صادراتی 

ندارد.
مدیرعامل بورس انــرژی اظهارکرد: ظرفیت 
بالایی در تولیــد بنزین داریــم؛ به خصوص 
»ســتاره خلیج فارس« بنزین را به میزان زیاد 

و با کیفیت بالا تولید می کند.
وی بــا بیان اینکه مازاد مصرف بنزین کشــور 
صادر می شــود، گفت: بــازار صادراتی چندان 
تابع بازار داخل نیســت و به هر میزان که بازار 
صادراتی در سطح منطقه کشش داشته باشد؛ 
فرآورده برای صــادرات داریم. ضمن اینکه در 
موضوع صــادرات بنزین فقــط بحث عرضه 
نیست؛ بحث کشش تقاضا هم هست. در واقع 
باید تقاضا و مصرف هم در منطقه وجود داشته 

باشد.
حســینی همچنین یادآور شــد: بر اســاس 
برآوردهایی که انجام شــده است؛ به هر میزان 
که در منطقه خریدار باشــد و کشــش تقاضا 
وجود داشته باشد؛ می توانیم فرآورده های نفتی 

از جمله بنزین را صادر کنیم.

  عرضه فرآورده های
  اصلی نفت 
در بورس

مدیرعامل بورس انرژی خبرداد:
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نشســت هم اندیشــی میــان فرابورس ایــران و 
صندوق هــای ســرمایه گذاری و بازارگردانــی در 
خصوص بازار پایه برگزار شــد که طی این نشست 
نمایندگان صندوق ها به بیان انتظارات و دغدغه های 
خــود پیرامون نحوه حضــور در فرآیند بازارگردانی 

سهام بازار پایه پرداختند.
دکتر امیر هامونی مدیرعامل فرابورس ایران در این 
نشست یکی از مهمترین اهداف ورود بازارگردان به 
ســهام بازار پایه را کمک به فرآیند حرفه ای گری و 
جلوگیری از رفتارهای هیجانی ســهامداران در این 
بازار دانســت و گفت: تعداد زیادی از سهام بازار پایه 
حتی از ســهام شــرکت های موجــود در بازارهای 
اصلی بورس و فرابورس نقدشــونده تر هستند و این 
مساله موجب شــده تا یک عده با سیگنال فروشی 
در شــبکه های اجتماعی در این شرایط به اصطلاح 
موج سواری کنند، اما حضور بازارگردان که خود نیز از 
معامله در این بازار سود کسب می کند؛ به طور قطع 
در رفتار حرفه ای معامله گران که عمدتا سهامداران 

حقیقی هستند، تاثیرگذار و کمک کننده است.
نیازمند تدوین قانون ورشکستگی هستیم

مدیرعامــل فرابــورس در پاســخ بــه چالش ها و 
دغدغه های مطرح  شــده از سوی نماینده صندوق 
مشترک یکم اکسیر فارابی عنوان  کرد: همانطور که 
می دانید ما قانون ورشکســتگی در ایران را مشابه با 
رویه ای که در سایر نقاط دنیا دنبال می شود؛ نداریم 
و به دنبال تدوین این قانون هستیم. در سایر کشورها 
دوره تنفس به شــرکت داده می شود تا در یک بازه 
زمانی مشخص نسبت به احیاء و ریکاوری خود اقدام 
کند.هامونی ادامه داد: در ایران اگر شرکتی در مرحله 
ورشکستگی قرار داشته باشد؛ بسیاری از دستگاه ها 
و نهادها برای دریافت مطالبات خود، شرکت را بیش 
از پیش تحت فشــار می گذارند که این موضوع روند 
احیاء شرکت را مختل و تقریبا غیرممکن می سازد. 
بنابرایــن تدوین قانون ورشکســتگی و اعطای یک 
دوره تنفس برای بهبود ســاختار شرکت؛ باید یکی 
از مهمتریــن الزامات قانونگذاران و سیاســتگذاران 
باشــد که در حال حاضر ما نیز به دنبال تدوین آن 

هســتیم.نماینده کارگزاری فارابی در ادامه سخنان 
مدیرعامل فرابورس این موضوع را نیز یادآور شد که 
برخی شــرکت های بازار پایه بر خلاف تصور عموم؛ 
میزان بالایی از شفافیت را دارا هستند و به طور منظم 
اطلاعات خود را منتشر می کنند. اما این شرکت ها که 
می توانند در بازارهای اصلی پذیرش شــوند؛ اقدامی 
در ایــن خصوص نمی کنند.شــاکری افزود: به نظر 
می رســد قانونگذاران باید تلاش کنند که در مقابل 
قانون سلبی، قانون ایجابی نیز داشته باشند؛ به این 
مفهوم که شرکت های بازار پایه ای را برای پذیرش در 
بازارهای اصلی تشویق و ترغیب کنند و از مشوق هایی 

در این مسیر کمک بگیرند.
جزئیات شفافیت شرکت های بازار پایه در 

اختیار صندوق ها قرار می گیرد
ســیدجواد جمالی نماینده صندوق های مشــترک 
پیشرو و پیشتاز از شرکت سبدگردان انتخاب مفید 
عنوان کرد: بنابر دلایلی که برای تغییر مقررات بازار 
پایه اعلام شــده اســت؛  در حال حاضر دامنه نوسان 
کاهش یافته و نمادهــا در تابلوهای معاملاتی رنگی 
تقسیم بندی شــده اند، اما در نظر بگیرید که از کل 
شــرکت های این بازار شــاید نزدیک به 2۰ شرکت 
نیز امکان احیاء و ریکاوری نداشــته باشند. بنابراین 
ســرمایه گذاری در بازار پایه مورد اقبال نخواهد بود؛ 
مگر اینکه سازمان بورس بازارگردانی سهام بازار پایه را 
برای صندوق ها الزامی کند.هامونی در پاسخ به نماینده 
ایــن صندوق ها عنوان کرد که در بازار پایه هم اکنون 
نماد معاملاتی بسیاری از بانک های خصوصی در حال 
معامله است که با تمهیدات بانک مرکزی دچار انحلال 
و مشــکلاتی از این دست نخواهند شد و صندوق ها 
بــرای انجــام بازارگردانی می توانند به این مســاله 
توجه کننــد.وی تاکید کــرد: در واقع بخش زیادی 
از بانک هایی که در بازار ســهام هستند؛ در بازار پایه 
حضور دارند و برای تحلیل این صنعت تنها نمی توان 
به آن دســته از شــرکت هایی که در بازارهای اصلی 
هســتند؛ بسنده کرد و اثر شــرکت های بازار پایه را 
نادیده گرفت. به هر ترتیب برای حرفه ای شدن رفتار 
معامله گران بازار پایه لازم اســت تا صندوق ها به این 

بازار ورود کنند.همچنین به گفته وی از حدود 18۰ 
شرکت بازار پایه ای؛ 12۰ نماد معاملاتی به طور منظم 
اطلاعات خود را در سامانه کدال افشا می کنند و بالغ 
بر 9۰ درصد نمادهای تابلو زرد بازار پایه نیز اینگونه 
هســتند. در تابلو قرمز هم که به نوعی شرکت هایی 
با بدترین ســاختار و میزان شــفافیت حضور دارند؛ 
14 شرکت درج نماد شــده اند که نماد معاملاتی 9 
شــرکت در این بازار هم اکنون در حال معامله است.
هامونی با ارائه این توضیح افزود: اطلاعات مربوط به 
میزان شفافیت شــرکت های بازار پایه و شرایط آنها 
در اختیار صندوق های سرمایه گذاری و بازارگردانی 
قرار داده می شود تا با شناخت دقیق تر از جزئیات این 
شرکت ها برای انجام عملیات بازارگردانی در بازار پایه 

اقدام کنند.
تفاوت ریسک سهم های بازار پایه ای

احمــد کوچکی نماینده تامین ســرمایه تمدن نیز 
پیشنهاد کرد که فیلترهایی در بازار پایه ایجاد شود. 
بــرای مثال  همانگونه که  در صندوق های پوشــش 
ریســک  )hedge funds( ثروت شخص مبنای ورود 
اســت؛ می توان ورود ســرمایه گذاران بــه برخی از 

تابلوهای بازار پایه را منوط به شرایط خاصی کرد.
نماینده سبدگردان سهم  آشــنا نیز با اشاره به اینکه 
می توان به جای محدود یا تنبیه   کردن شــرکت های 
بازار پایه، مزیت هایی برای شرکت های بهتر در بازارهای 
بالاتر ایجاد شــود، گفت: مثلا با افزایش دامنه نوسان 
در بازارهای بالاتر؛ ســرمایه ای که وارد بازار می شود 
را به ســمت بازارهای اصلی ســوق داد و تمهیداتی 
گرفته شــود تا آنهایی که شفافیت بیشتری دارند، از 
سرمایه های وارد شده بیشتری بهره مند شوند.حبیب 
فرجی دانا نماینده تامین سرمایه لوتوس پارسیان هم 
در این میزگرد امکان سرمایه گذاری صندوق ها در بازار 
پایه را مثبت ارزیابی کــرد و گفت: می توان از طریق 
ایجاد پتانســیل هایی به بازار پایه عمق بخشید. برای 
نمونه نهادهای ناظر در خصوص قانون ورشکستگی 
وضعیت شرکت ها را پیگیری کنند تا مشخص شود 
شرکت ورشکسته است یا خیر و اگر ورشکسته نیست؛ 

راهکارهای تامین مالی برای رشد آن ارائه شود.

دکتر هامونی مدیرعامل فرابورس:

نیازمند تدوین قانون ورشکستگی هستیم
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نشســت خبــری پنجمین همایــش مالی 
اســلامی با حضور دکتر علــی صالح آبادی 
رئیس انجمن مالی اســلامی در محل بانک 

توسعه صادرات برگزار شد.
دکتر علی صالح آبــادی رئیس هیات  مدیره 
انجمن مالی اســلامی در این نشست ضمن 
اعــلام برنامه  های پنجمیــن همایش مالی 
اسلامی ایران؛ به معرفی فعالیت های انجمن 
مالی اســلامی پرداخت و گفــت: پنجمین 
همایش مالی اســلامی بــا محوریت »رونق 
تولید؛ چالش هــا و راهکارهــا« و با حضور 
حجت الاســلام مصباحی مقدم عضو مجمع 
تشــخیص  مصلحت  نظــام، دکتر شــاپور 
محمدی رئیس  سازمان بورس واوراق بهادار، 
دکتر موســی بزرگ اصل مدیرعامل و رئیس 
هیات مدیره سازمان حسابرسی و تنی چند از 
مقامات بازارهای سرمایه، بانک وبیمه؛ 1۰ آذر 

ماه در دانشگاه الزهرا برگزار می شود.
رئیــس هیات  مدیره انجمن مالی اســلامی 
از راه انــدازی »اوراق گام« در بــورس اوراق 
بهادار طی چند مــاه آینده خبر داد و گفت: 
برگزاری دو پنل تخصصــی، ارائه چهارمین 
جایزه مالی اســلامی، اهدای سومین جایزه 
بــه پایا ن نامه های کار شــده در حوزه مالی 
اســلامی، اهدای دومین جایــزه کتاب برتر 
مالی اسلامی و ارائه 18 مقاله پذیرفته شده 
در این همایش از دیگر برنامه های پنجمین 

همایش مالی اسلامی است.
دکتر صالح آبادی افزود: در مجموع 55 مقاله 
به دبیرخانه ارســال شــد که از این بین 18 
مقاله پذیرش و قابل ارائه و انتشــار در کتاب 
همایش خواهد بود. این مقام مســئول ادامه 
داد: یکــی از حوزه هــای جدیــد مطرح در 
همایش مالی اســلامی بحث حسابداری و 
حسابرسی اسلامی اســت که مقوله مهمی 
به شــمار می  آید. در این همایش چهار رکن 
مالی اسلامی شامل بانکداری  اسلامی، بازار 
سرمایه اسلامی، بیمه اسلامی و حسابرسی 
اســلامی مــورد بررســی قــرار می  گیرند. 
همچنین از کشــور ترکیه پروفسور یوسف 

دنیچ عضو هیات علمی دانشگاه صباح  الدین 
زعیــم و از مدیران بانک اســلامی برکت در 
ایــن برنامه حضور دارد. دکتــر صالح آبادی 
گفت: دو پنل تخصصــی در همایش برگزار 
می شــود که در پنل نخست نقش اوراق گام 
در تامین مالی و رونق تولید بررســی خواهد 
شد و پنل دوم به ارائه مقالات اختصاص دارد. 
در پنــل اول صالح آبادی بــه عنوان رئیس، 
فرهــاد حنیفی به نمایندگی از بانک مرکزی 
بــه عنوان عضــو پنل، حمید زمــان زاده از 
پژوهشــکده پولی وبانکی ارائه  دهنده، عباس 
موسویان ابعاد فقهی اوراق گام و امیر هامونی 
مدیرعامــل فرابورس بازارپذیری و معاملات 
ثانویه این اوراق را بررســی می کنند.وی با 
اشاره به اینکه همانند سال گذشته پنجمین 
جایزه مالی اسلامی به دو شخصیت حقیقی 
و حقوقی تعلق می  گیرد، گفت: همچنین دو 
پایان نامه کار شده در حوزه مالی اسلامی در 
سطح کارشناسی ارشد و دکترا حائز دریافت 
جایزه شــده و از دومین کتــاب برتر در این 

حوزه هم تقدید خواهد شد.
دکتر صالح آبادی در ادامه با اشاره به اینکه 
یکی از موضوعات قابل طرح و بررسی در این 
همایش »ابزار گام« اســت، گفت: این ابزار 
در بحث حمایت از تولید و رونق تولید ابزار 
خوبی است و به واسطه آن وجوه عمومی و 
مردم می تواند به این شکل در خدمت تولید 
قرار گیرد. وی در تشــریح این اوراق اذعان 
داشــت: با راه اندازی ایــن اوراق خریداران 
مواداولیه چک هــای خود را به بانک داده و 
بانک نیز چک خود را به فروشنده می دهد. 
فروشــنده نیز می تواند به جای صرف زمان 
برای سررســید چــک آن را در قالب اوراق 

گام در بــازار ســرمایه عرضه کند.دکتر 
صالح آبادی افــزود: بانک مرکزی به 
دنبال راه اندازی اوراق گام است که 
این اوراق به تصویب شورای فقهی 
این بانک نیز رسیده است و پس 

از تصویب در شــورای 

پول واعتبار؛ دستورالعمل آن طی چند ماه 
آینــده برای اجرا ابلاغ خواهد شــد. رئیس 
هیات مدیره انجمن مالی اســلامی در ادامه 
با اشــاره به اینکه نرخ تورم بالا در کشــور 
نگذاشته تا مردم طعم شــیرین بانکداری 
اسلامی را بچشند، گفت: یکی از مشکلات 
دیگــر در راه اجرای بانکداری اســلامی در 
کشور این اســت که قانون بانکداری که در 
حال حاضر اجرای می شود؛ متعلق به سال 
61 اســت که باید ایــن قوانین ومقررات به 
روز شــوند. وی گفت: علاوه بر این در حوزه 
بانکداری اسلامی نظام مدون آموزشی نیز 
وجود نــدارد و باید دانش بانکداری به ویژه 
در حوزه مالی اسلامی را ارتقاء دهیم. دکتر 
صالح  آبادی در خصوص علل عملی نشــدن 
بانکداری اسلامی در ایران هم گفت: علاوه 
بر نرخ تورم بالا که منجر به اخذ ســود بالا 
در بانک ها می شــود؛ قدیمی بودن قوانین 
بانکداری اســلامی و عدم نظام مدون برای 
آموزش بانکداری را می  توان از دلایل عملی 
نشدن بانکداری اسلامی عنوان کرد. اما در 
لایحه جدید مجلس بحث تعلق ســود به 
جریمه دیرکرد مطرح شــده که قرار است 
برای جرایم حســاب جداگانــه ای در نظر 
گرفته شــود که در اختیار بانک ها نبوده و 

مصارفی هم برای آن اندیشیده شود.

رئیس انجمن مالی اسلامی خبر داد:

 »رونق تولید؛ چالش ها و راهکارها« 
محور اصلی پنجمین همایش مالی اسلامی

راه اندازی اوراق گام در بورس
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مدیر بازار اولیه ســازمان بورس با اشــاره به جلسه 
با وزیر ورزش گفت: دو شــرط مهم برای واگذاری 
باشــگاه های اســتقلال و پرســپولیس از طریق 
فرابورس شامل شفافیت  صورت های مالی و افزایش 

سرمایه است.
علی بیــگ زاده در خصوص جلســه ای که با وزیر 
ورزش در مــورد واگذاری دو باشــگاه فرهنگی - 
ورزشــی استقلال و پرســپولیس برگزار شده بود، 
گفت: بر اســاس بند ه ـ تبصره 2 قانون بودجه 98 
کل کشــور؛ وزارت ورزش و جوانان مکلف است با 
همکاری ســازمان بورس واوراق بهادار و ســازمان 
خصوصی سازی حداکثر تا پایان شهریور 98 شرایط 
پذیرش دو شــرکت فرهنگی ورزشی پرسپولیس و 
اســتقلال را در بازار پایه فرابورس فراهم کند. پس 
از پذیــرش در بازار پایه فرابورس و عرضه 5 درصد 
سهام هر یک از این دو شرکت برای کشف قیمت؛ 
51 درصد سهام آنها به صورت بلوکی و باقی سهام 

خرد عرضه می شود.
بیگ زاده افزود: جلســه با وزیر ورزش در مورد این 
تکلیف قانونی بود، اما نکته مهم برای واگذاری این 
دو شرکت که به صورت باشگاه فرهنگی - ورزشی 
هستند؛ شفافیت صورت های مالی، تعیین و تکلیف 
برند، دارایی ها و بدهی  آنها و نیز افزایش ســرمایه 
این شرکت هاست.وی در مورد اینکه قانون تکلیف 
کرده تا پایان شــهریور این دو باشگاه واگذار شوند؛ 
در حالی که دو ماه از شهریور گذشته است، گفت: 

تکلیف قانون بودجه یک قانون یک ســاله و تا پایان 
سال است و هر موقع شرایط واگذاری این دو باشگاه 
از طریق فرابورس فراهم شود؛ این کار انجام خواهد 
شــد و وزارت ورزش مکلف اســت که طبق قانون 

زمینه واگذاری را فراهم کند.
به گفته مدیر بازار اولیه سازمان بورس واوراق بهادار؛ 
وزارت ورزش با همکاری سازمان خصوصی سازی 
و ســازمان بورس باید نســبت بــه فراهم کردن 
زمینه واگذاری دو باشــگاه سرخابی ها اقدام کند، 
اما صورت های مالی دو باشــگاه هنوز ارائه نشده 
اســت. این در حالی است که صورت های مالی که 
باید حسابرسی شده و توسط بازرس قانونی تایید 
شده باشــند؛ برای ارائه در بورس و برای اطلاعات 
مردم ارائه شــود.بیگ زاده با بیــان اینکه حضور 
هر شــرکت در بورس ضوابط خاص خود را دارد، 
گفت: مهمترین نکته شــفافیت صورت های مالی 
و اطلاعات شــرکت است که باید برای سهامداران 
ارائه شــود. همچنین یکی از این باشگاه ها یعنی 
باشــگاه اســتقلال باید از حالت شرکت سهامی 
خاص به شــرکت ســهامی عام تبدیل شود، اما 
باشــگاه پرسپولیس هم اکنون سهامی عام است و 

ساختار حقوقی سهامی عام دارد.
به گفته وی صورت های مالی شــفاف و حسابرسی 
شده و دارای بندهای حسابرسی که تعیین تکلیف 
شود؛ میزان دارایی ها، بدهی و ارزش برند دو باشگاه 
باید به صورت شفاف مشخص شده و در گزارش های 

حسابرسی شده و با حضور بازرس قانونی ارائه شود.
مدیر بازار اولیه سازمان بورس واوراق بهادار در مورد 
ارزشگذاری برند دو باشگاه سرخابی گفت: این کار 
باید از طریق ســازمان خصوصی سازی و به وسیله 
کارشناسان رسمی دادگستری انجام شود. در واقع 

باید برند این دو باشگاه ارزشگذاری شوند.
به گفتــه بیگ زاده در حال حاضر صورت های مالی 
دو باشــگاه سرخابی مشخص نیســت و از طرفی 
سرمایه شــرکت ها پایین است و در حد یک تا 1۰ 
میلیون تومان سرمایه اسمی است که برای واگذار 
شــدن باید سرمایه دو باشگاه افزایش پیدا کند که 
باید هیات مدیره این دو باشگاه در این زمینه اقدام 
کنند.مدیر بازار اولیه ســازمان بورس واوراق بهادار 
در مورد اینکه در صورت تصویب صورت های مالی 
حسابرسی شده دو باشگاه از طریق کدام بازار عرضه 
می شــوند، گفت: در قانون بودجه تاکید شده است 
کــه از طریق بازار فرابورس عرضه شــوند و وزارت 
ورزش در این زمینه مکلف اســت که دو باشگاه را 
از طریق فرابورس عرضه کنند.لازم به ذکر اســت 
دو شــرکت فرهنگی - ورزشی فوتبالی استقلال و 
پرسپولیس مشمول ماده 141 قانون تجارت یعنی 
شرکت هایی هســتند که دارای زیان انباشته بیش 
از ســرمایه خود هســتند و باید این مشکل برای 
باشــگاه ها رفع شــود و برند آن دو به شکل شفاف 
قیمت گذاری شــود تا بتوان از طریق فرابورس به 

مردم و هواداران ارائه شود.

 دو شرط واگذاری سهام
پرسپولیس و استقلال در فرابورس
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مدیرعامل شــرکت اطلاع رســانی و خدمات 
بورس از برگزاری سیزدهمین نمایشگاه بورس، 
بانک و بیمه در هفته اول اردیبهشت ماه سال 
آینده خبــر داد و گفت: برنامه ریزی های لازم 
برای برگــزاری فاینکس 2۰2۰ از تابســتان 
ســالجاری آغاز شده اســت. بر همین اساس 
ســیزدهمین نمایشــگاه بین المللی بورس، 
بانــک و بیمه )فاینکــس 2۰2( اول تا چهارم 
اردیبهشت ماه سال 99 و پیش از ماه مبارک 
رمضان در محل دائمی نمایشــگاه بین المللی 

تهران برگزار می شود.
یاســر فلاح مدیرعامل شرکت اطلاع رسانی و 
خدمات بورس در این خصوص گفت: فاینکس 
یکی از مهمترین ابزارهــای معرفی بازارهای 
مالی از جمله بازار ســرمایه بــه آحاد جامعه 
است. 12 دوره برگزاری فاینکس؛ مسیری بود 
تا ارکان و نهادهای مالی ارتباطات گسترده ای 

با مردم و جامعه مخاطبان خود برقرار کنند.
مدیرعامل شــرکت اطلاع رســانی و خدمات 
بورس در ادامه افزود: ما به دنبال فایننشــیال 
اینکلوژن )شمولیت مالی( در کشور هستیم و 

باید ادبیات بورس را توسعه دهیم. 
در همین راســتا برگزاری نمایشــگاه بورس، 
بانــک و بیمه یکی از مهمتریــن ابزارها برای 
تحقق این امر به شمار می رود. فرهنگ سازی 
عمومی، فراهم کردن بستر هموارتر همکاری و 
تعامل فعالان بازار پول، بیمه و سرمایه کشور و 
همچنین افزایش مناسبات اقتصادی در قالب 
شــبکه های ارتباطی؛ از اهداف برگزاری این 
نمایشگاه است و بازتعریف نقش بازار سرمایه 
در اقتصاد ملی کشور یکی از کارویژه های این 

رویداد مهم اقتصادی به شمار می رود.
رئیس ســتاد برگزاری سیزدهمین نمایشگاه 
بــورس، بانک و بیمه با بیــان اینکه فاینکس 
فرصتی اســت تا نهادهای مالی، سهامداران و 
عموم مردم ارتباط دو ســویه چهره به چهره 
را تجربــه کنند، افزود: طی ســال  های اخیر 
نمایشگاه بین المللی بورس، بانک و بیمه نقش 
مهمی در فرهنگ اقتصادی کشور ایفا کرده و  
با اتکاء به حضور پر شور مشارکت کنندگان و 
بازدیدکنندگان؛ روند رو به رشــدی را تجربه 

کرده است.
وی تاکید کرد: ســال 98 ما شــاهد یکی از 
بهترین دوره های فاینکس بودیم و این رویداد 
با استقبال بی ســابقه ای همراه شد. به اذعان 
شرکت سهامی نمایشگاه ها و شرکت پیمانکار؛ 
فاینکــس دوازدهــم یکی از نمایشــگاه های 

پر بار در کشــور بود و روزانــه 1۰ هزار نفر از 
دوازدهمین نمایشــگاه بــورس، بانک و بیمه 
بازدید کردند که این میزان اســتقبال از یک 

نمایشگاه مالی کم نظیر بود.
فلاح بــه برنامه هــای پیش بینی شــده در 
فاینکس2۰2۰ اشــاره کرد و گفت: شــرکت 
اطلاع رسانی و خدمات بورس همواره به دنبال 
افزایش سواد مالی عموم مردم است و از سوی 
ارکان این شرکت برنامه های متعددی با محور 
فرهنگ ســازی و آموزش اجرایی می شود. در 
همین راستا نمایشــگاه بورس، بانک و بیمه 
یک رویداد خدمت محور با هدف انتقال دانش 

مالی است.
 بنابرایــن برگــزاری کارگاه هــا و دوره های 
آموزشی مهمترین ویژگی این رویداد است. بر 
همین اساس شرکت اطلاع  رسانی بورس نیز 
سعی می کند با کارگاه ها و دوره های آموزشی 
پیش بینی شده؛ ادبیات و مفاهیم بورسی را در 
کشور بسط دهد. در نتیجه با برنامه ریزی انجام 
شــده قطعا مخاطبان این نمایشگاه با الفبای 
بورس آشــنا شده و با دارایی علمی و دانش از 

فاینکس 2۰2۰ خارج می شوند.
رئیس ســتاد برگزاری سیزدهمین نمایشگاه 
بورس، بانک و بیمه با بیان اینکه فاینکس امروز 
یک برند و جزء سه نمایشگاه مالی بزرگ جهان 
به شــمار می رود، افزود: فاینکس چه از لحاظ 
کیفی و چه از لحاظ کمی نســبت به گذشته 
توسعه چشــمگیری را تجربه کرده است؛ به 

گونه ای که سال گذشته خانم اسِتوروِا رئیس 
انجمن بین المللــی روابط عمومی از فاینکس 
دوازدهم  به عنوان بزرگترین نمایشــگاه مالی 

یاد کرد.
فلاح ادامــه داد: در فاینکس 2۰2۰ شــاهد 
چهره هــای بین المللی اثرگــذاری خواهیم 
بود و برنامه های خاصــی در حوزه بین الملل 
پیش بینی شده است. علیرغم شرایط خاصی 
که در آن هســتیم و تحریم هــای ظالمانه ای 
که از ســوی غرب علیه ایران اســلامی وضع 
شــده است؛ برنامه مدون و خاصی را در حوزه 
بین الملل اجــرا می کنیم. همچنین ما در این 
دوره تلاش می کنیم برای ارتقاء کارکرد برنامه 
و افزایــش بهره  مندی مشــارکت کنندگان و 
بازدیدکنندگان؛ بســتری هدفمند و کارآمد 
بــرای تعامــل، ارتبــاط و مذاکــره در قالب 

شبکههای ارتباطی ایجاد کنیم.
مدیرعامل شــرکت اطلاع رســانی و خدمات 
بورس در ادامه افزود: نمایشــگاه ســیزدهم؛ 
کلاس درس بــزرگ دانــش مالی اســت. در 
این رویــداد دوره های آموزشــی متعددی با 
موضوع مبانی و اصول مقدماتی سرمایه گذاری 
برگزار می شود. علاوه بر آن نهادهای مالی نیز 
دوره  های آموزشــی تخصصی را در نمایشگاه 

بورس، بانک و بیمه برگزار می  کنند.
رئیس ســتاد برگزاری سیزدهمین نمایشگاه 
بــورس، بانــک و بیمــه ضمن بیــان اینکه 
امیدواریم صنعت بانکی کشــور به عنوان بال 

مدیرعامل شرکت اطلاع رسانی و خدمات بورس عنوان کرد:

فاینکس 2020؛ کلاس درس دانش مالی
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مهم تامین مالی و شرکت های بیمه به 
عنوان ضلع مهم اقتصاد حضور پر رنگی 
در این رویداد داشته باشند، ادامه داد: ما 
معتقدیم بازار سرمایه، بازار بیمه و بازار 
پول در کنار هم عامــل پویایی اقتصاد 

ملی هستند.
فــلاح افــزود: بــا توجــه بــه نــگاه 
سیاستگذاران اقتصادی و مدیران  کلان 
و ارشــد اقتصادی به بازار ســرمایه؛ به 
نظر می رســد وظیفه ما در معرفی بازار 
سرمایه سنگین تر شــده است. به ویژه 
دیدار اخیر رهبر معظم انقلاب با فعالان 
اقتصادی و تاکید ایشــان به حمایت از 
تولید و سرمایه گذاری در حوزه تعاونی ها 
و بورس دلگرمی مضاعفی برای فعالان 
اقتصادی اســت و ما نیز باید بر اساس 
رســالت ملی، ارتبــاط نهادهای مالی، 
سرمایه گذاران و عموم مردم با یکدیگر 
را تقویــت کنیم. در اینجــا این نوید را 
می دهیم که فاینکس 2۰2۰ متفاوت تر 
از گذشــته و بــا رویدادهــای ویژه و 

برنامه های جدیدی برگزار خواهد شد.
وی در ادامه به پروژه شرکت اطلاع رسانی 
بورس تحت عنوان فرهنگ سازی شهر به 
شهر اشاره کرد و افزود: ما آمادگی داریم 
یک غرفه را به پروژه فرهنگ سازی شهر 
به شــهر اختصاص دهیم. در این غرفه 
یک میز و استند به هر استان اختصاص 
دارد و فعالان بورســی در نقاط مختلف 
کشور می توانند با واحد فرهنگ سازی 
و آموزش شرکت اطلاع رسانی و خدمات 
بورس ارتباط برقرار کنند و در  فاینکس 
2۰2۰ حضــور داشــته باشــند. غرفه 
فرهنگ سازی شــهر به شهر یعنی یک 
ایران بورسی در بزرگترین رویداد مالی 
و فعالان اقتصادی در سراســر کشــور 
می توانند متقاضی حضــور در پاویون 

ایران باشند.
مدیرعامــل شــرکت اطلاع رســانی و 
خدمات بورس ضمن بیان اینکه رویکرد 
اصلی این نمایشــگاه توســعه فرهنگ 
سرمایه گذاری در دارایی های مالی است؛ 
به همه شرکت های فعال در صنعت مالی 
پیشــنهاد کرد که از ایــن فرصت چهار 
روزه برای تعامل بیشــتر با مخاطبان و 
مشتریان خود بهره برداری کنند و ادامه 
داد: اولین نشست بزرگ فعالان اقتصادی 
در سال 99؛ نمایشــگاه بورس، بانک و 
بیمه است و امیدواریم همچون سالیان 
گذشته مورد استقبال قرار گیرد و مردم  
در کنار  ســهامداران، ســرمایه گذاران، 
ســپرده گذاران و بیمه گــذاران در این 

نمایشگاه حاضر شوند.

بازار ســهام از اول پاییز 96 تاکنون به طور میانگین 
رشــد حدود 3.5 برابری داشــته که در مقایســه با 
بازارهای رقیب همچون مســکن، طــلا، اتومبیل و 

سپرده بانکی رضایت بخش و مناسب بوده است.
ولی  نادی قمی مدیرعامل تامین سرمایه نوین با بیان 
این مطلب گفت: طبیعتا اگر عامل نقدشوندگی بالای 
این بازار و شفافیت آن را با دیگر بازارها مقایسه کنیم؛ 
این حــس رضایت افزایش خواهد یافــت.وی افزود: 
اگرچه رونق بازار ســهام در ایــران عمدتا در نتیجه 
تکانه هــای اقتصادی ناشــی از ورود یا حذف جریان 
درآمدهای نفتی رخ می دهد؛ با این حال گسترش این 
بازار در بین عموم مردم و توســعه ابزارها و نهادهای 
مالی جدید آن از روند رو به رشد بازار سرمایه حکایت 
دارد.این کارشناس بازار سرمایه اظهارداشت: البته طی 
ماه های اخیر تورم حاد شرایط ناپایداری را در اقتصاد 
کشــور حاکم کرده که توجه فعالان بازار سهام را به 
عوامل بنیادی حرکت دهنده بازار سهام و ریسک های 
سیاســی و اقتصادی پیش روی کشــور کاهش داده 
اســت.وی با بیان اینکه یکی از ایــن عوامل بنیادی 
قدرت سودآوری شرکت هاســت که در گزارش های 
فصلی و ماهانه شرکت ها منعکس شده است، توضیح 
داد: بر اســاس گزارش عملکرد فصل بهار و تابستان 
شرکت ها؛ ســود شرکت های سودده طی 6 ماهه اول 
ســالجاری با رشد 6۰ درصدی نسبت به مدت مشابه 
سال قبل به رقم 832 هزار میلیارد ریال رسیده است.

مدیرعامل تامین ســرمایه نوین یادآورشــد: مقایسه 
عملکرد تابستان ســالجاری با عملکرد فصل بهار نیز 
حکایت از رشــد 17.5درصدی ســود شرکت ها دارد 
.نادی قمی افزود: اگرچه آهنگ رشــد سود شرکت ها 

نسبت به فصل های گذشته کندتر شده است، اما اعداد 
و ارقام مربوط به گزارش مهرماه شرکت ها حکایت از 
تداوم رشد فصلی درآمد و ســود شرکت ها دارد.این 
کارشناس بازار ســرمایه خاطرنشان کرد: با توجه به 
آهنگ رشد درآمد شرکت ها برآورد می شود که سود 
ناشی از عملکرد شــرکت ها در سال 98 به رقم بیش 
از 2۰۰۰ هزار میلیارد ریال برسد؛ لذا با این رقم سود 
بازار سهام در شــرایط فعلی ارزش قابل دفاعی دارد.
وی گفت: البته اگرچه ریسک های پیش روی بازار در 
قالب ناآرامی ها در عراق و لبنان، اخطار مجدد و ظاهرا 
نهایــی گروه ویژه اقدام مالی )FATF( به ایران، کاهش 
قیمــت برخی از موادخــام در بازارهای جهانی، افت 
شــدید صادرات نفت، افزایش کسری بودجه دولت و 
تامین مالی از بازار سرمایه در قالب انتشار اوراق بدهی 
وزن کافی برای تغییر نظر فعالان بازار سهام و گرایش 
به بدبینی را ندارند، اما تجربه نشان داده است عواملی 
که وزن زیــادی در تصمیم گیری ندارند؛ در برخی از 

شرایط نقش جدی در تغییر روند بازار دارند.
مدیرعامل تامین ســرمایه نوین توضیــح داد: به هر 
حال در حال حاضر قدرت ســودآوری و جریان های 
نقدی شــرکت ها وابســتگی بالایی به عوامل بیرونی 
نظیر قیمت مواد خــام در بازارهای جهانی و نرخ ارز 
پیدا کرده اســت و عوامل پایــداری و موفقیت درون 
سازمانی شرکت ها نظیر بهره وری، جذب تکنولوژی، 
کاهش بهای تمام  شــده محصول، توسعه بازار فروش 
محصــولات و قدرت مدیریتی چنــدان در موفقیت 
شرکت ها نقش ندارد.به گفته نادی قمی این موضوع 
فی النفسه برای بازار سهام ریسک محسوب می شود 

که باید به مرور برای آن تدبیری اندیشید.

مدیرعامل تامین سرمایه نوین:

 بازار سهام در شرایط فعلی
 ارزش قابل دفاعی دارد
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مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران:

 ظرفیت ذوب مس کشور تا پایان سال
 به ۴00 هزار تن می رسد

مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران گفت: 
شــرکت مس خرسند اســت که تا پایان سال 
98 ظرفیت ذوب مس کشــور به 4۰۰ هزار تن 

می رسد و این یک اتفاق بسیار مبارک است.
دکتر اردشیر سعدمحمدی مدیرعامل شرکت 
ملی صنایع مس ایران با اشاره به سرمایه گذاری 
این شــرکت در بخش اکتشاف گفت: در حال 
حاضر ذخایر معدنی ســونگون بــه بیش از 1 
میلیارد تن افزایش یافته و ذخایر معدنی معدن 
مس   میدوک نیز بــه بیش از 5۰۰ میلیون تن  

افزایش یافته است.
وی با بیان اینکه برنامه های توســعه ای شرکت 
مس در یک مســیر مثبت و رو به رشد طراحی 
شــده است، گفت: انشاالله برای سال 99 شاهد 
افتتاح کارخانه کنسانتره 15۰ هزار تنی دره آلو 
هستیم. همچنین قرار است با توجه به افزایش 
ذخیره یــک کارخانه 15۰ هــزار تنی نیز در 

میدوک ایجاد شود.
مدیرعامل شــرکت ملی صنایع مس با اشاره 
به راه اندازی کارخانــه 15۰ هزار تنی دره زار تا 
ســال 14۰۰ افزود: در ســونگون هم عملیات 

خاکبــرداری  و احداث کارخانه 15۰ هزار تنی 
شروع شده است.

دکتر سعدمحمدی ادامه داد: از منظر سودآوری 
هر کدام از کارخانه های 15۰ هزار تنی در سال 
حــدود 13۰۰ تا 15۰۰ میلیارد تومان گردش 
مالی خواهند داشت که ارزش سودآوری بالایی 

دارد.
دکتــر ســعدمحمدی گفت: در حــال حاضر 
28۰ هزار تن ظرفیــت ذوب در مجتمع مس 
سرچشمه اســت و با افزایش ظرفیت ذوب در 
خاتون آبــاد از 8۰ هزار تن بــه 12۰ هزار تن تا 
حدود 2 مــاه آینده ظرفیت ذوب در اســتان 

کرمان به 4۰۰ هزار تن می رسد.
وی بــا اعلام این خبر که هــم در معدن مس 
میــدوک و هــم در معــدن مس ســونگون 
فعالیت های اکتشــافی خوبی صــورت گرفته 
است، اظهارداشت:  در حال حاضر ذخایر معدن 
مس سونگون به بیش از یک میلیارد تن افزایش 
یافته و ذخایر مس قطعی کل کشــور به  34.5 
میلیون تن مس محتوی رســیده اســت که با 
این میزان ذخیره در رتبه هشــتم کشورهای 

دارنده ذخایر مس جهان هســتیم. امید است 
با فعالیت های اکتشــافی خوبی که انجام شده 

است؛ به رتبه 7 برسیم.
مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران بیان 
کرد: در بحث مالی نیز شفاف ســازی سیستم 
مالــی به  صــورت هوشــمند در دســتور کار 
قرار گرفته اســت. انشاالله تا ســال آینده تمام 
مجتمع  های مس به صورت آنلاین و هوشمند 
در حوزه کاهش قیمت تمام  شده رصد خواهند 
شد که این یک اتفاق تازه و مهم در شرکت ملی 

صنایع مس است.
وی بــا تاکید بر اینکه بــه دنبال نزدیک کردن 
سطح علمی شرکت مس با دانش های روز دنیا 
هستیم، گفت: شرکت مس در بحث استارتاپ ها 
همایشــی در حوزه ایمنــی در مجتمع مس 
سرچشمه برگزار کرد که در نتیجه این همایش 
به دنبال پیاده سازی و عملیاتی  کردن  1۰ مقاله 

روز دنیا در حوزه ایمنی هستیم.
دکتر سعدمحمدی با اشاره به برگزاری ششمین 
کنفرانــس و نمایشــگاه بین المللــی معدن و 
صنایع معدنی آیمارک اســترالیا گفت: بیش از 
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55 کشــور دنیا در این نمایشگاه حضور فعال 
داشتند و سخنرانی ها شامل دو محور افزایش 
ایمنــی و ســرعت در عملیــات معدنکاری و 
صنایع  معدنی بود.وی در خصوص حضور صنایع 
بــزرگ معدنی ایران در ایــن کنفرانس گفت: 
حضور صنایع معدنی ایران در این نمایشــگاه 
که اکثر شــرکت های بزرگ معدنی دنیا در آن 
حضور دارند؛ فرصت خوبی برای شناســاندن 
توانمندی های معدنی ایران به دنیا محســوب 
می شود. همچنین این حضور یک رابطه خوب 
و برد – برد برای آشــنایی با دانش و تجهیزات 
روز معدنی دنیا برای صنایع معدنی کشور است.
وی افزود: عملیات های معدنی در دنیا به صورت 
کاملا هوشــمند در حال انجام اســت. در این 
شرایط نیازمند این هستیم که تفکراتمان را در 
بخش معــدن با هدف افزایش ایمنی و افزایش 
ســرعت معدنکاری به دانش روز دنیا نزدیک تر 
کنیم.دکتر سعدمحمدی اظهارداشت: امیدوارم 
حضور در این نمایشــگاه شــرایط بهتری را به 
لحــاظ بهره وری و کاهــش هزینه ها و افزایش 
راندمان تولید برای صنایع معدنی کشور به  ویژه 

صنعت مس به همراه داشته باشد.
وی درباره کیفیت برگزاری این دوره از نمایشگاه 
آیمارک گفت: خوشــبختانه نمایشگاه امسال 
نســبت به دو سال پیش هم به لحاظ وسعت و 
هم به لحاظ افزایش تعداد کارگاه های آموزشی 

رشد کرده است.
به گفته مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس یکی 
از نکات مهم و بارز نمایشــگاه آیمارک حضور 
شرکت های بزرگ و بین المللی معدنکاری است 
که سیستم ها و ابزارهای هوشمند را در بخش 
معدن به نمایش گذاشته اند. در واقع این جنبه 
از معدنکاری را در این دوره از نمایشگاه می توان 

به  وضوح احساس کرد.
دکتر ســعدمحمدی با بیان اینکــه دو نکته را 
می توان در خصوص نمایشگاه امسال آیمارک 
مطرح کرد، افزود: نکته نخســت بحث افزایش 
ایمنی اســت که تقریباً در دســتور کار تمام 

سیســتم های معدنکاری قرار گرفته اســت. 
دوم توجه به  سرعت بخشــیدن در انجام امور 
معدنکاری از طریق هوشمندســازی است که 
بحث اقتصــادی و افزایش بهره وری را به دنبال 
دارد.مدیرعامل شــرکت مس با تأکید بر اینکه 
این دو شــاخص در نمایشــگاه امســال قابل 
 رؤیت و تحلیل اســت، اظهار داشــت: از جمله 
سیستم های هوشــمند به نمایش درآمده در 
این نمایشگاه؛ سیستم های ماهواره ای کنترل 
معادن، ماشین  هایی با جی پی اس های دیجیتال 
و سیستم های هلی برد است که امکان ارزیابی 
شــرایط کیفی بلوک های معــدن را بعد از هر 

انفجار دارند.
وی افــزود: در مجمــوع و با توجــه به رویکرد 
شرکت های بزرگ معدنکاری در حوزه افزایش 
ایمنــی و هوشمندســازی امــور معدنکاری؛ 
صنایع معدنی ایران باید این رویکرد را با قدرت 
دنبال کند تا شاهد افزایش بهره وری و کاهش 

هزینه های تولید در این بخش باشیم.
دکتر سعدمحمدی با تأکید بر اینکه فعالیت های 
علمی باید به افزایش ایمنی و کاهش هزینه ها 
منجر شود، گفت: این نکته ای است که امروزه 
در پذیرش مقالات ISI  به  شدت لحاظ می شود.

مدیرعامل شــرکت ملی صنایع مــس ایران 
همچنین اظهارداشــت: پرورش نیروی انسانی 
ماهر از جمله برنامه های جدی در دنیاســت. 
امیدوارم که کشور ما در همایش های بین المللی 

دنیا حضور فعالی داشته باشد.
وی در ادامه با اشــاره به ساخت داخل بیش از 
95 درصدی قطعات لاستیکی و نسوز کوره  ها 
درباره وضعیت ســاخت داخل ســایر قطعات 
در شــرکت مس گفت: در حال حاضر بیش از 
85 درصد قطعات مکانیکی و ریخته گری، 75 
درصد قطعات برقی خطوط تولید و 65 درصد 
قطعات ابزار دقیق خطوط تولید در صنعت مس 

بومی سازی شده است.
دکتر سعدمحمدی با بیان اینکه شرکت مس 
همکاری خوبی با شرکت  های سازنده داخلی در 

خصوص بومی سازی قطعات نسوز دارد، گفت: 
ما سیســتم های تولیدکننده نسوز را بر اساس 
کیفیت شناسایی کردیم و بر اساس این موضوع 
همکاری با آنها را در دستور کار خود قرار دادیم.
مدیرعامل شرکت مس با تأکید بر اینکه تمایل 
این شــرکت همکاری بیشــتر با شرکت های 
داخلی در حوزه صنعت دیرگداز اســت، گفت: 
بررســی میزان خرید مواد نسوز خارجی طی 
شش  ماهه نخست 98 در مقایسه با شش  ماهه 
سال گذشته نشاندهنده کاهش خرید آجر نسوز 
از شرکت های خارجی است؛ به  طوری  که میزان 
خرید آجر مورد نیاز شــرکت مس از 27 هزار 

عدد  به 5 هزار عدد کاهش یافته است.
وی ادامــه داد: طی 6 ماهه ســالجاری میزان 
مصرف ما 1۰2هزار و 7۰۰ عدد  آجر نســوز و 
بیش از  5یلیون کیلوگرم جرم  نسوز بوده است.

دکتر سعدمحمدی گفت: ما فقط 5 درصد از نیاز 
خــود را از خارج تهیه کردیم که اگر آنها هم در 
داخل تولید شوند؛ از داخل خریداری می کنیم.

بــه گفته مدیرعامل شــرکت مــس کیفیت 
آجرهــای مورد نیاز و موقعیــت قرارگیری در 
کوره، تکنولوژی ساخت و عدم وجود تجهیزات 
مورد نیاز برای ســاخت این آجرها از مهمترین 
دلایل عدم ساخت 5 درصد نسوزهای مورد نیاز 
کوره هاست که امیدواریم با در اختیار گذاشتن 
اطلاعات کامل و فنی این مواد در اختیار صنعت 
دیرگداز از ســال آینده شاهد بومی  شدن بقیه 

مواد باقیمانده باشیم.
وی با تأکید بر اینکه کاهــش زمان در فرایند 
تهیه قطعات به معنای سودآوری و ارزش افزوده 
بیشتر است، خطاب به دست اندرکاران صنعت 
دیرگداز گفت: توجه به زمان تحویل مواد نسوز 
بســیار مهم است و باید سر موعد آن را تحویل 
دهیــد . از این  رو از ســال آینده اطلاعات زمان 
مصرف مواد نسوز در اختیار تولیدکنندگان قرار 
می گیرد تا از سوی تولیدکنندگان برنامه ریزی 
دقیقی برای تولید و تحویل مصارف شرکت مس 

صورت گیرد.
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معصومه صالحي

اخیرا مهندس مقیمی مدیرعامل گروه صنعتی 
ایران خودرو در خصوص روند رایزنی براي تامین 
نقدینگی مورد نیاز صنعت خودروســازی کشور 
گفت: »بخشی از نقدینگی مورد نیاز این صنعت 
از طریق ســرفصل های درآمدی مانند تکمیل و 
تحویــل خودروهای ناقص تامین می شــود، اما 
رایزنی هایی بــرای این موضوع انجام داده ایم که 
تا چند روز آینده خبرهای خوشی در این زمینه 

اعلام خواهد شد.«
با توجه به مشــکلات موجود در صنایع کشور و 
اینکه بســیاری از صنایع به دلیل عدم نقدینگی 
لازم برای ادامه فعالیت و طرح های توسعه خود با 
چالش های گوناگونی مواجه هستند؛ مدتی است 
بحث تامین مالی از طریق بازار سرمایه به یکی از 
کلیدی ترین و مهمترین نکات در خصوص حل 
مشکلات موجود در صنایع مختلف تبدیل شده 
است. در همین راستا صنعت خودروسازی کشور 
نیز از این موضوع مهم غافل نبوده و درصدد حل 
مشــکلات مالی و نبود نقدینگی موجود در این 
صنعت از طریق تامین مالی توسط بازار سرمایه 
است. به همین بهانه به سراغ دو تن از کارشناسان 
این بخش رفته و نظراتشــان را در این خصوص 

جویا شده ایم که در ادامه با هم می  خوانیم:
امیر حســن کاکایی عضو هیات علمی دانشکده 

مهندســی خودرو دانشگاه علم وصنعت ایران در 
پاسخ به این سوال که تا چه میزان خودروسازان 
داخلی برای تامین نقدینگی شرکت های خود از 
بازار سرمایه استفاده کرده اند؛ گفت: خودروسازان 
در استفاده از بازار سرمایه کمترین بهره برداری را 
انجام داده اند که علت آن را می توان ساختارهای 

مالی موجود در صنعت خودروسازی بیان کرد. 
ایــن کارشــناس خــودرو در ادامه بــه یکی از 
فرآیندهای موجود در تامین مالی خودروســازان 
پرداخــت و گفت: مســیر دیگری کــه در این 
خصوص مورد اســتفاده قرار گرفته؛ می توان به 
تسهیلات بانکی اشــاره کرد که به طور متداول 
انجام شــده اســت. این در حالی است که اکثر 
شرکت های خودروســاز خود در بورس تعریف 
شده اند و تا جایی که بنده مطلع هستم؛ مکانیزم 
اصلی آنها در بورس نیست که خود این قضیه نیز 
باعث به وجود آمدن مشکلاتی می شود که ما از 

آن به عنوان سرمایه سرگردان یاد می کنیم.
کاکایی سرمایه گذاری مردم به صورت مستقیم 
را پتانســیل خوب ایران ارزیابی کــرد و افزود: 
پیش  خرید خودرو به صورت مســتقیم توســط 
مشــتری، مکانیزم  فعال موجود در ایران  است؛ 
بنابراین اگر دقت شود، متوجه خواهیم شد اکثر 
مبالغ در خارج از بورس در گردش است. این در 

حالی است که بازار سرمایه هم وجود دارد؛ لذا اگر 
کارها در قالب بورس هدایت و حرکت کرده بود، 

شرایط مطلوب تری حاکم بود.
 وی در ادامــه افزود: البته ممکن اســت در ابتدا 
این امر برای خودروســازان سود زیادی نداشته 
باشــد، اما سبب می شــود کمتر شاهد نوسانات 
شدید قیمت در این حوزه باشیم. در همین راستا 
شرکت های خودروسازی بسیار متضرر هستند و 
باید بر روی فناوری ها سرمایه گذاری و این مسائل 
باید به صورت پروژه در بورس عرضه شود تا از این 
طریق  جذب پول را داشته باشیم و از سرمایه های 

سرگردان در بخش مولد استفاده شود.
کاکایی در پاســخ به اینکه چرا خودروســازان 
برای تامین مالی مورد نیاز خود از بازار سرمایه 
استفاده نمی کنند و این خلا از بازار سرمایه نشات 
می گیرد یا از سمت خودروسازان، گفت: از نظر 
بنده در همان ابتدای کار نباید چنین مجوزهایی 
به خودروسازان داده می شد. خودروسازان دارای 
ارزان ترین و کمترین منابع مالی هستند؛ این در 
حالی است که بازار سرمایه دارای چهارچوب و 
ضوابط مشخصی است و به نظر می رسد هزینه 
مالــی این کار از روش موجود بیشــتر اســت. 
بنابراین این وضعیت برای خودروســازان دارای 

مطلوبیت نیست.

 بررسی نقش بازار سرمایه
 در تامین مالی صنعت خودرو  

کوثر تقوی
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سایپا نیست که از منشا دولتی برخوردارند؛ بلکه 
بقیه خودروســازان نیز به همین شکل هستند، 
اضافه کرد: به نظر می رســد بــورس هم برای 
ســرمایه گذاران بزرگ که نیاز به سرمایه دارند 
و هم برای ســرمایه داران خرد که تعداد زیادی 

هستند؛ جذابیت لازم را ندارد. 
این کارشناس خودرو با بیان اینکه طی سالیان 
اخیر ســرمایه گذاری در بورس باعث زیان بوده 
است، گفت: در شرکت های سهامی ممکن است 
ســهام بالا رود، اما ممکن اســت در چند سال 
متوالی برای این شــرکت ها ســودی را بدنبال 
نداشته باشــد که این جریان نشان از ضعف کار 
است.وی در ادامه افزود: یکی از دلایل عدم تمایل 
خودروسازان برای ورود به بورس این است که در 
یــک چهارچوب و تعهدات قرار می گیرد و چون 
همیشه راه حل های ســاده تری برای آنها وجود 
داشته است؛ به سمتی سوق پیدا می کردند که 
نیازی نباشــد وارد آن چهارچوب شود. در حال 
حاضر به مکانیزهای قانونی نیاز اســت که این 

وضعیت را تشویق کند. 
کاکایی کمبودهای مالی خودروســازان را ناشی 
از  قیمت گذاری دســتوری غلــط دولت عنوان 
کرد و افزود: خودروسازان تاکنون بالای 3۰ هزار 
میلیارد زیان کرده اند و سودی برای مردم نداشته 
است. در حال حاضر دو خودروساز اصلی خودرو 
را بــا زیان تولید می کننــد؛ در نتیجه در بورس 
برای کاری که دارای زیان است؛ سرمایه گذاری 
صــورت نمی پذیرد و متاســفانه ایــن فرآیند 
همچنان ادامه دارد و طبق قوانین کشوری دولت 

باید این خسارت ها را پرداخت کند.
وی تحریم ها را مانعی بر ســر راه نهضت داخلی 
عنوان کرد و این حرکت را نیازمند فناوری و خط 

تولید فناورانه و سرمایه دانست. 
کاکایی مشکلات موجود را چنین ارزیابی کرد و 
گفت: به نظر می رسد باید از مسیر بورس تامین 
مالی شــود. می دانیم این کارها با ریسک زیادی 
همراه است. اینکه چه کسی ضمانت خواهد کرد، 
اینها مسائلی است که باید به آن پاسخ داده شود. 
این مشکلات دارای طبقاتی است و زنجیروار به 

یکدیگر متصل هستند. 
کاکایی برای تغییر این وضعیت خاطرنشان کرد: 
باید مســئولان هم از لحاظ نظام دولتی و هم از 
نظر نظام خصوصی با توجه به تمهیداتی دست 
به یکســری ریسک ها بزنند. ما باید تلاش کنیم 
که جامعه به ســمت یک جامعــه  مدرن پیش 
رود و در این راســتا اقتصاد هم مدرن شود. در 
اینجا باید بگویم راهکاری که برای بحث مالیات 
و شفاف ســازی ها انجام شــود؛ باعث توســعه 

نظام های بورسی می شود. 

سید مصطفی صفاری  مدیرعامل و نائب رئیس 
هیات مدیره ســرمایه ایرانیان نیز در پاســخ به 
این ســوال که چرا خودروســازان برای تامین 
نقدینگی مورد نیاز خود از بازار سرمایه استفاده 
نمی کنند؛ گفت: شاید صنعت خودرو بزرگترین 
صنعت داخلی است که بیشترین اعتبارات را در 
اختیــار دارد و بالاترین کالای مصرفی از لحاظ 
ارزش را تولیــد  می کند. در همین راســتا چند 
راهکار به منظــور تامین نقدینگی بر ســر راه 
خودروســازان وجود دارد؛ یکی فروش و تبدیل 
سرمایه گذاری های نامولد که در مجموعه وجود 
دارد. به طــور مثال 34 درصد از ســهام بانک 
پارســیان متعلق به مجموعه ایران خودرو است 
که اگر به فروش برسد؛ یک درآمد خوبی کسب 

خواهد کرد. 
وی ادامه داد: برای افزایش ســرمایه ها معمولا 
شرکت های زیرمجموعه را وارد بورس کرده اند، 
اما به دلیل اینکه صنعت زیان ده است؛ به همین 
دلیــل شــرکت های زیرمجموعه هــم زیان ده 
هستند .در نتیجه یکی از روش های تامین مالی 
ورود محصولات خودروســازان از طریق بورس 
کالا به بازار ســرمایه اســت. به این صورت که 
خودروساز یکی از مدل  های پرفروش خود را به 
عنوان شــاخص وارد بورس می کند و هر روز در 
بورس کالا قیمت گذاری می شود و بر اساس آن 

سلف موازی تعریف می کند. 
صفــاری در مورد ســلف مــوازی توضیح داد و 
گفــت: اوراق را با یک ســودی در اختیار مردم 
قرار می دهند و به این ترتیب هر کسی می تواند 
در سررســید خودرو بخرد و به قیمت روز با یک 
تخفیفی که معمولا ســود آن اوراق است؛ اقدام 
به خرید کند و یا می توانــد آن اوراق را به خود 
شرکت بفروشد و عملا  شرکت فقط عدد تامین 
مالی  را می دهد که این روش مرسوم در اقتصاد 

دنیاست.
وی در ادامه ابراز داشــت: در صورت استفاده از 
این روش دلال بازی در این بازار بســیار کم و به 
طبع آن قیمت ها بســیار شفاف می شود. به نظر 
می رسد هنوز خودروسازان از این بخش به خوبی 
بهــره لازم را نبرده اند؛ چراکه صنعت خودرو ما 
بزرگتریــن اعتبــارات را دارد و بالاترین کالای 

مصرفی را از لحاظ ارزش تولید را می کند.
این کارشــناس بورس مشکلات صنعت خودرو 
را ناشــی از انحصاری بــودن دانســت و افزود: 
قیمتی که خودروســاز درب کارخانه می دهد با 
مصرف کننده متفاوت است. در صورت استفاده 
از روش پیشنهادی قیمت ها در بورس کالا کشف 
می شود و در واقع یک ابزار مالی است که دنیا از 
آن استفاده می کند. به نظر می رسد فسادی که 
در سیستم توزیع وجود دارد؛ باعث بروز چنین 

مشکلاتی شده اســت؛ در غیر این صورت خود 
خودروسازان مشکلی ندارند. در هیچ جای دنیا 
اینگونه نیســت که مردم پول بدهند و یک سال 
بعد خودرو به مشــتری تحویل داده شــود و یا 
موقع تحویل یک خودرو دیگر به آنها بدهند. این 
موضــوع در هیچ جای دنیا وجود ندارد که البته 
به خاطر انحصاری بودن و بســته بودن درهای 

واردات است. 
وی در خصوص راهکارهای موجود بر ســر راه 
خودروســازان به خبرنگار ما گفــت: واگذاری 
شــرکت های زیرمجموعه، عرضه محصولات به 
صورت سلف موازی در بورس کالا و فروش اموال 

مازاد غیرمولد از جمله این راهکارهاست.
صفاری در خصوص اینکه چرا از ســوی مدیران 
شــرکت های خودروســاز تمایلی برای تامین 
مالی از طریق بازار ســرمایه وجود ندارد، پاسخ 
داد: حدود 5۰ درصــد از وام هایی که به بخش 
صنعت داده شده؛ در بخش خودرو بوده است. در 
واقع خودروســازان تا زمانی که وام ارزان قیمت 
بانکی می گیرند؛ تمایلی ندارند که از بازار سرمایه 
بهره بگیرند. در نتیجه با پیش  فروش محصولات 
مبلغ خودرو را کامل می  گیرند و سال بعد کالا را 

تحویل می دهند. 
وی نبــود بهره وری مطلــوب در صنعت خودرو 
را ناشــی از سیاســت های اجرایی غلط دانست 
و افزود: هزینه و زیان این صنایع بالا اســت که 
ایــن موضوع بیانگر این مفهوم اســت که هنوز 
خصوصی سازی  در این سیستم صورت نگرفته 
است. شاید از لحاظ مالکیت سهام را دادند، اما از 
لحاظ مدیریت کاملا از پشتوانه و حمایت دولتی 
برخوردارند. این کارشــناس بازار سرمایه گفت: 
تصمیماتی در وزارت صمت گرفته شــده مبنی 
بر اینکه خودروسازان مازاد املاک و دارایی های 
خود را بفروشند، اما تاکنون اقدام جدی در این 

خصوص صورت نگرفته است. 
وی در پاســخ به اینکه آیا مشکل قانونی در این 
زمینه وجود دارد، اظهارکرد: به نظر من مشکل 
قانونــی وجود ندارد؛ فقط حمایــت زیاد دولت 
از این صنعت باعث چنین وضعی شــده است. 
با بررســی صنعت خودرو در می یابیم شاید این 
صنعت مزیت نســبی داشته باشــد، اما مزیت 
مطلق ندارد و این حمایت ها و مدیریت انحصاری 
دولتی باعث شــده که همیشه راحت ترین راه را 
برای تامین ســرمایه که همان بانک ها هستند؛ 

استفاده کنند. 
صفــاری در پایان به دولتمــردان توصیه کرد: 
تجربیات و موفقیت های خودروســازان ســایر 
کشورها را بررسی کنند و بر اساس این تجربیات 
راهکارهایی برای خروج این صنعت از بحران های 

موجود ارائه دهند.
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گروه خودروسازی سایپا طی هفت ماهه 
منتهی به مهرماه سالجاری در مجموع 
توانســت  207 هزار و 19 دستگاه انواع 
خودرو تولید و میزان 224 هزار و 740 

دستگاه خودرو به فروش برساند.
بر اســاس این گزارش در دوره مورد بررسی؛ 
گــروه صنعتــی ســایپا در مجمــوع تعداد 
2۰7هزار و 19دستگاه انواع خودرو در گروه 
پراید، تیبا، سراتو، آریو و چانگان CS35 تولید 

کرده است.
همچنین در دوره مذکــور تعداد کل فروش 
انواع خودرو در این شــرکت به میزان 224 
هزار و 74۰ دســتگاه گزارش شده که درآمد 
حاصل از فروش این تعداد خودرو در شرکت 
سایپا طی مدت مورد بررسی بیش از 74 هزار 

و 377 میلیارد ریال بوده است.
این گزارش حاکی اســت در میان تولیدات 
گروه خودروسازي سایپا طی مدت مذکور در 
حدود 1۰5 هزار و 826 دستگاه خودرو پراید 
تولید و بیش از 118 هزار و 666 دســتگاه به 
فروش رسید که درآمد حاصل از فروش این 
خودرو در این مدت حــدود 31 هزار و 569 
میلیارد ریال بوده است. ضمن  آنکه میانگین 
نرخ فروش این خــودرو حدود 266 میلیون 
و 36 هزار ریال اســت. بر همین اساس این 
خودرو توانســت 51 درصد از کل تولیدات و 
53 درصد از کل تعداد فروش شــرکت سایپا 
را به خود اختصاص دهد که ســهم بیش از 
42 درصــدی از مبلغ ریالی حاصل از فروش 
محصولات شــرکت را از آن خود کرده است.
تیبــا دومین خودروی تولیدی این شــرکت 
اســت که طی دوره مذکور تعداد تولید این 

خــودرو بیــش از 91هزار دســتگاه و تعداد 
فــروش آن حدود 97 هزار و 543 دســتگاه 
بوده که درآمــد حاصل از فروش آن در دوره 
مذکــور 32 هزار و 262 میلیــارد ریال بوده 
اســت. میانگین نرخ فروش خودروی پراید 
در دوره مورد بررســی حدود 33۰ میلیون و 
751هزار ریال بوده اســت.به این ترتیب این 
خودرو توانســت در مدت مذکور 44 درصد 
از کل تعداد تولیــد و 43 درصد از کل تعداد 
فــروش را به خود اختصاص دهد که از لحاظ 
ارزشــی نیز 43 درصد از کل درآمد حاصل 
از فروش شــرکت را شامل می  شود.بر اساس 
گزارشی که سایت کدال بورس تهران منتشر 
کرده اســت؛ طی هفت ماه منتهی به پایان 
مهر ماه تعداد 3 هزار و 63۰ دســتگاه خودرو 
سراتو تولید و تعداد 2 هزار و 428 دستگاه از 
این خودرو به فروش رسید که درآمد حاصل 
از فروش این خودرو در دوره مورد بررســی 
حدود 5 هزار و 57 میلیارد ریال بوده اســت. 
بر همین اساس میانگین نرخ فروش خودرو 
ســراتو در مدت مورد اشاره مبلغ 2 میلیارد و 

83 هزار ریال گزارش شده است.  
به موجب این گزارش خودرو سراتو توانست 
در مــدت فوق الذکر 2 درصد از کل تولیدات 
شــرکت سایپا و 1 درصد از کل تعداد فروش 
محصولات در این شرکت را به خود اختصاص 
دهد و سهم 7 درصدی از مبلغ ریالی حاصل 
از فروش محصولات را در کل شرکت کسب 
کند.بر اساس این گزارش در مدت فوق الذکر 
گروه خودروسازی سایپا توانست حدود 274 
دســتگاه آریو تولید و تعداد 736 دستگاه به 
فروش برساند که درآمد حاصل از فروش این 

خودرو در دوره مورد بررسی 425 هزار و 3۰1 
میلیون ریال بوده و میانگین نرخ فروش این 
مدل خــودرو 577 میلیون و 854 هزار ریال 
گزارش شده اســت.بر اساس این گزارش که 
در ســایت کدال بورس تهران منتشر شده؛ 
خودروی چانگان cs35 نیــز در مدت مورد 
بررســی از وضعیت تولید و فــروش خوبی 

برخوردار بوده است.
این خودرو طی هفت ماهه سالجاری بیش از 
4 هزار و 83 دســتگاه تولید و حدود 3 هزار و 
167دستگاه به فروش رسیده است که درآمد 
حاصل از فروش آن بیــش از 3 هزار و 283 
میلیارد ریال بوده و میانگین نرخ فروش این 
خودرو نیز حــدود 1 میلیارد و 36 میلیون و 
773 هزار ریال شــده اســت. به این ترتیب 
خودرو چانگان توانســت در مدت مذکور 2 
درصــد از کل تعداد تولیــد و 1 درصد از کل 
تعداد فــروش و 4 درصد از کل درآمد ریالی 
حاصل از فروش این گروه خودروســازی را از 

آن خود کند. 
تولید روزانه 2 هزار دستگاه خودرو؛ 

دستاورد سایپا در دوران تحریم 
در همین راســتا گفته می شود با وجود همه 
محدودیت های ناشی از تحریم های ظالمانه؛ 
گروه خودروسازی سایپا توانست با برنامه های 
مدیریت ارشــد خود و تلاش همه کارکنان 
روزانه بیش از 2 هزار دســتگاه خودرو تولید 
کند که این عدد یک دســتاورد در شــرایط 
تحریم محسوب می شود. در واقع تولید بیش 
از 2 هزار دســتگاه خودرو توســط  سایپا در 
روز نشاندهنده بی  اثرشدن تحریم ها علیه این 
گروه صنعتی اســت. از سوی دیگر موفقیت 

 بررسی روند تولیدوفروش محصولات گروه خودروسازی سایپا 
طی هفت ماهه سالجاری؛

سایپا، 207 هزار دستگاه انواع خودرو تولید کرد

معصومه صالحي
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ســایپا در عرصــه تولید نشــاندهنده وجود 
قابلیت های فراوان در این مجموعه است. در 
واقع همه تلاش کارکنان و فعالان شاغل در 
گروه سایپا اســتفاده از ظرفیت های داخلی 
برای بی اثرکردن تحریم ها و محدودیت هاست 
که البته تاکنون نیز موفق به این امر شده اند.
افزایش کیفیت و نوآوري در صنعت 

خودرو راهبرد کنونی سایپا
»دســتاوردهای امروز گروه خودروســازی 
ســایپا بیانگر پیشرفت صنعت خودرو کشور 
با اســتفاده از توان متخصصان داخلی است. 
در واقــع پس از بازگشــت تحریم ها و قطع 
همکاری شــرکای خارجی صنعت خودرو؛ 
نگرانی  هایی درباره آینده این صنعت در کشور 
وجود داشت، اما خوشبختانه با تلاش و همت 
مدیران و کارکنان خودروســازی به  ویژه در 
گروه صنعتی ســایپا ایــن نگرانی ها برطرف 
شــده و آینده این صنعت را می توان تضمین  
شده دانست«.این صحبت سردار طهماسبی 
معاون هماهنگ کننــده نمایندگی ولی فقیه 
در سازمان بســیج مستضعفین در خصوص 
گروه خودروســازی سایپاست. به عقیده وی 
در گروه خودروسازی سایپا جوانان و نخبگان 
تحصیلکرده و خلاق دانشــگاهی مشــغول 
فعالیت هســتند که می تواننــد در صورت 
اعتماد مدیــران و برخــورداری از فرصت و 
فضای لازم؛ همه محدودیت ها را از بین برده 
و جایگاه این گــروه را ارتقاء دهند. به گفته 
وی صنعت خودرو کشور امروز همانند دوران 
دفاع مقــدس باید با شــناخت ظرفیت ها و 
توانمندی های خود؛ ابزار لازم برای پیشرفت 
را به  دست آورده و از تکیه بر بازارها و امکانات 

خارجــی بي نیاز شــود. خوشــبختانه گروه 
خودروسازی سایپا با جایگاه مناسبی که در 
این صنعت دارد؛ می تواند رشد و شکوفایی را 

به  دست جوانان خود رقم بزند.
محصولات جدید سایپا در راهند

گروه خودروســازی ســایپا پس از تغییرات 
مدیریتی و بر اساس رویکردها و راهبردهای 
جدید خود از ابتدای سال 98 طراحی و تولید 
محصولات جدید را در دســتور کار خود قرار 
داده که به  زودی معرفی خواهند شــد. این 
محصــولات کاملًا جدید بــوده و ترکیب یا 
تلفیقی از خودروهای قبلی گروه خودروسازی 

سایپا نخواهند بود.
کاهش چشمگیر تعهدات معوق سایپا 

تیم مدیریتی جدید سایپا در بهمن  ماه گذشته 
در حالی سکان هدایت این گروه خودروسازی 
را به دســت گرفت که نزدیک به 54۰ هزار 
دســتگاه تعهد وجود داشت که خوشبختانه 
با تلاش و همت شبانه روزی مدیران متعهد، 
کارگران ســختکوش، زنجیره تامین و شبکه 
نمایندگی های سایپا در سراسر کشور تاکنون 
تعداد بســیار زیادی از ایــن تعهدات معوق، 
تحویل مشتریان شــده و به فضل الهی این 

روند با سرعت بیشتری استمرار دارد.
سایپا بهترین عملکرد را در افزایش و 

رونق تولید داشته است
در همین راســتا دبیر انجمن صنایع همگن 
نیرومحرکه و قطعه ســازان کشــور گفت: با 
تحول در رویکرد مدیریت کلان گروه سایپا؛ 
این مجموعه بهتریــن عملکرد را در زمینه 
تولید محصــولات در میان خودروســازان 
داخلی طــی چند مــاه اخیر بــه ویژه در 

شــهریورماه داشته اســت.آرش محبی نژاد 
افزود: آمارهای تولیدی نشان می دهد گروه 
خودروسازي سایپا بیش از 2۰۰ هزار دستگاه 
خودرو تولید کرده و در زمینه شکست دادن 
محدودیت ها و تحریم ها؛ نســبت به ســایر 
خودروســازان داخلی موفق تــر عمل کرده 
است. وی گفت: در نتیجه تحریم ها و ایجاد 
محدودیت هــای اقتصــادی و بین المللی؛ 
آمار تولیدی کل خودروســازان نســبت به 
شهریورماه 97 کاهش دارد، اما سایپا موفق 
شده با غلبه بر مشــکلات؛ رشد منفی کل 
تولید خودرو در کشور را کمتر کرده و خود 
را به روزهای رونق نزدیک تر کند. در همین 
راستا حرکت سایپا در زمینه افزایش تولید 
و بومی سازی قطعات پیشرفته، زمینه رونق 
کســب وکار شــرکت های تأمین کننده این 
گروه را فراهم کرده است.دبیر انجمن صنایع 
همگن نیرومحرکه و قطعه ســازان کشور با 
اشاره به شتاب گرفتن روند تولید محصولات 
ســایپا طی یک ماهه گذشته گفت: با توجه 
به افزایش تولید خودرو در کشــور در نیمه 
دوم امســال؛ پیش بینی می شود رشد تولید 
محصول در ســایپا با افزایش چشــمگیری 
در ماه های آتی مواجه شــود.وي با اشاره به 
افزایــش بیش از 48 درصدی تولید ســایپا 
در شــهریور 98 نسبت به مدت مشابه سال 
گذشــته ادامه داد: موفقیت سایپا در زمینه 
افزایش تولید و رونق بخشــی بــه فعالیت 
قطعه سازان زنجیره تأمین در حالی صورت 
گرفته که سایر خودروسازان داخلی با کاهش 
تولیــد مواجه بوده اند و امیدواریم روند رو به 

رشد سایپا همچنان ادامه داشته باشد.

از ابتدای سال مالی تا پایان مورخ 1398/07/30شرح
 سهم از 

کل تعداد تولید
 سهم از

 کل تعداد فروش
 سهم از

مبلغ فروش )میلیون ریال(نرخ فروش )ریال(مقدار/تعداد فروشمقدار/تعداد تولیدنام محصول کل مبلغ فروش

105,826118,666266,036,42231,569,47851,1252,8042,45پراید

91,00697,543330,751,04332,262,44943,9643,4043,38تیبا

3,6302,4282,083,110,3795,057,7921,751,086,80سراتو

274736577,854,620425,3010,130,330,57آریو

cs35 4,0833,1671,036,773,6033,283,4621,971,414,41چانگان

SKD2,2002,200805,429,5451,771,9451,060,982,38

0006,6520,000,000,01فروش صادراتي قطعات آپشن تیبا

207,019224,7405,099,955,61274,377,079100,00100,00100,00جمع
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بلاکچین یکی از جذاب ترین ابزارهایی است که 
بعد از اینترنت توانسته توجه دولت ها، بانک ها 
و کسب وکارها را به خود جذب کند. بلاکچین 
توانایی های بسیار بیشــتری را در خود نهفته 
دارد؛ از اطلاعات مالی رکوردهای پزشــکی و 
حتی مالکیــت املاک گرفته تا لجســتیک. 
بلاکچیــن توانســته در مــورد ارز دیجیتال 
بیت کوین بســیار موفق عمــل کند و آن  را به 
 عنوان معروف ترین و موفق ترین ارز دیجیتال 
جهان معرفی کند. این خــود نویددهنده آن 
است که این تکنولوژی می تواند نقش به  سزایی 
در بخش های مالی و کسب وکارها، زنجیره های 

تامین و قراردادهای بین المللی ایفا کند.
با توجه به اهمیت زنجیره تامین و دشــواری 
کنترل و مدیریت آن؛ بلاکچین سیستمی است 
که دارای شفافیت قابلیت ردیابی و امنیت بوده 
و می تواند بسیاری از مسائل مربوط به مدیریت 

زنجیره تامین جهانی را تسهیل کند.
بلاکچین موجب افزایش بهــره وری، کاهش 
هزینه و ایجاد ســرویس های سفارشی شد که 
نتیجه آن افزایــش کارآفرینی، ارزش آفرینی 
و ایجاد کســب وکارهای جدید شــده است. 
زنجیره هــای تأمیــن فعلــی به  شــدت به 
سیســتم های مدیریت اطلاعــات خوداتکای 
مرکــزی و بعضی اوقات از هم جدا بســتگی 
دارند که درون سازمان ها مستقر هستند.یکی 
از مزیت های بلاکچین ارائه راه حل هایی برای 
اعتماد و مدیریت هویــت افراد درگیر فرآیند 
زنجیره تامین است. بلاکچین توانایی تسهیل 
مدیریت زنجیــره تامین را به  صورت بالقوه در 
خــود دارد. پس از ورود اطلاعات در بلاکچین 
تغییر آنها غیرقابل ممکن خواهد شــد و سایر 
عرضه کنندگان و عاملان می توانند محموله ها، 
تحویــل و پیشــرفت در زنجیــره را ردیابی و 
مشــاهده کنند. از این طریق واسطه ها حذف 
می شــوند و افزایش کارآیی خواهیم داشت و 

هزینه ها و واسطه ها کاهش پیدا می کنند.
1. اهداف زنجیره تامین

میلیاردهــا فرآورده هــر روز در دنیا از طریق 

زنجیره های پیچیده عرضــه، تولید و در تمام 
بخش های جهان منتشر می شوند، اما اطلاعات 
بســیار اندکی پیرامون نحــوه، زمان و مکانی 
وجود دارد که این محصولات از آن سرچشمه 
می گیرند، ساخته می شوند و در چرخه زندگی 
آنها مورد اســتفاده قرار می گیرند. با توجه به 
افزایش رقابت، جهانی شــدن و برون سپاری؛ 
تعداد عامــلان در یک زنجیره تأمین معمولی 
به  طور قابل توجهی رشد کرده است. در پاسخ 
شرکت ها از برنامه های ارزیابی عرضه کنندگان 
با معیارهــای محیطی و اجتماعی اســتفاده 
می کنند.یکــی از اهــداف کلیــدی تدارکات 
مؤثــر درون مدیریت زنجیره تامین شــامل 
شــرایط مناســب محصــول، به موقــع و با 
کمترین هزینه ممکن است. سنجش عملکرد 
مدیریت زنجیره تامین اغلــب از نظر اهدافی 
ماننــد کیفیت، ســرعت، قابلیــت اطمینان، 
هزینــه و انعطاف پذیری توصیف می شــوند. 
مصرف کننــدگان و کاربران نهایــی اغلب از 
بحــران گوناگون مربوط بــه تولید این کالاها 
اطلاعــی ندارند. رویدادهایی همچون مواردی 
که پیش تر به آن اشــاره شــد؛ تقاضا را برای 
شفافیت در زنجیره های عرضه تولید و ساخت 
به  عنوان موضوع پیشگیری از ریسک و حمایت 
از مصرف کننده کار افزایش داده است. در حال 
حاضر این روند به تقاضایی کلی برای دسترسی 
فزاینده به اطلاعــات به منظور بازیابی اعتماد 
مصرف کننده به محصولات تبدیل شده است.
استانداردها و گواهی های ماندگاری همچون 
تجارت منصفانه یا ارگانیک به ابزارهای مهمی 
تبدیل شده اند که از مصرف وجدانی از طریق 
ارائــه درکی بهتر به مصرف کننــدگان درباره 

چرخه عمر مفید محصول حمایت می کنند.
زنجیره تامین جهانی بــا پیچیدگی و با عدم 
اطمینــان چندگانه مواجه اســت. یک هدف 
اصلی مدیریت زنجیره تامین؛ کاهش خطرات 
اســت. خطرات ارتباطی از جمله ریسک های 
مختلفی است که ســازمان ها با آن مواجه اند؛ 
همانند بروز رفتار فرصت طلبانه در یک شریک 

تجاری است.
یکی از چالش های کســب  وکارها و شرکت ها؛ 
رؤیت پذیری زنجیره تامین و شــفافیت است. 
شفاف ســازی به افراد اجــازه می دهد تا آثار و 
پیامد تصمیم گیری دربــاره محصول را بهتر 
درک کرده و نســبت به شرایط تصمیم گیری 
کنند؛ چراکــه مدیریت اطلاعــات و کنترل 
تعاملات شفاف به زنجیره عرضه بسیار دشوار 
اســت. در حال حاضر این اطلاعات در دست 
اشــخاص حقوقی دولتی یا خصوصی اســت. 
حال اتکاء بر یک سازمان واحد برای کارگزاری 
چنین اطلاعات حساس و ارزشمندی مستلزم 
اعتماد فراوانی است؛ زیرا ممکن است از مسیر 
خود منحرف یا مورد سوءاســتفاده واقع شود. 
موضوع اساسی این نوع از سیستم های متمرکز 
این اســت که برابر هک و فســاد آسیب پذیر 
هســتند. تاکنون از زمان کشــف بلاکچین؛ 
سیستم غیرمتمرکز عملی ترین رویکرد نسبت 
به دستیابی به امنیت داده ها و شفافیت کنترل 
شــده در زنجیره های تامیــن و خدمات بوده 

است.
2. بلاکچین یا زنجیره بلوکی چیست؟

ما باید زنجیره بلوکی را چیزی شبیه اینترنت 
تلقی کنیم؛ یعنی فنــاوری جامعی که دارای 
ســطوح فنی چند لایه و چندین کاربرد برای 
هر نوع ثبت، فهرست موجودی و تبادل است.

زنجیره بلوکی در ساده ترین شکل خود پایگاه 
داده مشــترکی است که در آن تمام معاملات 
یک سرمایه مشخص در بلوک های زنجیره ای 
داده ها ثبت می شــوند تا تغییرناپذیر شــوند. 
سیســتم برای حذف ریســک طــرف مقابل 
نیازمند هیچ قدرت )کنترل( مرکزی یا شخص 
ثالث مورد اعتمادی نیســت. پیشــرفت های 
بیشــتر این فناوری امکان اجرای برنامه های 
کوچک را )مانند قراردادهای هوشمند( فراهم 
کرده اند که باعث اتوماســیون مطمئن روابط 
قراردادی میان طرفین معامله می شــود. اگر 
اینترنت اجازه تبادل اطلاعات میان طرفین را 
بدهد؛ بلاکچین امــکان تبادل ارزش را فراهم 

 نقش بلاکچين
  در توسعه 
زنجيره های تامين

سیدشاهین موسوی
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می کند.می توان هر بلــوک را به  عنوان قطعه 
رمزگذاری شده اطلاعات تعریف کرد. به لحاظ 
نظری هر کسی می تواند از طریق تراکنش در 
شبکه داده هایی را به زنجیره بلوک ها بیفزاید 
و هر کســی می تواند این داده ها را در هر زمان 
مرور و بررســی کند، اما هیچ کسی نمی تواند 
بدون اجازه این داده ها را تغییر دهد. در نتیجه 
زنجیره بلوکی تاریخچه ای کامل و تغییرناپذیر 
از فعالیت های شبکه اســت که در میان تمام 
گره های یک شــبکه توزیع شــده به اشتراک 

گذاشته می شود.
فناوری زنجیره بلوکی برای نخستین بار برای 
دو یا چند هویت که یکدیگر را نمی شناســند 
یا بــه هم اعتماد ندارند؛ ایــن امکان را فراهم 
می ســازد تا بدون دخالت طرف سوم به  طور 
ایمــن به تبادل ارزش در اینترنت بپردازند. در 
عوض الزام اعتبارســنجی تراکنش ها از طریق 
فرآیندی بــه  نام اســتخراج )داده ها( حاصل 
می شود و امنیت و اعتبار اطلاعاتی را تضمین 
می کند که به زنجیره افزوده می شود. می توان 
فنــاوری زنجیره بلوکی را به  عنــوان فناوری 
تعریف کرد که بــه اینترنت تراکنش ها قدرت 
می بخشد و در حال برنامه ریزی برای استفاده 
از بلاکچین به  عنوان ثبت مالکیت و معامله به 
منظور اجتناب از تلفیق وقت گیر هر دفترکل 
داخلی برای ایجاد یک سیســتم ســریع تر و 
ایمن تر هســتند. تحلیل ها نشان می دهد این 
فناوری جدید می تواند هزینه های زیرساختی 
بانک ها را در رابطه با پرداخت های برون مرزی، 
مبادله اوراق بهادار و رعایت قوانین سالانه 15 
تا 2۰ میلیارد دلار تا سال 2۰22 کاهش دهد.
مزیت های فناورانه فناوری زنجیره بلوکی

دوام: شــبکه های غیرمتمرکــز نقــاط واحد 
شکست را در برابر سیستم های متمرکز از بین 
می برند. این توزیع ریســک میان گره های آن 
باعث می شود تا زنجیره های بلوکی نسبت به 
سیستم های متمرکز بســیار بادوام تر باشند و 
به  نحوی بهتر از دسترســی های شیطنت آمیز 

جلوگیری کنند.
شفافیت: یک کپی یکســان از زنجیره بلوکی 
به  وسیله هر گره در شــبکه باقی می ماند که 
عمل ممیزی و بازرســی مجموعه داده ها را در 
زمان واقعی امکانپذیر می ســازد. این سطح از 
شــفافیت فعالیت ها و عملیات های شــبکه را 
بســیار قابل رؤیت می  کند و به این ترتیب از 
نیاز به اعتماد می کاهد.تغییرناپذیری: داده ای 
که روی یک زنجیره بلوکی توزیع شده عمومی 
ذخیره می شود؛ به دلیل ضرورت اعتبارسنجی 
به وســیله گره هــای دیگر و قابلیــت ردیابی 
تغییــرات عملا غیرقابل تغییر هســتند. این 
امر به کاربران اجازه می  دهد با بالاترین درجه 
اعتماد عمل کنند که زنجیره داده ها دستکاری 

نمی شود و دقیق باقی می ماند.

انســجام فرآیند: پروتکل های منبع باز توزیع 
شــده از لحاظ ماهیت دقیقا همانگونه هستند 
که به  صورت کد نوشــته می شــوند. کاربران 
می توانند مطمئن باشــند کــه فعالیت های 
توضیح داده شــده در پروتکل به  طور صحیح 
و به موقــع بدون نیاز به دخالت انســان اجرا 

می شوند.
3. رشد سریع در دامنه های کاربردی

توانمندســازی بازارهای ســهام بــه صورت 
غیرمتمرکز توسط زنجیره بلوکی: جایی  که در 
آن برخلاف سیستم های جاری؛ می توان سهام  
را روی پلتفرمی مبادله کرد که از ســوی یک 
مرجع تنها کنترل نمی شود. کاربران می توانند 
مطمئــن شــوند مبادلات به نحــوی صحیح 
انجام می شوند؛ چراکه سیستم فقط به همان 
صورتی عمــل می کند که پروتکل سیســتم 
شــرح می دهد، اما این کاربرد هنوز به مرحله 
اجرا نرسیده است.قراردادهای هوشمند: ایده 
قراردادهای هوشمند نسبتا صریح و مشخص 
اســت. پروتکل نرم افزاری زمانی عمل می کند 
)وجــوه را آزاد و اطلاعات را ارســال می کند و 
خرید را انجام می دهد و ...( که شرایط خاصی 
برقرار شود )مبلغ پرداخت دریافت شود، نتیجه 
رویداد مشخص شود و ...(. مزیت قراردادهای 
مبتنی بر زنجیره بلوکی در این اســت که آنها 
مقدار لازم را برای مداخله انسان جهت ایجاد، 
اجــرا و انعقاد قرارداد کاهش می دهند و از این 
طریق هزینــه آن را پایین می آورند؛ در حالی 
 که میــزان اطمینان را از اجــرا و فرآیندهای 
پیاده ســازی قرارداد افزایش می دهند.دارایی 
هوشــمند: مفهوم کلی قراردادهای هوشمند 
برداشــتی از معامله تمام دارایی در مدل های 
مبتنی بــر زنجیــره بلوکی اســت. می توان 
هویت های دیجیتالی را برای هر دارایی سخت 
در جهان فیزیکی ایجاد کرد که در سیســتم 
زنجیره بلوکی عرضه می شــود. با اســتفاده از 
این هویت ها می توان به وســیله قراردادهای 
هوشــمند مالکیت را کنترل کــرد. به  عنوان 
مثــال می توان به  طور خودکار در هتل در یک 
اتــاق را باز کرد. هرگاه پرداخت کاربر پذیرفته 
شود یا در صورتی  که تاریخ بیمه آنها منقضی 
شــده باشــد؛ اتومبیل به کاربر اجازه ندهد با 
آن رانندگــی کند.ردیابی دارایــی: می توان از 
زنجیره های بلوکی بــرای ردیابی دارایی های 
فیزیکی استفاده کرد که ثبت مالکیت را برای 
هر دارایی امکانپذیر می ســازند که باید حفظ 

شود. 
4. چالش ها و محدودیت ها

با وجــود پتانســیل های ذکر شــده در بالا؛ 
بلاکچین با تعدادی چالش عمده مواجه است. 
اول؛ زنجیره تامین جهانی در محیطی پیچیده 
عمل می کنــد که نیازمنــد مطابقت طرفین 
مختلف با قوانین، مقــررات و نهادهای متنوع 

و همچنین  متشــکل از گردهم آوری تمامی 
طرفین مربوط اســت. از آنجا که تجارت های 
بین المللــی در حــوزه این قوانین، ســنن و 
نهادهای قدیمــی تحت مدیریت انســان ها 
فعالیت می کنند؛ اجرای راه حل های مبتنی بر 

بلاکچین کار بسیار پیچیده  و دشواری است.
دوم؛ مت لوین درباره پتانســیل بلاکچین در 
برخورد با تقلب و فعالیت های دستکاری شده 
اعلام کــرد که فناوری می تواند »راه مطمئنی 
برای ارائه امضاء و مهرها به ترتیب فراهم آورد، 
اطلاعات مالکیت به روزرسانی شده و بازرسی ها 
انجام شود.« با توجه به محدودیت های آن وی 
اشاره کرد: »اما بعد از این مراحل اگر سوراخی 
در حامل ایجاد کــرده و کوکائین را جایگزین 
خرس های عروســکی کنید؛ بلاکچین قادر به 
تشــخیص نخواهد بود. بلاکچیــن کلا درباره 
کنترل تمامــی ویژگی های مجــازی حامل 
تمامی تشــریفات اداری مرتبط با آن اســت. 
اما مابیــن مرزهای دنیای واقعــی و مجازی 
همیشــه بی قانونی مشــاهده می شود.«سوم؛ 
با توجه به نیاز شــدید بــه کامپیوتری کردن، 
همه کشــورها آمادگی شرکت در راه حل های 
مبتنی بر بلاکچین را ندارند. بسیاری از شرکای 
زنجیره تامین مســتقر در کشورهای در حال 
توسعه و کمتر توسعه یافته؛ اغلب از اتخاذ روش 
آماده بلاکچین به دور هستند. بنابراین بدون 
مشارکت آنان درک پتانسیل کامل بلاکچین 

در زنجیره تامین دشوار است.
نتیجه گیری

یکــی از فعالیت هایــی که به احتمــال زیاد 
مورد تحول و تغییرات فراوان واقع می شــود؛ 
زنجیره هــای تامین بین المللــی خواهند بود.

بلاکچین به مصرف کنندگان اجازه می دهد تا 
به ســادگی به داده های دقیق و مخصوص هر 
محصول دسترسی پیدا کنند. از طریق زنجیره 
بلوکی ساخته می شوند و زنجیره تامین آن را 
فراهم کرده است؛ بنابراین به آنها اجازه می دهد 
تا درباره خرید محصولات بهتر تصمیم بگیرند. 
سازمان هایی که طی مراحل طراحی، ساخت 
و تولید شــرکت می کنند؛ می توانند از درکی 
فزاینده درباره چگونگی استفاده بیشتر از آنها 
در کنار زنجیره تولید بهره مند شوند. می توان 
از این ســطح بازخورد بــرای بهبود فناوری و 
بازاریابی آنها و حسابداری تولید و حسابداری 
فروش استفاده کرد. یکپارچه سازی قراردادهای 
هوشمند در قالب این سیستم می تواند موجب 
بهبود امنیت تراکنش ها شــود و هر قلم از آنها 
تنها از طریق یک کاربر قابل دریافت است که 
قرارداد مربوط را با فروشنده امضا کرده و سبب 
می شود تا سیستم تراکنش های فریبکارانه یا 
اقلام جا به  جا شــده و نامطلوب را شناســایی 
کند. این دقیقا همان مشکلی است که توسط 

بلاکچین در زنجیره تامین حل شده است.
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مدیرعامل بانک ایران   زمین:

راه گذر از شرایط کنونی؛ 
حمایت از تولید داخلی است

مدیرعامل بانک ایران زمین با بیان اهمیت حمایت از تولید داخلی گفت: نامگذاری 
ســال 98 به  عنوان سال »رونق تولید« توسط رهبر معظم انقلاب نشان از اهمیت 
موضوع برای کشور دارد و باید با ایجاد فضای تبادل و همفکری میان برنامه ریزان، 
تولید کننــدگان و بانک ها به  عنوان تامین کننده مالی این حوزه؛ به ســمت رونق 
تولید قدم برداریم.به گزارش روابط عمومی بانک ایران زمین؛ عبدالمجید پورسعید 
مدیرعامل این بانک شرایط اقتصادی کشور را بسیار حساس عنوان کرد و افزود: در 
حال حاضر منابع مالی در کشــور بسیار محدود است و  بسیاری از تولید کنندگان 
با مشــکلات جدی مواجه هستند؛ از این رو برنامه ریزی دقیق در راستای حمایت 
از تولید و به کارگیری صحیح منابع باید در اولویت بخش های اقتصادی قرار گیرد.
مدیرعامل بانک ایران زمین با اشاره به برنامه  ریزی های صورت گرفته در این بانک 
برای حضوری مؤثر در اقتصاد کشور تصریح کرد: یکی از اقداماتی که ما به  صورت 
استانی در حال پیگیری آن هستیم؛ شناسایی تولید کنندگان و فعالان این عرصه 
در اســتان های مختلف است تا بتوانیم بهترین بهره وری را از منابع موجود داشته 
باشیم.پورســعید حضور بانک ها به  عنوان تامین کننــدگان مالی اقتصاد را مهم و 
حیاتی دانســت و گفت: بانک ها تلاش زیادی را در راستای حمایت از تولید به کار 
می برند، اما واقعیت این اســت که در حال حاضر محدودیت های زیادی در تمامی 
بخش هــای اقتصادی وجود دارد. اما نگاه مؤثر و برنامه ریزی می تواند بســیاری از 

موانع را از ســر راه بردارد. بدون شــک رونق تولید زمانــی تحقق خواهد یافت که 
بانک ها و بازار سرمایه در راستای حمایت از تولید داخلی تقویت شوند.وی با اشاره 
به افزایش سرمایه بانک ایران  زمین افزود: بورس و بانک دو اهرم اصلی برای حمایت 
از تولید داخلی هســتند. در همین راســتا و به منظور بهبود ساختار مالی بانک به  
زودی افزایش سرمایه بانک را نهایی خواهیم کرد. یکی از مزایای این امر این است 
کــه بانک می تواند از این محل در عملیات بانکی به خصوص اعطای تســهیلات و 

سرمایه گذاری های مجاز در چارچوب دستورالعمل های بانک مرکزی اقدام کند.
مدیرعامل بانک ایران زمین با اشاره به اقداماتی که طی سال های اخیر توسط این 
بانک به منظور بهبود حوزه های کسب وکار نوین و همچنین حمایت از بخش های 
تولیدی انجام شــده است، اظهارکرد: سال گذشــته در راستای حمایت از تولید و 
اشــتغال بخشی از منابع مورد نیاز و سرمایه  سیمان غرب آسیا را تامین کردیم که 
این امر نقش مؤثری در بهبود شــرایط اقتصادی و اشتغال منطقه داشته است.وی 
افزود: ما همزمان با نگاه مؤثر به حوزه های تولیدی کشــور در راســتای حرکت به 
سمت بانکداری دیجیتال؛ حمایت از کسب وکارهای جدید که مبتنی بر خلاقیت 
و نوآوری هستند را نیز در دستور کار خود قرار دادیم که نتیجه آن راه اندازی مرکز 
نوآوری بانک ایران زمین بود. این مرکز سعی دارد با حمایت مؤثر از استارت آپ ها؛ 
فضایی برای اجرایی شــدن ایده های نو را محقق کند.پورسعید با تاکید بر رویکرد 
جدید این بانک در حمایت از کسب وکارهای نوین و استارت آپ ها گفت: مهمتررین 
رویکرد بانکداری ما ارائه خدمات از طریق izboom ایران زمین بوم به شــرکت های 
دانش بنیان، اســتارت آپ ها و فین تک هاست که موجب حمایت از کسب وکارهای 
نوظهور خواهد شد.مدیرعامل بانک ایران زمین در انتها با اعلام حمایت همه جانبه  
این بانک از بخش های تولیدی، فین تک ها، اســتارت آپ ها و کسب وکارهای نوین 
از رؤســای شعب استان ها خواست تا با شــناخت نیازهای بخش های تولیدی در 

استان های مختلف در حد مقدورات نسبت به حمایت از آنها اقدام کنند.

مدیرعامل بانک صادرات ایران خبر داد:

 عبور منابع سپرده ای
  بانک صادرات

 از 180 هزار میلیارد تومان
مدیرعامل بانــک صادرات ایــران گفت: بــا اقداماتی که در 

بهینه سازی ترکیب منابع داشتیم؛ حجم سپرده ها به نسبت 
سال قبل رشد خوبی داشته و در بخش سپرده های اصلی 
مــا از 18۰ هزار میلیارد تومان عبــور کردیم.به گزارش 
روابط عمومی بانــک صادرات ایــران؛ حجت اله صیدی 
عوامل مؤثر بر بهبود روند تســهیلات دهی و منابع بانک 

را مورد اشــاره قــرار داد و اظهارکــرد: در برنامه هایی که 
پیاده ســازی کردیم، دو موضوع به ما کمک کرد؛ اول عملیات 

ارزی که افزایش داشت و دوم بهینه سازی ترکیب منابع. این حجم 
ســپرده به ما کمک می کند تا بتوانیم میزان تسهیلات دهی را افزایش داده و 

ترکیب را به سمتی سوق دهیم که نرخ مؤثر تسهیلات بهبود داشته باشد که این 
موضوع کمک کرد تا حاشــیه سود مثبت شــود.وی در ادامه افزود: خوشبختانه 
بهای تمام شده منابع ما کاهش داشته و توانستیم مشتریان جدیدی جذب کنیم. 
همچنین سپرده های مشــتریان قبلی را نیز تقویت کنیم.صیدی گفت: از جمله 
اقداماتی که در بانک انجام گرفته؛ تمرکز ما بر طرح طراوت است که بیش از 1۰ 
هزار میلیــارد تومان منابع به این امر تخصیص یافته و گردش مالی این طرح در 
صنایع مختلف کشور می تواند به بیش از 6۰ هزار میلیارد تومان برسد. این طرح 
با هدف قراردادن مصرف کننده نهایی و تامین کننده مواداولیه؛ باعث رونق تولید و 
تامین نیاز مشتریان می شود و به افزایش درآمد کارمزدی بانک نیز کمک می کند. 
صنایعی چون پتروشــیمی، فولاد و دارو استقبال خوبی از این طرح داشتند.وی 
در خصــوص علل کاهش زیان »وبصادر« گفت: در راســتای اجرای برنامه ای که 
هدف آن خروج از زیان بود؛ گام برداشــتیم و توانســتیم حداقل تا نیمه سال 98 

زیان نداشــته باشیم و بر اســاس برنامه 3۰ ماهه ای که در گذشته آن را تبیین 
کردیم؛ حرکت کنیم که فاز ســوم این برنامه تا آخر امسال ادامه دارد. صیدی در 
پاسخ به این ســوال که آیا تا پایان سال روند سوددهی بانک ادامه دارد، گفت: با 
توجه به برنامه هایی که داریم؛ به عملکرد بانک خوش بین هستم.مدیرعامل بانک 
صادرات گفت: در شعب خارج از کشور فعالیت داریم. خوشبختانه در شعب منطقه 
وضعیت عملکرد بهبود داشــته است؛ از جمله در امارات، قطر، عمان و لبنان. اما 
در اروپا همچنان به دنبال مدیریت محدودیت های موجود هستیم که با توجه به 
تلاش های صورت گرفته، خوشــبختانه شعب ما در اروپا زیان ده نشده اند و شعبه 
لندن ما هنوز ســودده است. البته در اروپا مشکلاتی هست که همچنان پا 
برجاســت. در تلاش هستیم و مذاکراتی برای اخذ مجوزهای خاص 
را ترتیــب دادیم تا بتوانیم برای تامین مالی پروژه های ملی مانند 
نیروگاه هــا و ... اقــدام کنیم.مدیرعامل بانک صــادرات درباره 
وصول مطالبات بانک نیز گفت: برای اولین بار در تیرماه وصول 
مطالبات ما بهبود داشته و مانده مطالبات را کاهش دادیم. این 
موضوع دو حســن دارد؛ یکی بهبود کیفیت دارایی ها و کاهش 
ذخیره مطالبات مشکوک الوصول است که موجب می شود سود 
شناســایی کنیم. وی در ادامه افزود: از اقدامات دیگر ما در راستای 
چابک ســازی بانک و مولدســازی منابع فروش اموال مازاد و تملیکی یا 
شعب اســت.صیدی گفت: یکی از برنامه های دیگر ما فروش سهام شرکت هایی 
است که در زنجیره ارزش بانکداری نیستند. البته الزامی برای عرضه شرکت های 
فعال در زنجیره ارزش مانند تامین  سرمایه، کارگزاری، شرکت   IT و ... نداریم، اما 
باقیمانده ســهام شرکت انرژی  سپهر، سهام هلدینگ ساختمانی و سهامی از این 
نوع را در برنامه فروش داریم و بخشی از دارایی ها را به گروه مالی سپهر صادرات 
منتقل کردیم. ما برنامه داریم تا گروه مالی سپهر صادرات را تا پایان سالجاری در 
بازار سرمایه عرضه اولیه کنیم که این اقدام هم به چابکی بانک کمک خواهد کرد 
و هم عواید خوبی برای بانک خواهد داشت.مدیرعامل بانک صادرات درباره قیمت 
ســهام گفت: بازارگردان و ســهامداران ما تلاش کردند تا ارزش سهم را در مسیر 
واقعی خود وارد کنند. خوشــبختانه روند سهم نیز منطقی بود؛ طبیعتا سهام ما 
نقدشونده است و با توجه به پتانسیل های موجود و اصلاحاتی که در ساختارهای 
صورت های مالی ما در حال شکل گیری است؛؛ پتانسیل های خوبی دارد، اما اکنون 

روند کلی بازار در مسیر نزولی است.
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